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NAŠA SKUPNOST 
PRED VOLITVAMI 
V SLOVENIJI

Tretje parlamentarne volitve v Slo
veniji po uvedbi večstrankarskega ustroja bodo iz
rednega pomena za celo vrsto nerazrešenih vprašanj 
v mladi slovenski državi.

Bližnje pokrajinske volitve na Tržaškem, zlasti pa 
nedoumljivo huda afera Tržaške kreditne banke z ne
pregledno krizo, ki jo prinaša, kot tudi dejstvo, da 
lep del naših ljudi ne vidi več televizijskih sporedov 
iz Slovenije, pa so privedli do tega, da v zamejstvu 
tokrat ni tako velikega zanimanja za volitve v matični 
državi kot prejšnja leta.

Od političnega razvoja v Sloveniji pa je v marsičem 
odvisen tudi naš položaj, zato nas morajo po litičn i 
prem iki še kako zanimati. Nekatere stvari si od p ri
hodnjega državnega zbora in nove vlade lahko tudi 
upravičeno pričakujemo, ne glede na volilne izide 
posameznih strank, saj morajo b iti odnosi narodni in 
državniški.

V  p r v i v rs t i s i ž e lim o , da  b i naša d o m o v in a  u s p e š n o  
in  p ra v ič n o  n a p re d o v a la  na d u h o v n e m  in  g o s p o d a r 
s k e m  p o d ro č ju ,  saj je  u g le d n a  m a tic a  m o č n a  o p o ra  
v s a k i m a n jš in i.

Pri bližanju Evropski zvezi, zlasti pa v stikih z Italijo, 
naj bi prevladala volja po prijateljskem sodelovanju, 
brez podrejanj, a tudi ob jasnem upoštevanju vloge 
manjšin ter neizpolnjenih meddržavnih in ustavnih 
obveznosti, ki jih ima Republika Italija do naše narod
nostne skupnosti. Tudi pri teh stikih bi morala imeti 
manjšina vlogo subjekta, ki lahko pove svoje mnenje 
in da svoje predloge. Brez ureditve naših temeljnih 
odprtih  vprašanj očitno ni iskrenega prijateljstva in 
sodelovanja.

Tako Slovence v matici kot v zamejstvu pa čaka 
n iko li dokončno uresničena zahteva po ustvarjanju 
skupnega slovenskega prostora na vseh življenjskih 
področjih. Čeprav danes ni več političnih in policijskih 
ov ir za vsestranski pretok, je zavest o skupni poveza 
nosti tudi v krogih, ki so na različnih ravneh odgovorni 
za razvoj našega naroda, pogosto šibka. Potrebna pa 
je tudi enakopravnost, saj diskriminacije starega režima 
glede odnosov z manjšino in znotraj manjšine še niso 
bile povsod presežene.

"Resolucija o položaju avtohtonih slovenskih manj
šin v sosednjih državah in s tem povezanimi nalogami 
državnih in drugih dejavnikov Republike Slovenije" - 
odobril jo je državni zbor 27. junija letos - jasno naka
zuje obveznosti slovenskih državnih organov. V nasto
pajoči zakonodajni dobi bo treba uresničiti marsikatero 
zamisel iz pomembnega dokumenta, saj med drugim  
zahteva naslednje novosti:
- ustanovitev posvetovalnega telesa matičnih in za
mejskih predstavnikov pri vladi,
- o b lik o v a n je  p o s e b n e g a  d e lo v n e g a  te le sa  za p r o b le 
m a t ik o  za m e js tva  v  d rž a v n e m  z b o ru ,  /STRAN 2

IV O  IE V N IK A R

AM E R IŠ K E  V O L IT V E

CLINTON IN 
SPET CUNTON

M IRO OPPELT

Bill C linton bo popeljal Združene 
države Amerike v tretje tisočletje. Ve
čina ameriškega volilnega zbora je v 
torek, 5. novembra, glasovala za kan
didata demokratske stranke in dose
danjega predsednika Clintona. Le-ta 
je bil potrjen za nadaljnjo štiriletno 
mandatno dobo. Američani so se 
kljub nekaterim dvomom ob izteku 
kampanje izrekli za ohranitev seda
njega položaja in zakaj ne bi, saj so 
vsi gospodarski pokazatelji ob sklepu 
prvega Clintonovega mandata pozi
tivni. Inflacija je pod tremi odstotki, 
gospodarski vzpon vrednotijo za dva 
odstotka in pol, raven brezposelnosti 
je padla na 5,2%. Clinton je znal pre
vzeti glavne točke republikanskega 
programa. Postavil se je v sredino, si
cer za ceno odstopanja na socialnem 
področju, a ne do tolikšne mere, da 
bi si odtujil podpore liberalnih sil v 
ameriškem smislu. Prvi predsednik in

sočasno predsedniški kandidat po 
letu 1945 ni bil prisiljen se soočati z 
nevarnostjo vo jn ih  groženj ali re
cesije. V spremenjenem svetu je iz
bral edino možno pot elastičnega pri
lagajanja. O b odsotnosti kakršne koli 
nove svetovne vizije in v pričakovanju 
o b lik o v a n ja  novega vo d s tva  za 
usmerjanje in upravljanje svetovne 
bodočnosti, je izbral postm oderno 
kombiniranje med levico in desnico. 
Prožnost postaja politična vrlina v 
svetu brez ideološkega kompasa. 
Mednarodni okvir ni imel nobenega 
vpliva na volilno izbiro. Usoda sveta 
pa je dejansko odvisna od ameriškega 
pristopa. Am eriški pt dsednik bo 
imel sedaj štiri leta c\isa tudi za ob
likovanje trdnejše zunanje politične 
vizije ob izteku bipolarizma in ob li
kovanju pristanka ameriški svetovni 
hegem oniji ob vstopu v tre tje  t i 
sočletje.

Italijanska emisijska banka 
(Banca d'ltalia) torej odločno 
vztraja na stališču, da je treba 
Tržaško kreditno banko likvi
dirati. Na srečanju s podpred
sednikom deželne vlade De
janom in odbornikom Lepre- 
jem so njeni predstavniki iz
javili, da sanacija TKB ne pri
haja v poštev in da je treba 
denarni zavod kratkomalo li
kvidirati. Zastopnika deželne 
vlade sta se torej vrnila z obi
ska v Rimu z jasnim nami
gom: predsednik Cecotti naj 
kratkomalo potrdi predlog o- 
srednjega denarnega zavoda 
o likvidaciji še do pred krat
kim osrednjega slovenskega 
denarnega zavoda v Italiji.

V Rimu so bili te dni tudi 
predstavniki slovenske narod
nostne skupnosti in se srečali s 
podtajnikom v zunanjem mi
nistrstvu Fassinom. Ta je gle
de krize TKB ponovil to, kar 
je bil že povedal ob obisku v 
Trstu, češ da ima celotna za
deva finančne in ne politične 
razsežnosti. Kljub temu pa je 
bil na srečanju govor o mo
žnosti sanacije TKB, pri če-

TKB PROTI DOKON
ČNEMU RAZPLETU

mer naj bi sodeloval konzor
cij slovenskih in hrvaških 
bank, poleg seveda italijan
skih. Menda se bodo še ta te
den v Zagrebu srečali pred
stavniki zainteresiranih de
narnih zavodov iz obeh držav.

Medtem tržaški italijanski 
dnevnik še dalje posveča naj
večjo pozornost krizi TKB. 
Objavil je dolge odlomke iz 
obširnega poročila, ki ga je o 
stanju tega nekoč slovenske
ga denarnega zavoda sesta
vilo specializirano podjetje iz 
Milana. Iz tega poročila je ja
sno razvidno, zakaj in kako je 
prišlo do zloma banke.

Ob pisanju tega dnevnika 
se vprašamo: Ali ne bi bilo 
bolje, če bi poročilo milan
skega specializiranega podje
tja tisku, predvsem sloven
skemu, posredoval, kdor ga je 
bil naročil, to je zadnji u- 
pravni svet TKB, oziroma nje
gov predsednik?

P IS M O  SSO
Potres, ki je z zaprtjem Tr

žaške kreditne banke prizadel 
deželo Furlanijo-Julijsko kraji
no in še posebej gospodar
sko, socialno in po litično  živ
ljenje slovenske narodnostne 
skupnosti v Italiji, se verižno 
širi in zajema katastrofalne d i
menzije.

Ob tej nesreči, ki se pridru
žuje že tako in tako težki go
spodarski, socialni in političn i 
situaciji na tem obm ejnem  
področju prav v trenutku, ko 
so nas izboljšani odnosi med  
Italijo in Slovenijo začeli nav
dajati z upanjem, da se bodo  
udejanjila večdesetletna p ri
čakovanja in obetavne per
spektive novih časov, se obra
čamo na vas z živim  gorečim  
upanjem za največjo zavze
tost, da b i sad londonskega 
mem oranduma iz leta 1954 
--------------- STRAN 2

STALIŠČE SSk: 
D E Ž E L N I O D B O R  
NAJ ZAVRNE L I
K V ID A C IJO !

Zastopstvo Slovenske skup
nosti, v katerem so b ili dežel
ni predsednik Marjan Terpin, 
deželni tajnik Martin Brecelj 
in član tržaškega pokrajinske
ga vodstva Anton Gašperšič, 
je  b ilo  na obisku v Rimu, da 
bi p ri predstavnikih italijanske 
vlade poseglo p ro ti načrtova
ni p ris iln i likvidaciji Tržaške 
kreditne banke.

Predstavnike SSk je najprej 
sprejel podta jn ik na zaklad
nem ministrstvu Roberto Pin- 
za, ki je  na ministrstvu pristo
jen za bančni sektor. Nato se 
je  zastopstvo SSk kot avtono
mna delegacija udeležilo sre
čanja, ki sta ga imela podta j
nika na zunanjem ministrstvu 
Piero Fassino ter na zaklad
nem ministrstvu Giorgio Mac- 
ciotta (pristojen za proračun) 
še s p e tim i m a n jš in sk im i 
kom ponentam i in sen. Dar
kom Bratino v poslanski zbor
nici.
--------------- STRAN 2

Sergij Pahor
PRODI UJET V ZANKO

intervju
DAVID SLOBEC

I DEŽELA ZA LIKVIDACIJO TKB I
Deželna v lada Furlan ije -Ju lij- I 

ske k ra jin e  je  na seji 5.1.in. sprejela p re d 
lo B a n k e  Ita lije , n a j se TK Ii lik v id ira . Z a 
man so to re j b ila  p riza d e v a n ja  p red stav 
nikov naše manjšine, da b i deželna vlada  
p red lo g  em isijske banke za v rn ila  in se 
iz re k la  z a  sanacijo  TKB.

JP
SOS ZAIRE!

Ivanka Uršič 
PREMRLOV ZBORNIK

Janez Dolenc
KRVAVEČI PREČRTANI PAPIR (1)

VOLITVE NA TRŽAŠKEM

Jurij Paljk
VOLITVE V POKRAJINSKI ŠOLSKI SVET

Renato Podbersič ml.
MED SLOVENSKIMI ROJAKI V ARGENTINI

Marjan Drobež
VIPAVSKI GLAS O PRETEKLOSTI IN LJUDEH

AT
V NABREŽINI 5. KAMNARSKA RAZSTAVA

Erik Dolhar
ZMAGOSLAVJE SLOVENSKIH VRST
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RESOLUCIJA

SVET OKROG NAS

PRODI UJET 
V ZAN KO

SERGIJ PAHOR

Italijansko po litično prizorišče vsak dan preseneča z  
novim i aferam i in  polemikami, iz javam i in  po jasn ili k 
izjavam, ker vsakdo, k i hoče ka j povedati, skrbi pred
vsem, da ga ne bi napačno razumeli. Zdelo se je, da se 
je  z  nastopom "oljke" to spremenilo in  da bodo ljudje z  
vrha končno osvojili govorico, k i bo dostopna večini 
državljanov a li vsaj volivcev. Od začetka je  tako tud i 
res bilo, toda km alu so se začela pogojevanja kom u
nistov in  takoj zatem tud i iskanje zasiln ih izhodov. Ja
sno je, da bo Komunistična prenova ob vsaki priložnosti 
še naprej izsiljevala vlado, ka r je z a  D Alem o na dolgo 
roko nesprejemljivo. Jemlje mu ugled in  mu spodkopava 
zaupanje delovnih množic ter ga potiska vse bolj na 
sredino. Bertinotti ima seveda ves interes, da na levi 
ostane sam v obrambi interesov delavcev, ka r bi mu 
zagotovilo njihove simpatije in  glasove.

Vsaj ka r zadeva ustavne reforme, za katere so zarad i 
Severne lige vsi prepričani, da so neodložljive (čeprav 
nihče ne m isli iskreno), je  D A lem a začel iskati kom
prom is z  desnico. To pa bi lahko pomenilo p rv i korak k 
stopnjevanju popuščanja v smeri Berlusconija in  Pinija. 
Lahko si predstavljamo, kako je  bilo p r i srcu Prodiju, 
ko je  slišal govoriti o nevarnosti novih volitev. Prodi 
namreč igra vse svoje možnosti v lej v ladi in  v tej koa
lic ij i , če zgreši to priložnost, je  s po litiko  zaključil. Zato 
je tu d i s tako gotovostjo na začetku zatrjeval, da bo ta 
vlada tra ja la  pet let. Res je, da je  takrat še računal, da 
ne bo tako težko dogovarjati se s komunisti, ker tud i n i 
vedel, ka j ga čaka z  državn im i financam i. Zadolženost 
države je  tako velika in  razpoložljivih sredstev tako ma
lo, da vlada n im a nikakega manevrskega prostora, da 
bi na en a li drug način vsaj ublažila  pritisk brezposel
nih. Bertinotti b ran i socialno državo in  zavrača po 
kojninsko reformo, Berlusconi pa  kriči, da se vlada 
rešu je z  novim i davki. Prodi je  u jet v to zanko, iz  katere 
se ne bo rešil, saj se že obnaša kot vlada , k i ne more 
računati na resnično večino v parlam entu.

SSk PO SAMO
STOJNI POTI

S 1. STRANI 

NAŠA SKUPNOST. . .

- imenovanje ministra brez li
stnice za sodelovanje s slo
venskim i manjšinami,
- sprejetje zakona o načinu 
in obsegu finančne podpore 
manjšinskim organizacijam,

- osnovanje posebnega skla
da za gospodarsko sodelova
nje s slovenskimi manjšina
mi.

V dokumentu najdemo še 
druga pereča vprašanja (vid
nost televizije iz Slovenije, pri
znanje d ip lom  itd .), druga 
nam dodaja izkustvo, tako da 
si lahko od novoizvoljenih po
slancev in prihodnje vlade le 
želimo, da bi uspešno delali.

S 1. STRANI

PISMO SSO

rešili pred po lom om  in pre
prečili, da b i hude posledice 
neodgovornega upravljanja  
bančnega zavoda paralizirale 
do konca gospodarsko in so
cialno življenje naše skupno
sti in izničile sadove trdih na
porov in prizadevanj števil
nih generacij.

PREDSEDNIK 

MARIJA FEREETIČ

Pismo so prejeli ministrski 
predsednik Prodi, predsed
nik dežele F-Jk Cecotti, za
kladni m inister Ciampi, pod
tajnik Fassino, guverner Ban
ke Italije Fazio.

V četrtek, 31. oktobra, se 
je  zbral deželni svet SSk na 
izredni seji v Nabrežini. Na 
dnevnem redu je imel eno sa
m o točko, in sicer dramati
čno krizo Tržaške kreditne  
banke. Sejo je  vodil predsed
nik Marjan Terpin, uvodno  
p o ro č ilo  pa je  im e l ta jn ik  
Martin Brecelj. Po dolgi in p o 
globljeni razpravi je deželni 
svet soglasno odobril nasled
njo resolucijo:

"Deželni svet SSk, zbran 
31. oktobra 1996 na izredni 
seji v Nabrežini, potem ko je 
poslušal razčlenjeno poročilo 
deželnega ta jn ika M artina  
Breclja o dramatični krizi Tr
žaške kreditne banke in po-

S 1. STRANI

STALIŠČE SSk: 
DEŽELNI O D B O R  

NAJ ZAVRNE.. .

Na obeh srečanjih je Slo
venska skupnost nastopila  
pro ti likvidaciji TKB, da b i se 
č im bolj omejila že tako in ta
ko ogromna socialna, gospo
darska in moralna škoda v Tr
stu in širokem zaledju, ter za 
ohran itev banke slovenske 
manjšine, v skladu z london
skim m em orandumom.

Vladni predstavniki pa so 
na obeh srečanjih poudarili, 
da je  stanje TKB obupno, da 
so bile zagrešene malverza
cije in celo kriminalna dejanja 
in da se zato zdi likvidacija 
neizbežna. Kljub temu bodo  
položaj še naprej skrbno pre
učevali.

P reds tavn ik i S lovenske  
skupnosti so po  srečanju s 
Fassinom in Macciotto dejali, 
da so kljub dolgim  in prija
znim  izvajanjem odnesli vtis, 
da p ri rimski vladi n i prave 
politične volje, da b i se vpra
šanje, pa čeprav je še tako te
žavno, rešilo. Zato bo zdaj iz
rednega pomena sicer neob
vezujoče mnenje, ki ga mora 
dati o predlogu za likvidacijo 
deželna vlada. Slovenska  
skupnost pričakuje, da bo de
želni odbor, tudi spričo svoje 
sestave, odločno zavrnil likvi
dacijo in tako pris ilil osredn je 
oblasti k dodatnem u razmi
sleku in ukrepanju.
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tem ko je poglobljeno pretre
sel razne vidike tega hudega 
finančnega, moralnega in po
litičnega škandala, ki posre
dno ali neposredno prizade
va vso slovensko manjšino v 
Italiji,
- izraža solidarnost z vsemi, 
ki so pri aferi po krivem pri
zadeti, še zlasti pa z usluž
benci banke, investitorji, u- 
porabniki ter s slovenskimi 
ustanovam i in organ izaci
jami;
- ugotavlja, da gre za zgodo
vinski polom tiste manjšin
ske politike, ki podreja pra
vice in koristi slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji 
id e o lo šk im , fin a n čn im  in 
drugim interesom;
- odobrava dosedanje ravna
nje deželnega tajništva SSk v 
zvezi s krizo TKB in še pose
bej njegovo zadržanje na se
stanku začasnega skupnega 
zastopstva Slovencev v Italiji 
28. oktobra 1996 v Trstu;
- poudarja, da bo SSk odslej 
nastopala s samostojnimi po
budami na vseh ravneh, do
kler se celotna zadeva ne raz
čisti v poglavitnih moralnih in 
po litičn ih  aspektih te r od 
govornostih, in potrju je za
htevo po demokratično izvo
ljenem skupnem zastopstvu 
Slovencev v Italiji;
- obvezuje deželno tajništvo 
SSk, da nadalju je z vsemi 
možnim i pobudami, da bi se 
kolikor mogoče omejila ško
da te r še posebej da bi se 
preprečila likvidacija banke, 
ki bi imela katastrofalne po
sledice na gospodarskem in 
socialnem področju."

IZMIŠLJENO  
(ALI Z L O N A 

M ERNO) PO R O 
ČANJE IN TV

Tržaški italijanski dnevnik 
II Piccolo je nedavno objavil 
na tržiški strani in pod vidnim 
naslovom na šestih stolpcih 
članek "Telemonfalcone di- 
venta slo vena?', ki ga je pod
pisal neki "clas.". Ne bi o tem 
pisali, če ne bi bil v pisanje sa
mo vpleten tudi naš list. Naj 
tu le kratko povzamemo jedro 
članka. Gre namreč za glaso
ve, po katerih naj bi zasebno 
televizijsko postajo iz Tržiča 
Telemonfalcone prodali, kupi
li pa naj bi jo Slovenci. Za vse 
to naj bi vlada v Ljubljani (kot 
izhaja iz vidnega podnaslova) 
zagotovila 900 milijonov lir. V 
sam projekt naj bi bila po pi
scu članka vpletena tudi pred
sednica Sveta slovenskih orga
nizacij. Osnovno jedro tako 
zamišljene postaje naj bi pred
stavljale strukture Novega gla
sa. Za poročila pa bi sodelova
le postaje Telechiara iz Pado
ve in TV 3 v Sloveniji. Poleg 
k  \a pa še dodaja, da je vsota, 
ki jo namenja za načrt sloven
ska vlada, ista kot tista, ki jo 
je namenila leta 1995 za Novi 
glas.

Ne bomo se tu spuščali v 
podrobne analize in komenta
rje okrog teh vesti. Že same 
po sebi izgledajo bolj fantasti
čne kot realne. Vmes pripisuje 
našemu tedniku namene, ki jih 
gotovo nima. Njegove struk
ture tudi niso take, da bi omo
gočale postavitev in oskrbo 
neke televizijske postaje z in
formativno oz. novinarsko 
službo. Prav tako so iz trte iz
viti podatki o finančni podpo
ri, ki naj bi jo Novi glas prejel 
lani od vlade v Ljubljani.

Alarmistične novice so na
vadno za nekatera javna ob
čila hvaležno gradivo. Resni 
informatorji pa bi morali ver
jetno prej preveriti, ali so po

ročila, ki jih nudijo svojim 
bralcem, verodostojna ali ne.
V nasprotnem primeru le sami 
izgubijo na resnosti, vsekakor 
pa tudi ne koristijo duhu kon
struktivnega sodelovanja in 
sožitja tako na meji kot med 
tu živečima narodoma.

- UREDNIŠTVO

ITA L IJA N S K A  
M A N JŠIN A  NA  
HRVAŠKEM

Predstavnika hrvaške in ita
lijanske vlade sta v Zagrebu 
podpisala sporazum o varstvu 
italijanske narodne manjšine 
na ozemlju EHrvaške. Gre za 
varstvo italijanske manjšine v 
Istri in Dalmaciji ter na Kvar
nerskih otokih. Tržaški italijan
ski dnevnik, ki temu dogodku 
posveča veliko pažnjo, pred
vsem poudarja, da je Flrvatska 
sprejela zahtevo Italije, naj bo 
Unija Italijanov uradna zasto
pnica celotne italijanske manj
šine. To naj bi bil po mnenju 
dnevnika tudi nauk Sloveniji.

U M R L  J O Ž E  SM O LE
V starosti 69 let je v Ljub

ljani umrl slovenski časnikar, 
diplomat in politik Jože Smole.
V zamejstvu smo ga predvsem 
poznali, ko je bil predsednik 
Socialistične zveze delovnega 
ljudstva. Konec osemdesetih 
let je v Sloveniji "zaslovel", ko 
je po televiziji in radiu prvič 
po vojni voščil božične praz
nike. Do tedaj Božič uradno ni 
obstajal! Nekaj časa je bil Titov 
osebni tajnik, nato pa vele
poslanik v Tokiu in Moskvi. Bil 
je tudi član prvega demokra
tično izvoljenega slovenskega 
parlamenta.

NAŠE SOŽALJE
Po daljši bolezni je 6. t.m. 

umrl Josip Gruden, trgovec v 
Devinu. Star je bil 70 let. Vdo
vi gospe Lidiji in sinu Ivanu 
izrekamo globoko občuteno 
sožalje.

REŠIJO NAS LAHKO 
LE ČIMPREJŠNJE VOLITVE

JANEZ POVSE

V času, ko se pred našimi 
očm i dobesedno rušijo teme
lji in stavba povojnega m anj
šinskega obdobja, je  mogoče 
še kaj rešiti edino s čim prej
šnjim i dem okratičnim i voli
tvami. Vse bo lj je  na dlani 
predpostavka, da b o m o  v 
manjšini izgubljali toliko časa, 
dokler ne bom o vzpostavili 
svoje narodnostne skupnosti 
kot ene same in nedeljive ce
lote. Manjšino kot nedeljivo 
ce lo to  oz irom a povezano  
vsoto političn ih različnosti pa 
lahko vzpostavijo le demokra
tične volitve.

Seveda imajo za manjšino, 
kot je  naša, namreč še vedno 
usodno obremenjeno z no
tranjo razcepljenostjo, dem o
kratične volitve dosti bo lj kot 
političn i, predvsem človeški 
prizvok in pomen. Volitve te 
vrste najprej ukinjajo notranjo 
razcepljenost, toda to sploh 
še n i vse. Same po  sebi uve
ljavljajo popo lno  po litično  in 
predvsem človeško enako
vrednost vseh po litičn ih  raz
ličnosti in življenjskih izkušenj 
ter jih  povezujejo okrog istega

omizja, po d  isto streho. Uve
ljavitev vsesplošne enakovred
nosti je  posebej važna zato, 
ker je povojno obdobje s svo
jo  ideološko miselnostjo pre
komerno povzdignilo le del 
manjšinske stvarnosti, m ed
tem ko je preostali del m anj
šinske stvarnosti proglasilo za 
manjvrednega ali celo nevred
nega.

U ve lja v ite v  vsesplošne  
enakovrednosti do kraja ute
meljuje manjšino kot celoto, 
kot prostor, v katerem ima ista 
narodnostna skupnost isto u- 
sodo, iste dobrine, iste težave 
ter vse svoje zadeve ureja sku
pno. Na ta način se tudi ukine 
popolna nejasnost, do  kod  
sploh sega manjšina in kje se 
pravzaprav nahaja. N aj je  
manjšina še tako maloštevil
na, njena m oč je  v dejstvu, da 
prepoznava svoja obzorja in 
ve, kje je  njeno središče in do 
kam m eri njen obseg. Na ta 
način postane v sebi prepo
znaven mehanizem, ki lahko 
deluje povezano in skladno. 
Na ta način šele lahko manjši
na postane sam svoj gospo
dar, vzpostavlja p lodno sode
lovanje z večinskim in m ati

čnim  narodom in ne nazad
nje z Evropo, ki naravnost za
hteva polnokrvno delovanje 
narodov oziroma narodno
stnih skupnosti. Zaradi tega ni 
slučaj, da je  bila Evropa tista, 
ki je  s svojim notranjim  in zu
nanjim  odpiranjem nalomila 
povojno manjšinsko organizi
ranost. Slednja se v svojem  
prej vplivnejšem delu žal ni 
hotela prilagoditi novemu ča
su in njegovim zakonitostim. 
Prav nastajanje nove Evrope 
je spodmaknilo prepričanje, 
ki je  hotelo vzdrževati prese
žene povojne razmere še na- 
j prej, po  možnosti v nedogled.

Demokratične volitve so v 
tem trenutku za našo celotno 
manjšino uresničitveno deja
nje, ki je edini dovolj učinkovit 
odgovor zahtevam novega ča
sa. Le volitve bodo lahko za
ustavile propadanje dobrin, ki 
se nočejo porazdeliti m ed ce
lo tno manjšino. Kar namreč 
ne bo pripadlo celotni m anj
šini, bo propadlo in obratno, 
kar bo pripadlo celotni m anj
šini, bo obstalo. Potruditi se 
torej velja, da b i razsodno in 
za vse koristno načelo čimprej 
obveljalo ter odstranilo vsakr
šno možnost škodljivega vz
trajanja v miselnosti prejšnje
ga obdobja.
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50 LET NAŠE 
PRISILNE 

IZOLACIJE

IN TER VJU  /  D A V ID  SLOBEC

GOSPODARSTVO  
NAJ BO LOČENO O D  

POLITIKE
DRAGO STOKA

N i m o j namen, da b i v 
tem  trenutku analiziral vse, 
kar se je  dogodilo in se še do 
gaja okrog Tržaške kreditne  
banke. Vsa zadeva je  tako 
boleča za vsakega Slovenca 
v zamejstvu, posebej seveda 
za tržaškega Slovenca, da je  
vsaj zame nujno, da p repu 
stim o še nekaj časa, da se ta
ko določene stvari dokončno  
defin ira jo in se lahko po tem  
na podlag i točnih analiz p o 
tegnejo dokončni zaključki v 
zvezi z afero oz. škandalom  
ali še najbolje rečeno: trage
dijo, k i je  zajela našo osred
njo bančno ustanovo v Trstu.

Rad b i se pa tu zaustavil 
p ri dveh okolnostih, k i me  
resnično bo lijo  ko t Slovenca 
in človeka. N im am  deln ic in 
jih  nisem nikdar im e l v TKB, 
pa tud i tekočega računa ne, 
zato bo m oja beseda lahko, 
vsaj upam, objektivnejša od  
tistih, k i so p r i tej aferi d irek
tno prizadeti.

N a jp re j g re  za reakcijo  
krogov, levičarskih krogov se
veda, ki so doslej im e li m o 
nopo l nad TKB in posredno  
prek nje skoro nad vsem slo
venskim gospodarskim sve
tom . M i n i jasno, zakaj tako 
živčno reagirajo na razna sta
lišča s tem  v zvezi s strani 
SSk, SSO in drugih svobodno 
mislečih ljudi. O čitati, da so 
te kritike na račun 40-letne  
oblasti določenih krogov nad 
TKB neumestne, škodljive za 
vso našo skupnost, da je  to  
m rhov ina rsko  in h ijensko  
početje itd., je  resnično ža
ljivo  za vse Slovence v Ita liji! 
Kdo b i se danes veselil nad  
tako našo bančno in eko
nomsko tragedijo, nad takim  
bankrotom , kateremu n i pa
ra v vsej naši predvojn i in p o 
vojn i zgodovin i! Ko je  m ed  
obema vojnama marsikatera 
naša km etija šla "na boben", 
se je  lahko ob tem  veselil le 
škodoželjn i in hudobn i so
sed, s katerim  je  b il prizadeti 
m orda na sm rt skregan! Da 
b i se danes tiste po litične  in 
kulturne sile, k i niso b ile  ves 
čas p o  vojn i direktno soude
ležene p ri vodstvu TKB, ker 
j ih  pač levi tabor enostavno 
ni maral, ker je  hote l ‘vladati" 
sam, veselile, lahko trd i sa
m o skrajno hudoben človek.

Gre za usodo okrog 200  
uslužbencev TKB, gre za uso
do okrog 800 slovenskih p o 
djetij, gre za usodo in zapo
slenost več kot tisoč naših 
ljud i! Kdo b i se m ogel nad  
tak im  ža lostn im  de jstvom  
veseliti?

Tudi ne gre zato, da b i ko
ga obsojali, n iti d irektno od 
govornih ne (za to bo  poskr
bela sodna oblast), n iti n i za
htevati o d  ljud i, ki so ves čas 
Po vojni, torej celih 50 let, 
lrneli vso na-šo ekonom ijo  v 
oblasti, pa tu d i ku ltu ro  in  
sPort (kulturo vsaj delno), da

b i de la la  ne vem  kakšen  
"mea cul pa" p red seboj in vso 
javnostjo.

Gre za nekaj drugega, bo lj 
preprostega; gre za to, da se 
prizna, da so delali v okviru  
nekega sistema, jugoslovan
sko socialističnega sistema in 
b ili z n jim  noč in dan v direk
tn i navez i in  p o ve za v i v 
vsem.

Ostali, nelevičarski S lo
venci, sm o b ili do leta 7 990, 
ko je  propadal kom unizem , 
ko se je  razsula Jugoslavija, 
povsem odrezani o d  bogato 
naložene mize, izo liran i in 
potisn jen i v kot. Tu in  tam  
se je  kak posam eznik vrin il v 
ta začarani krog na lastno  
odgovornost in se je  p r i tem  
m oral precej po trud iti, da so 
ga sploh m ilo s tn o  sprejeli 
medse.

V tem  smo b ili celih 50 let 
nelevičarski in nemarksistični 
krogi povsem izolirani, in to 
je  n e p o p rav ljiva  narodna  
škoda, saj je  b ilo  na tej strani 
m nogo izredno sposobnih  
ljud i tako na ekonomskem  
kot na ku ltu rnem  področ ju  
in b i z n jihovo prisotnostjo  - 
v to sem zares prepričan - 
TKB nikdar ne šel na boben, 
saj b i se zavedali, da je  I. 
1990 prišlo do  izrednih p o 
litičn ih in zgodovinskih spre
m em b ne samo v Berlinu in 
Beogradu, am pak tu d i p r i 
nas v Trstu, Gorici in Čedadu.

Tu je  njihova glavna kriv
da: ne razum eti znam enj in 
dogodkov časa, razpada ko
munističnega sistema in gro
zne oš ib itve  m arks is tične  
ideologije. Če b i krm ilo  svoje 
barke v tistem času h itro  ob 
rn ili v pravo smer, b i se danes 
tržaški in drugi Slovenci ne 
jez ili in se celo joka li in bali 
za svojo prihodnost. Ne gre 
torej tu  za to, da se reče "kar 
je  b ilo , je  bilo". To b i b ilo  
preveč enostavno in naivno, 
resen človek m ora odgovar
ja ti za svoja dejanja ne samo 
svoji vesti, ampak tud i skup
nosti, če je  angažiran v jav
nem  življenju!

Za zaključek tega mojega 
razmišljanja še to le: iz član
ka, k i je  p red  kratk im  izšel v 
tržaškem  II Piccolo, Diego de 
Castro piše, da so b ile  velike 
težave z ustanovitvijo TKB, 
ker je  Italija zahtevala odprtje  
enakega bančnega zavoda za 
Italijane  v Jugoslaviji.

Po m učnih pogajanjih, p i
še de Castro, se je  Italija od 
povedala te j svoji zahtevi! 
Mar na račun naše "globalne" 
narodnostne zaščite, se vpra
šam ja z? Če je b ilo  tako, smo 
danes dvakrat sirote: ker n i
m am o več svoje osrednje  
banke v Trstu in ker sm o še 
vedno brez narodnostne za
ščite. To je  žalostno dejstvo, 
ki m ora bo le ti vsakega za
vednega Slovenca p ri nas v 
zamejstvu!

MARKO TAVČAR

Dr. David Slobec 
je po diplomi na eko
nomski fakulteti v Tr
stu nekaj časa delal v 
javni upravi, zatem pa 
se je odločil za zuna
njo trgovino. Ustano
vil je svoje podjetje in 
z njim začel nastopati 
v poslovnem svetu. 
Njegov primer je goto
vo zanimiv in po na
šem tudi poučen, zlasti 
za naše mlade. Zato 
smo ga naprosili za po
govor, na katerega je 
rad pristal.

Misliš, da le je študij 
na fa k u lte ti dovolj in 

p rim ern o  p r ip ra v il na 
poklic , k i g a  z d a j 

opravljaš?
Študij na ekonomski fakul

teti mi je nudil predvsem os
novo, na kateri je bilo potreb
no šele začeti z uresničeva
njem načrtov, ki sem si jih 
zastavil. Ob študiju sem bil 
nekaj let zaposlen tudi pri 
uvozno-izvoznem podjetju in 
sem tako imel priložnost, da 
sem sočasno ob teoriji tudi 
spoznaval vsakodnevno delo, 
s katerim se ukvarjajo laka 
podjetja.

K oliko let p o  d ip lom i 
si se odločil z a  la  p ok lic  

in k a j je  bilo p r i  tem 
odločilno?

Za ta poklic sem se odločil 
dve leti po diplom i, pri tem 
pa sta bila odločilna pred
vsem dva faktorja: že v letih 
študija se mi je porodila želja, 
da bi poskusil s podjetniško 
avanturo. Veliko pa je vplivalo 
tudi dejstvo, da nisem imel 
nobenega "botra", ki bi mi po
nudil kako zaposlitev.

Si ime! m orda oporo  
p r i  starših  in kdo l i  j e  na 

začetku pom agal?
Pri starših sem našel m o

ralno oporo, ki je mnogokrat 
pomembnejša od finančne, 
začetno finančno breme pa 
sem kril s svojimi prihranki.

Vsekakor, preden sem se 
odločil za to pot, sem skrbno 
analiziral vsa tržna področja, 
na katerih bi lahko vsaj poten
cialno uspešno deloval; v veli
ko pomoč pa mi je bilo tudi 
občasno sodelovanje z neka
terim i podjetji v Sloveniji in 
Italiji po opravljeni diplom i. 
Ne nazadnje pa ne smem pre
zreti tudi večmesečne poglo
bitve v marketinških vedah na 
videmski univerzi s prof. Lo
karjem.

Si zadovoljen z  
izb iro , k i si jo  naredit?

Z izbiro sem zadovoljen, o 
večji ali manjši uspešnosti te 
svoje odločitve pa mislim, da 
bom lahko objektivno govoril 
šele čez kako leto.

Tvoje področje  je  z u 
nanja trgovina. Kakšno  

je  trenutno stanje!1

Stanje oz. pojem zunanje 
trgovine se je v zadnjih petih 
letih zelo spremenil ne samo 
v državah članicah EGS, am
pak predvsem v vsej vzhodni 
Evropi, kjer je tržna ekonomija 
nadomestila planski organiza
cijski sistem. Vse to zahteva 
seveda nov pristop do posa
meznih tržišč in novih stvar
nosti, ki se iz dneva v dan 
spreminjajo in so zato uspe
šna le lista podjetja, ki se zna
jo tem novim razmeram hitro 
in uspešno prilagajati. M inili 
so časi "čistega" izvoza oz. 
uvoza, potrebno je namreč 
nuditi svojim strankam stalen 
"servis" in strokovno pomoč.

K a j b i m orala oblast 
narediti, da  bi se stanje 

izboljšalo?
V teh novih okoliščinah bi 

morala oblast oz. država s 
svo jim  šo lsk im  sistem om  
končno poskrbeti za čimbolj- 
šo izobrazbo svojih državlja
nov, kar je predpogoj za uspe
šen razvoj podjetniške misel
nosti. Nista namreč potrebni 
samo dobra volja in finančna 
pripravljenost podjetnika; ze
lo pom em bno je poznanje 
novih tržn ih  zakonitosti in 
pristopov na starih in novih 
tržiščih, ki so tesno povezana 
s kulturo in mentaliteto naro
da vsake posamezne regije 
oz. države. Nujna sta zato po
znanje tujih jezikov in stalno 
dodatno izobraževanje mlaj
ših in starejših podjetniških 
kadrov.

Slovenci v Ita li j i  smo 
b ili še p re d  nekaj leti so
razm erno  dobro zasto 

p a n i v zunanjetrgovinski 
dejavnosti. Misliš, da so 
še m ožnosti z a  uspeh na  
tem področju  ? Bo m orda  
h krep itv i zunanje trgovi

ne p risp e  vala po litika
o dp iran ja  Ita lije  na 

Vzhod?
Slovenci v Italiji smo bili in 

smo še precej dobro zastopa
ni v zunanji trgovinski dejav
nosti. Prepričan sem, da bo
mo to vlogo tudi obdržali, če
prav bo prišlo do t.i. "naravne 
selekcije" med bolj in manj 
uspešnimi podjetji. Slovenci v 
Italiji imamo veliko prednost 
predvsem v poznanju vsaj 
dveh kultur in jezikov, česar 
konkurenčne italijanske in

tuje firme nimajo. V zadnjih 
petih letih smo bili priča vrsti 
primerov, ko so morala m no
ga vzhodna pa tudi zahodna 
podjetja, ki so začela delovati 
v tujini s svojimi predstavni
štvi, v zelo kratkem času ugo
toviti, da so brez sodelovanja 
z nekom, ki dobro pozna kul
turo tujih tržišč, skoraj gotovo 
obsojena na propad ali pa se 
morajo stalno soočati z ne
prem ostljivim i komunikacij
skimi in organizacijskimi te
žavami.

Če pa to razmišljanje pre
nesemo na splošno zamejsko 
stvarnost in na interes ter po
tencial celotne slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji, 
bi si morali vsi tisti, ki smo pri
sotni v gospodarstvu, in vsi ti
sti, ki so z nami posredno ali 
neposredno povezani, posta
viti vsaj dve vprašanji: Kakšna 
naj bo vloga vseh nas v teh 
novih gospodarskih in politi
čnih razmerah, še posebno ko 
v teh trenutkih preživljamo 
pravi gospodarski in socialni 
potres, povezan s krizo  v 
TKB? Kaj lahko storim o za 
ustvarjanje novih delovnih 
mest in za ohranjanje naših 
ljudi v slovenskem delovnem 
okolju? Čutiti je potrebo po 
jasno začrtani strategiji zamej
skega gospodarstva za p ri
hodnjih 15-20 let. Menim, da 
bi moralo biti gospodarstvo 
ločeno od politike, če hoče 
poslovati pravilno in s profi
tom; za strateške investicije 
pa je dobro, če prisluhne in
teresu celotne manjšine.

V okviru naše narodnostne 
skupnosti bi moralo priti do 
ustanovitve nekakšnega no
vega gospodarskega subjekta, 
ki bi znal z ustvarjenim profi
tom ob strokovni pomoči na
ših že priznanih organizacij fi
nancirati nove gospodarske 
pobude in bi obenem nepo
sredno ali posredno pripomo
gel pri financiranju oz. spon
zorstvu športnih in kulturnih 
dejavnosti, ki so v zadnjih ča
sih še posebno v veliki krizi 
in se borijo za golo preživetje. 
Delovna področja tega gospo
darskega subjekta bi lahko 
zajela cel spekter dejavnosti, 
ki so nam vsem zelo blizu in 
za katere smo naravno pokli
cani, da jih krijemo; mislim 
npr. na marketing in storitve 
s posebnim ozirom na pomoč 
pri ustanavljanju mešanih 
podjetij v Italiji in Sloveniji, na 
pomoč pri odpiranju sloven
skih in tujih predstavništev v 
Italiji, na strateški pristop s 
soudeležbam i v finančnih  
družbah in bankah ter ne na
zadnje na svetovanje in ope- 
rativno-adm inistrativno "po
moč" novim podjetniškim ini
ciativam s posebnim ozirom 
na našo mladino.

Politika odpiranja Italije na 
Vzhod nedvomno vpliva tudi 
na razvoj zunanje trgovine; to 
politično odpiranje pa bi mo
ralo potekati v tesnem so
delovanju z gospodarstvom, 
kajti od samih političnih ob

ljub nihče ni preživel. Jasno 
pa je, daje v določenih prime
rih, kot je npr. reševanje krize 
TKB, politika tista, ki ima iz
redno veliko odgovornost in 
odločilno vlogo pri reševanju 
takih in podobnih problemov.

Je čutiti na tvojem  
področju  k rizo  '1KB?
Tudi na mojem področju 

se zelo občuti kriza TKB. Tu 
niso pod vprašajem samo raz
na plačila in krediti, temveč 
cel kup dobro vzpostavljenih 
in utečenih poslovnih vezi 
med raznimi uspešnimi pod
jetji, ki jim  sedaj grozita po
polna blokada in stečaj, kar 
neizbežno privede do črtanja 
delovnih mest in do socialnih 
ter družinskih tragedij.

K do je še na jbolj 
poklican  z a  odpravo  

te krize?
Mislim, da smo za odpravo 

te krize najprej poklicani vsi 
tisti, ki se čutimo del te naše 
narodnostne skupnosti, seve
da v mejah svojih sposobnosti 
in vplivov tako na gospodarski 
kol na politični ravni; obenem 
pa nosita veliko odgovornost 
tudi Italija in Slovenija? ki bi 
morali ne glede na trenutna 
politična in strankarska raz
merja zagotoviti slovenski na
rodnostni skupnosti v Italiji 
obstoj in nadaljnji razvoj na 
demokratični osnovi.

S eje  kak. tvoj kolega 
odločil z a  tvojo pot in k a j 

bi svetoval m ladim  slo
venskim ekonomistom?

Od univerzitetnih kolegov 
se je le majhen odstotek od
ločil za mojo pot; odločili pa 
so se predvsem tisti, ki so še 
imeli pripravljeno določeno 
strukturo, pa čeprav le v dru
žinskem okviru.

Mladim slovenskim ekono
mistom bi svetoval takole: če 
le imajo vsaj malo podjetni
škega duha, naj vsaj poskusijo
- samostojno ali v skupini - us
tvariti nekaj novega in naj se 
ne zanašajo preveč na t.i. "go
tove službe", ker je teh vse 
manj in manj. V Trstu se že 
leto dni redno zbira skupina 
univerzitetnih študentov, ki 
obiskujejo ekonomsko fakul
te to in faku lte to  po litičn ih  
ved; srečanja so namenjena 
d o d a tnem u  in p redvsem  
praktičnemu izobraževanju, 
ki jim  bo prav gotovo izostrilo 
podjetniško miselnost. M i
slim, da je potrebno posvečali 
veliko pozornost prav tej mlaj
ši generaciji, ki je neobreme
njena s preteklostjo, in ji za
upati, kajti prav na teh mladih 
ljudeh bosta v srednjeročnem 
obdobju slonela gospodarska 
organiziranost in obstoj naše 
skupnosti.

Se k a j sreču ješ s 
si 'ojim i vrstniki?

S svojimi vrstniki se redko 
srečujem, ker pač vsakdo iz
med nas posveča skoraj ves 
svoj čas predvsem svojemu 
poklicu. Izredno dobrodošla 
pa so strokovna in podjetni
ška srečanja v priredbi SDGZ, 
ki dajejo predvsem mlajšim 
oz. novim podjetnikom precej 
svežih informacij in možnosti 
pri vzpostavljanju novih pod
jetniških vezi tako v zamej
skem kot tudi v širšem med
narodnem okviru.
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SOS ZAIRE!
Zlato mašo je daroval pred 

množico ljudi in se v pridigi 
spomnil svojega mašniškega 
posvečenja takole: "V tem tre
nutku mi prihajajo pred oči 
slike tistega, sedaj že davnega 
dne, ko sem se pred petdeseti
mi leti zgodaj zjutraj pred
stavil v poslopju krakovske 
nadškofije v Frančiškanski uli
ci, da bi prejel sveto mašni- 
ško posvečenje. Z menoj je bi
la majhna skupina prijateljev 
in nekaj sorodnikov. Se danes 
sem ganjen, ko se vidim, kako 
ležim na tleh zasebne kapele 
krakovskega metropolita; še 
danes slišim pesem Veni Cre- 
atorin litanije vseh svetnikov, 
čakam, da name položijo ro
ke, sprejmem povabilo, da 
bom oznanjal veselo novico, 
da bom vodil Božje ljudstvo, 
da bom obhajal Božje skriv
nosti. Ti spomini so neizbris
ljivi in jih danes podoživljam 
z neizrekljivo hvaležnostjo 
Gospodu... Kako veliko ljube
zen nam je podaril Oče! Lju
bezen, ki nas spreminja in nas 
sili k svetosti! Svetost je ve
soljni klic vsakemu kršče
nemu človeku, kot je to dobro

PAPEŽ 
ZLATO- 
MAŠNIK

Sveti oče Janez Pavel
II. je 1. novembra letos v 
baziliki sv. Petra v Rimu 
svečano praznoval 50- 

letnico mašniškega 
posvečenja.

poudarjeno v današnji sveti 
maši na Vse svete. Duhovnik 
obstaja zato, da nudi verni
kom sredstva, ki jih je dal 
Kristus, za pot k napredova
nju v svetosti... V tem duhu 
se spominjam let svojega 
mašništva. Prek spominov na 
posamezne dogodke in osebe 
gledam v globino, skoraj bi 
hotel videti tisto skrivnost, ki 
me je vodila in obdajala v 
vseh teh letih. Kot duhovnika 
me je Kristus poklical, da sem 
človek Besede, človek Zakra
menta, človek »Skrivnosti ve
re«. Čeprav je minilo že ve
liko časa, vsak dan vrejo iz 
mojega srca na dan besede

M in ilo  je ve liko  časa...

psalmista: »Gospodove milo
sti bom na veke opeval, skozi 
vse rodove bom oznanjal 
tvojo zvestobo.« Tvojo ljube
zen bom oznanjal, Gospod, 
tvojo ljubezen bom oznanjal, 
večno ljubezen, ki nam daje 
moč, da gledamo v prihod
nost z zaupanjem."

Ko se je sveti oče spominjal 
svojega mašniškega posveče
nja 1.1946 v Krakovu, je med 
molitvijo angelskega češče- 
nja pred veliko množico tudi 
napovedal, da bo v kratkem 
izdal knjigo "spominov in raz
mišljanj o svojem duhovni
škem klicu, ki je obenem dar 
in skrivnost."

Sveti oče se je na Vse svete 
tudi zahvalil vsem, ki so mu v 
petdesetih letih mašništva 
stali ob strani, zanj molili 
Boga in Mater Božjo. Med 
bogoslužjem je bil videti čil 
in zdrav, čeprav je maša tra
jala precej časa. Prenašali so 
jo v približno sto državah po 
svetu. Ob zlati maši je papežu 
voščilo vse najboljše veliko 
število uglednih osebnosti in 
predvsem vernikov z vseh 
strani sveta.

V nedeljo, 3. novembra, 
je v ljubljanski stolnici ob
hajal zlato mašo ljubljanski 
nadškof in slovneski metro
polit dr. Alojzij Šuštar. Zapis
o tej svečanosti bomo obja
vili v prihodnji številki.

Kdo ve, ali je bil vsedržav
ni dan za inform iranje o Da
rovih za vzdrževanje duhov
nikov, 3. novembra letos, u- 
spešen? Kdo ve, ali je uspelo 
o rg a n iza to rjem  o d s tra n iti 
vse dvome in jasno povedati, 
katere so razlike med Darovi 
za vzdrževanje duhovnikov 
in darovi Osem od tisoč, ki 
jih nam enim o katoliški Cer
kvi? Kaj več o tem bom o zve
deli čez nekaj mesecev, vsaj 
kar setiče količine darovane
ga denarja.

Do sedaj so darovi za vz
drževanje duhovnikov pokri
vali 6% vseh potreb 38.000 
škofijskih duhovnikov. Če bi 
tokrat zbrali nekaj več sred
stev, bi to  pom enilo  že velik 
uspeh. Že takoj pa lahko po
vemo, da uspeh ni zagotov
ljen. Tudi zaradi prevelike ne
inform iranosti vernikov gle
de Darov za vzdrževanje du
hovnikov. O d leta 1989 je 
darovalo v ta namen pol m ili
jona italijanskih vernikov, o- 
sem m ilijonov pa jih je pre-

IN F O R M A T IV N A  KAM PANJA

O D A R O V IH  ZA 
VZDRŽEVANJE 
D U H O V N IK O V

pričanih, da so tudi sami p ri
spevali Dar za vzdrževanje 
duhovnikov. Kako to? Tako, 
da so na davčni prijavi pod
pisali, da darujejo Osem od 
tisoč katoliški Cerkvi. Takoj 
nam je jasno, kje je zabloda.

Osem od tisoč je namreč 
dar, ki ne stane ničesar, med
tem  ko so Darovi za vzdrže
vanje duhovnikov dar, ki ga 
m oram o nakazati na pošti, 
v banki ali pa ga oddamo ne
posredno na škofijskem ura
du za vzdrževanje duhovni
kov v naši škofiji. To je torej 
konkreten dar, ki ga seveda 
tud i lahko odš te jem o  pri 
davčni prijavi Irpef.

Zato bodo prav ti ljudje 
lahko prispevali k tem u, da

bo imel Državni dan za daro
vanje za vzdrževanje duhov
nikov velik uspeh in to  tudi 
po 3. novem bru skozi vse 
leto.

Ta uspeh naj bo v kako
vosti udeležbe, le-ta naj bo 
vedno bolj občutena in od
govorna, tudi po količini da
rovanih sredstev! Tudi zato, 
ker bo večina sredstev Osem 
od tisoč za katoliško Cerkev, 
če bo dovolj zbranih sred
stev z Darovi za vzdrževanje 
duhovnikov, namenjenih ka
rita tivn im  in verskim  dejav
nostim  v Ita liji in v tre tjem  
svetu.

Letos je zares veliko m o
žnosti, da darujete svoj Dar 
za vzdrževanje duhovnikov, 
saj imate na razpolago po

ložnice za poštni tekoči ra
čun, obrazce dobite v 14500 
poštnih uradih, zbrani so v 
posebni škatli, ki ima obliko 
zvonika.

Poleg tega načina lahko 
darujete svoj denarni prispe
vek tudi z bančnim nakazi
lom v banki Banca di credito 
cooperativo in v drugih hra
nilnicah in posojilnicah. Pov
sod boste našli škatlo v obliki 
zvonika z obrazci, s katerim i 
lahko nakažete svoj denarni 
prispevek na vsedržavni te 
koči račun  št. 24  000 - 
ICCREA, Istituto Centrale del- 
le Banche di credito coope
rativo.

Dovolj je torej načinov, s 
katerim i lahko pom agam o 
našim 38 .000  p ro s to vo lj- 
cem -duhovnikom , ki prina
šajo vsak dan vsem ljudem 
ljubezen, tolažbo in upanje. 
Najbrž ne primanjkuje dobre 
volje, najbrž je manjkala sa
mo dobra informacija, ki smo 
jo vam sedaj dali.

V zadnjih tednih smo spet neme priče velikih 
grozodejstev v Afriki. Čez milijon novih 

beguncev se je pridružil milijonom drugih.

Nič novega, če se to ne bi dogajalo v 20. stoletju, k i je  
veliko slabše od najbolj temnega srednjega veka, vsaj k a r  
se t ič i  beguncev. Nemočni ljudje plemena Iltt lu  bežijo p red  
to lpam i svojih sonarodnjakov in predvsem p red  Tutsiji, 
k i sedaj vhidajo v Ruandi. Od tod Tutsiji napadajo bližnji 
Zaire, največjo afriško državo, k i p a  ni več v stanju zašči
titi begunce.

Burundi-Zaire-Ruanda, dežele velikih jezer, so med se
boj usodno povezane s plemenoma Tutsijev in Hutujcev, 
k i se med seboj ne morejo niti videti, k a j šele, da bi ti lju
dje razumeli, da m orajo ž ive li skupaj; ne razum ejo n iti 
tega, da je  afriška celina dovolj velika za  vse. Že vrsto let 
beležimo pokole nedolžnih ljudi, enkrat privržencev ljud
stev Hulu, kasneje Tutsijev. Navadni sm rtniki z  grozo  gle
damo, kako pobijajo  ljudi, medtem ko naše države ne sto
rijo  ničesar, da bi zaustavile pokol.

V zahodnih državah se v teh dneh govori o tem, da bi 
m orali nujno in čim prej ustaviti klan je na meji med Ruan
do in Zairom, saj je  v teh k ra jih  ogromno beguncev, k i ne 
dobivajo več nobene pomoči. Človekoljubne organizacije  
so na tleh, saj j ih  preganjajo vsi, ljudje bežijo, hrana ne 
dosega več vseh ljudi, velikansko begunsko taborišče v 
Gonii - pravcato mravljišče pregnanih revežev in sramota 
človeštva -je  na robu katastrofe, Zahod p a  še vedno deba
tira, kako bi zadevo rešili.

Stvar je  namreč zelo kočljiva, kot je  kočljiva in neprije
tna zadeva celotna A frika; o tem nas učijo tako Somalija 
kot nedavni mednarodni neuspeli posegi v Ruandi. Povsod 
je  bil zunanji poseg obsojen na nujen polom. M orda bodo 
le ZDA po volitvah uspele spel p rep riča ti svet, naj vendar 
pom agajo revnim ljudem in sprte strani pripeljejo za  po- 
gajalno mizo. V tem času p a  ljudje um irajo.

Za kroniko samo še dejstvo, da ravno v teh kra jih  delu
je jo  tudi slovenske sestre misijonarke in tudi slovenski 
m isijonarji. O njih seveda nimamo novejših novic, samo 
upamo p a  lahko, da so še živi.
------------------- JP

ČLOVEK - 
BITJE VERE (io)

ZVONE ŠTRUBELJ |

Človek je samemu sebi naloga. Njegov osnovni poklic 
je iskanje odgovora na vprašanje: kdo sem, od kod priha
jam in kam grem? Zanimivo je ugotoviti, da se ne pride 
do jasne definicije o samem sebi direktno, pač pa po 
primerjanju sebe /  drugimi in drugačnimi liki. Če prislu
hnemo tistim, ki so v naši zahodni civilizaciji govorili o 
človeku, odkrijemo tri miselne vzorce pristopa k človeku.

Prva in zelo razširjena misel je, da človek sebe pojmuje 
kot samo po sebi umeven pojav. "Človek je to, kar vsi 
vedo, da je", je zapisal že grški filozof Demokrit. Tako ga 
vidita tudi teoretični in praktični materializem, ki sta danes 
prerastla v vseobsegajočo porabniško miselnost, v kon- 
sumizem. Človek je bitje brez skrivnosti; je del fizičnega 
in biološkega sveta, vpleten v mrežo družbenih odnosov, 
kjer mu je dano živeti in kjer naj se čimbolj znajde. V 
življenju srečamo ljudi, ki imajo zares takt) življenjsko fi
lozofijo. So kot potniki na vlaku, ki jim je prva skrb, da

se udobno peljejo, da se z drugimi sporazumevajo do ta
ke mere, da nimajo večjih problemov, da jim na poti ni
česar ne manjka in da jim je skratka vse prav. Nič pa se 
ne vprašajo, kam se peljejo in kje ima ta vlak zadnjo po
stajo.

V drugi miselni vzorec uvrščamo ljudi, ki so želeli do
umeti sebe s primerjavo z bogovi. Na ta način so merili 
razliko in razdaljo, istočasno pa ugotavljali, da so z njimi 
v sorodstvu. "Nesmrtni bogovi in ljudje, ki hodijo po 
zemlji, niso dveh različnih ras; rasa ljudi in bogov je ista", 
je bil prepričan Homer. Ko je sveti Pavel govoril v Areo- 
pagu v Atenah, se je navezal na to misel in rekel, da vidi
v tem že pričakovanje razodetja, evangelija: "Kakor so 
povedali nekateri od vaših pesnikov: saj smo po rodu
iz njega’" (Apd 17, 28). Sveti Pavel je s temi besedami 
utemeljeval božje posinovljenje v Jezusu Kristusu, ki je 
ena od vodilnih idej krščanstva.

Danes živimo v sekulariziranem svetu in ideja bogov, 
ki je bila grški kulturi blizu, celo zelo domača, je popol
noma izginila. Bogovi so lahko le lik i človekove nostal
gije, mitološka bitja, ki človeku razodevajo njegove sanje. 
Za večino ljudi je tudi ideja Boga le imaginarna projekcija, 
ki ima svojo funkcijo le v meandrih človekove psihe.

Tretji miselni vzorec je dokončno zarisala moderna 
doba. Človeka lahko razumemo, če ga primerjamo žival
skemu svetu, iz katerega je izšel in ga je na določen na
čin presegel. Človek presega žival, v kolikor v njem od
krivamo nekatere kvalitativne razlike: je razumen, socia
len; žival, ki govori, proizvaja in ustvarja. Podoben je ži
vali v svoji materialni in biološki določenosti, presega pa 
jo v svoji duhovnosti, v kolikor ne more biti primerjave 

j med najbolj neumnim človekom in najbolj inteligentno 
živaljo. Zanimivo pa je, da raziskave današnje znanosti 
čedalje bolj brišejo včasih zelo jasno začrtano mejo med 
človekom in živaljo. Naglaša se, da je podobnost večja

1 kot pa različnost. Ali gre le za stopnjo različnosti in ne za 
kvalitativno razliko? Ta težnja je navzoča zlasti v današnji 
biološki in medicinski antropologiji. Še posebej poudarje
na postaja v raziskavah genetske medicine in v sociobiolo
giji. Je ta premoč biološkega v razumevanju človeka le 
nova iluzija? Mnogi analitiki znanosti o človeku so v to 
prepričani. Veliko pa je takih, ki svoje raziskave opravljajo 
s predpostavko, da kvalitativne razlike dejansko ni. Ne
davno papeževo priznanje evolucije kot možne razlage
o nastanku človeka, ki seveda v ničemer ne izključuje 
božjega posega, bo prav gotovo pomnožilo razmišlja
nja o najiazani problematiki.
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IZJAVA SLO VEN SKIH  Š KO FO V

VOLITVE 
SO PRAVICA 

IN DOLŽNOST
MARJAN DROBEŽ

Slovenski škofje so sprejeli 
posebno izjavo o državnozborskih 

volitvah v Sloveniji, ki bodo v nedeljo, 
10. novembra.

Izjava ne omenja nobene politične stranke 
oz. koalicije, za katere bi se opredeljevala 
Cerkev, pač pa obravnava izhodišča za vo li
tve in volivcem  predlaga presoje o vpraša
njih, ki naj bi jih upoštevali pri glasovanju. 
Dokum ent navaja, "daje Bog ustvaril človeka 
svobodnega in odgovornega zase in za d ru 
ge, odgovornega za svojo družino, svoj kraj, 
narod in državno skupnost. Ker smo torej 
ustvarjeni kot svobodni in odgovorni ljudje, 
ne m ore nihče od ločati o nas brez naše 
privolitve. Kot svobodni in odgovorni imamo 
dolžnost preverjati in ocenjevati delo oblasti. 
Volitve so najbolj osnovna in vsem dostopna 
oblika soodgovornosti za skupno dobro. 
Svojo državljansko zrelost pokažemo s tem, 
da skupaj z drugim i odločam o o sebi in svoji 
prihodnosti. Zato vo lim o tiste, katerim  za
upamo, da nas bodo dobro zastopali v držav
nem zboru. Tej odgovornosti se ni moč izog
niti. Kdor na volitve ne gre, prepušča od
ločitev o prihodnosti drugim , predvsem ti
stim , ki imajo drugačne poglede, vrednote 
in načrte (...). Slovenski škofje zato ob vo lit
vah pozivajo vse vernike, naj izpo ln ijo  svojo 
pravico in dolžnost ter se volitev udeležijo. 
N obeno m oreb itno  razočaranje ne more 
opravičiti izostanka. Če hočemo kaj spre
m eniti in izboljšati, lahko to  storim o samo 
tako, da na volitve grem o in odgovorno vo 
limo. Dobro m oram o prem isliti in presoditi, 
koga bom o vo lili in na kaj bom o pri izbiri

poslancev pozorni. Za vsakega državljana, 
posebej še verujočega, morata biti na prvem 
mestu poštenje in odgovornost za skupno 
dobro (...). Na osnovi dosedanjega dela m o
remo ugotoviti, katera stranka in kateri kon
kretni ljud je  si najbolj zaslužijo naše za
upanje.

Izvoliti m oram o oblast, ki bo znala reše
vati pereča gospodarska vprašanja, hkrati pa 
bo imela posluh za pravičnost, red, enako
pravnost in solidarnost. Za obstoj in napre
dek Slovenije ni pomemben samo gospodar
ski razvoj, temveč predvsem pravičnost in 
poštenje, izobrazba in kultura, duhovnost 
in zdravo okolje. Posebej hočemo opozoriti 
na celovito spoštovanje človekovih pravic, 
med katerim i je prva pravica do življenja, 
od spočetja do naravnega konca. Zaradi tega 
bom o vo lili tiste, ki so sposobni, da bodo 
ob gospodarskem napredku imeli čut za po
trebe družin, posebno mladih, brezposelnih, 
ostarelih in invalidov ter omogočili primerno 
m oralno vzgojo o trok in mladine. Končno 
nam kristjanom ne more biti vseeno, kakšen 
odnos ima oblast do krščanskih vrednot in 
koliko omogoča Cerkvi, da te vrednote ozna
nja in zanje vzgaja. Zato ne m orem o voliti 
tistih, ki so proti sožitju med državljani ali 
kratijo pravice vernih. Zahtevamo, da se Slo
vencem po svetu omogoči realna možnost 
uspešne udeležbe na volitvah. Katoliška Cer
kev ne pričakuje nobenih privilegijev, temveč 
samo pravico do svobodnega delovanja, 
pravico vernih državljanov do osebnega in 
občestvenega življenja in delovanja v skladu 
s svojo vestjo, uresničevanje pravic do svo
bodnega izobraževanja ter pravico staršev, 
da zagotovijo svojim otrokom  ustrezno ver
sko in m oralno vzgojo."

Slovenski škofje so vse verujoče povabili, 
"da v teh dneh podvojijo  svojo m olitev za 
dom ovino in za tiste, ki bodo v prihodnosti 
posebej odgovorni zanjo."

Izjavo slovenskih škofov ob volitvah 1996 
je podpisal A lojzij Šuštar.

DR. A N T O N  STRES O  KRI
STJANIH V SEDANJEM 

TRENUTKU
•  • • • • • •

MARJETA STRES

P. D O M IN IK U  
V SPOMIN

Tisti, ki se sedaj vozimo na 
Sv. goro z avti in avtobusi po  
asfaltirani in razširjeni cesti, se 
m oram o zahvaliti frančiškanu 
p. Dominiku. Ta je b il namreč 
gvardijan in rektor Marijine  
bazilike na Sv. gori štiri leta. V 
času m u je  uspelo, da je pre
pričal odgovorne osebe v N o
vi Gorici, naj asfaltirajo in raz
širijo cesto do Marijinega sve
tišča. To ni b ilo  lahko, a si ni 
dal m iru, dokler ni uspel. Da
nes smo vsi hvaležni za ta nje
gov izreden podvig.

P. D om in ik je b il Štajerec, 
rojen p ri Sv. Trojici v Sloven
skih goricah leta 7926. Star 
20 let je vstopil v red sv. Fran
čiška. Po končanem noviciatu 
in bogoslovnih študijih je  bil 
posvečen v mašnika v ljubljan
ski stolnici na praznik ap. Pe
tra in Pavla 1955. Po novi 
maši je  začel svojo dušnopa- 
stirsko pot po  raznih krajih v 
Sloveniji. Posebno dolgo je  b il 
rektor Marijinega svetišča pri 
Novi Štifti (1961/71). Povsod 
je  obnavljal in lepšal cerkve. 
Ko je  zapustil Sv. goro je  b il 
tud i gvardijan in rektor sveti
šča v Strunjanu (1992/95), 
zadnje leto pa gvardijan in 
rektor cerkve sv. Ane v Kopru. 
Tu ga je  v ju liju  zadela m o
žganska kap. Prepeljali so ga 
v bolnišnico v M aribor in vse 
je  kazalo, da se m u bo stanje 
izboljšalo, ko ga je  Gospodar 
življenja poklical k sebi 9. ok
tobra. Pokopali so ga v rojstni 
župniji, pogreb je vodil škof 
Kramberger ob asistenci 80 
duhovnikov in udeležbi veli
ke m nožice vernikov.

Ob lahkem vzponu na Sv. 
goro se ga hvaležno spom i
njam o!

IZ MISIJON
SKEGA SVETA

Piše g. Andrej Majcen:
'Te dni so sporočili vest, da 

je  sv. oče imenoval salezijan
ca Jožeta Čenga za škofa v 
Hong Kongu. Ko bodo p riho 
dnje leto predali Hong Kong 
kitajskim oblastem, bo tudi 
kardinalov naslednik. Vesel 
sem ga, ker je  b il v Hong Kon
gu bogoslovec v zavodu, ka
terega sem b il ravnatelj. Ko 
so me tud i vietnamske ko
munistične obisti izgnale, me 
je  tedanji salezijanski inšpek
to r v Vietnamu g. Čeng lepo 
sprejel in m i kup il novo oble
ko, saj sem b il brez vsega. Z 
nenavadno ljubeznivostjo je  
skrbel tudi za moje zdravje.

Zadnje čase je  b il profesor 
bogoslovcev v Hong Kongu in 
tud i všangaju v komunistični 
Kitajski. Tako pozna dobro tu
d i razmere na Kitajskem in je  
v dobrih i odnosih z oblastmi 
tako v Šangaju ko t v Hong 
Kongu. Na takšen način bo 
žja Previdnost pripravlja svoje 
voditelje za bodoče čase."

Novi škof je voščil g. M a j
cnu za njegov 92. rojstni dan.
V Vietnamu imajo danes 27 
bogoslovcev filozofije in 13 
teo log ije  te r večje š tev ilo  
aspirantov. Delo g. Andreja 
Majcna gre torej uspešno na
prej, saj je prav on ustanovil 
salezijansko družbo v Vietna
mu leta 1954.
*  ---

Združenje katoliških štu
dentov je v torek, 29. o k to 
bra, organiziralo v Ljubljani 
tradicionalni N ikodemov ve
čer, katerega gost je bil dr. 
Anton Stres, profesor na Teo
loški fakulteti in predsednik 
Komisije pravičnost in m ir 
pri Slovenski škofovski kon
ferenci. Pred mladim avdito
rijem  je razmišljal o  znam e
njih sedanjega časa in o za
htevah, ki jih le-ta postavlja 
pred kristjane. Za slednje 
namreč velja pom anjkanje 
globoke zavesti o enakoprav
nosti, kar izhaja iz dejstva, 
da je v totalitarnem  režimu 
vladala strpnost, ne pa ena
kopravnost vere in druga
čnega m išljenja. Ta problem  
še pog lab lja  pom anjkan je  
katoliške inteligence po 2. 
svetovni vojni, zaradi česar 
alternativna misel po kvalite
ti in možnostih še ni p rim er
ljiva s prevladujočo. V Slove
niji je g loboko občutiti tudi 
odso tnost pravne države, 
kjer veljajo načela človeko
vih pravic do maksimuma in 
je državni aparat depo litiz i
ran. O d so tn o s t m o ra ln ih  
vrednot je posledica "znan
stvenosti" marksizma, kjer 
razlike med zakonom in m o
ralo ni, in njegovega dvojčka
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liberalizma, ki je izšel iz m o
ralnega hotenja po človeko
vem dostojanstvu, ki pa ga 
zdaj ne m ore več jam čiti. 
Človekove pravice ne izha
ja jo  iz sprejetega zakona, 
tem več iz posam eznikove 
človeškosti, je poudaril prof. 
Stres. Torej je za kristjane 
sprejemljiva vsaka stranka, ki 
v polnosti upošteva spošto
vanje človekovih pravic. Lo
čitev Cerkve od države je po
gosto narobe razumljiva. Ka
toliška Cerkev noče b iti d r
žavna Cerkev, kot je to  v ne
katerih anglikanskih deželah, 
in je normalno kot vsa civilna 
družba neodvisna od države. 
Toda država ne sme gledati 
nan jo  ko t na lju b ite ljs k o  
združenje, ampak jo mora 
prepoznavati kot nosilko ne
česa, kar sodi k pristnem u 
duhovnem u življenju, ki je v 
splošen blagor. O b  tem  je 
po trebno poudariti načelo 
proporcionalnosti med ver
skim i skupnostm i glede na 
n jihovo velikost, saj tudi ob
čina z 2000 prebivalci ne mo
re zahtevati enako vsoto de
narja kot ona z 10.000 obča
ni. Dr. Stres je m ladim  tudi 
predstavil pomen združeva
nja v organizacije z notranjo 
dem okratičnostjo, saj so le 
te protiutež v odnosu med 
vsemogočno državo in ne

m o čn im  p o sa m e zn iko m . 
Predavanje in pogovor, ki mu 
je sledil, sta bila zelo zanimiva; 
le upamo lahko, da bo mladi 
rod v polnosti udejanjil misli 
dr. Stresa in pom em bno so
deloval pri oblikovanju prav
ne države, m očne c iv ilne  
družbe in samozavestnih ter 
veselih državljanov.

PROTEST ZARA DI 
G RO BIH  NAPADOV  
NA CERKEV

Tiskovni urad Slovenske 
škofovske konference z ne
prije tn im  presenečenjem u- 
gotavlja, da sta si dve stranki 
v predvolilnem  boju izbrali 
za pridobivanje volivcev na
pade na katoliško Cerkev.

Pri tem  ne izbirata sred
stev in v javnosti širita očitne 
laži, obrekovanja in podtika
nja. V nekaterih prim erih gre 
za očitno širjenje verske ne
strpnosti in sovraštva, kar je 
v nasprotju z ustavo Repu
b like  S lovenije  in splošno 
priznanimi načeli strpnosti in 
demokracije.

Tiskovni urad Slovenske 
škofovske konference najo
streje protestira proti takšni 
zlorabi volilnega boja in p ri
čakuje, da bodo volivci tak
šne pojave nestrpnosti in o- 
čitnega sovraštva, s tem pa 
tudi nizke politične kulture, 
tudi sami zavrnili.

BESEDA ŽIVLJENJA

32. NAVADNA NEDELJA

' VEST M IR N A  - 
M O Č  NEIZ
MERNA"

Mesec november, ko z  dreves odpada listje (zato je 
slovensko ime za  ta mesec listopad), k a r je  viden znak  
um ira n ja  v naravi, je  p r i  nas posvečen m isli na naše 
rajne, k i so tek svojega ž iv ljen ja  že dokonča li in  so iz  
časa prestop ili v večnost. Zanje ne veljajo več omeje
nosti prostora in  časa, k i oklepajo nas. Deležni so 
božjega bivanja. "Pri Bogu je  večni sedaj." nas po 
učuje Sveto pism o in  tu d i naši poko jn i ž iv ijo  v tem 
večnem sedaj in  vedno z  očm i ljubezn i sprem ljajo  
nas, k i se še peham o po  tej zem lji. "Mrtvi nas učijo  
živeli", slišimo pogosto. Učijo nas modrosti ž iv ljen ja . 
Prva modrost ž iv ljen ja  p a  je  v tem, da smo na ravnan i 
na dobro in  da v dobrem tu d i vztrajam o. Z a ra d i 
naše om ahljivosti to n i lahko. Pozabljamo, da je vsak. 
dan, k i ga dočakamo, kakor božja ponudba, da v 
sodelovanju z  Bogom čas dneva napoln im o z  deli 
dobrote, obzirnosti, plemenitosti, medsebojne pomoči.

Cerkev nas v teh novembrskih nedeljah, ko se izteka 
bogoslužno leto, h ra n i z  božjo besedo, k i govori o ču
ječnosti. Danes nam predstavi znano p r ilik o  o desetih 
devicah - družicah, k i jo  je  povedal Jezus v zadnjem  
tednu svojega življenja, ko je  govoril o svojem drugem  
prihodu. Podoba je  vzeta iz  svatovskih običajev, kakr
šn i so v lada li v tedan ji Palestini. Zgodba nam  hoče 
povedati dvoje: b iti moramo čuječi, b u dn i in  v svetil
kah naših duš mora b iti dovolj olja posvečujoče milosti 
in  dobrih del. K a j pom eni b iti čuječ? Pomeni u ravna 
vati smer svojega ž iv ljen ja  po  Jezusovi modrosti in  
ne po modrosti tega sveta. "Čujte, ker ne veste ne dneva 
ne u re !"  pon o vn o  o poza rja  Jezus v evange liju . 
K anon ik  Josip Šimenc, k i je  slovel po svojih iz v irn ih  
nedeljskih p rid igah  v ljub ljanski stolnici, je  dejal: "Kri
stjan mora b it i vedno prip rav ljen  um reti a li p re je ti 
sveto obhajilo ." O svetem IDominiku Saviu, enem p rv ih  
učencev sv. Janeza Boška, k i je u m rl že v deški dobi. 
je  znano, da so ga nekoč med igro na dvorišču vpra
šali, ka j b i storil, če b i vedel, da bo čez eno uro  um rl. 
Odgovoril je : "M irno b i se ig ra /  naprej!"

''Pako vedro gledanje na konec ž iv ljen ja  n i dano  
vsakomur. Potrebna je dolga vaja, h kateri nas navaja 
božja modrost, zapisana v Svetem pism u: "M isli na  
poslednje reči in  vekomaj ne boš grešil!" Važno je, da 
vsak večer, preden ležemo k  počitku, v duhu p re 
gledamo dan, k i je  za  nam i, in  se vprašamo p re d  
svojo vestjo in  p red  Bogom: k a r je bilo po  naši k r ivd i 
zgrešeno, to iskreno obžalujemo, potem pa  z  božjo 
pomočjo sklepamo, da naslednji dan ne bomo ponav
lja l i  istih napak.

Judovska deklica A na  Frank, k i je  um rla  v nem
škem taborišču, je  med časom svojega skrivan ja  p r i  
neki dobri d ru ž in i na Nizozemskem p isa la  dnevnik, 
k i je  izšel kol kn jiga  v dom ala vseh jez ik ih . V tem je  
ta bistra deklica zapisala: "Kako dobri b i postali ljudje, 
ko b i si zvečer, preden b i legli, p r ik lic a li v spomin vse 
dogodke dneva in  p re u d a rili, ka j so n a re d ili p ra v  in  
ka j narobe. Nehote b i se skušali poboljšati in  n a jb rž  
bi čez čas tu d i uspeli. To skromno sredstvo je  vsem 
p r i  roki. ne stane nič, je  pa  silno koristno. Vest m irna  
- m oč ne izm erna! Kdor tega ne ve, n a j poskusi in  se 
p rep riča ."

M O R D A  N O V E  Š K O F IJE  V  S L O V E N IJ I
Slovenska škofovska konferenca je na seji 21. oktobra 

v Ljubljani obravnavala tudi možnosti ustanavljanja novih 
škofij v Sloveniji. Poročilo s seje zadeve ne pojasnjuje v 
podrobnostih, temveč samo poudarja, da je ustanovljena 
strokovna komisija, ki bo vprašanje preučevala z raznih 
vidikov.

Predlog o novih škofijah je v slovenski javnosti vzbudil 
odmeve in zanimanje. Morda gre tudi za obravnavo 
morebitne ustanovitve škofije, ki bi obsegala Novo Gorico, 
Vipavsko dolino in Posočje. Pobudo za ustanovitev takšne 
nove škofije s sedežem v Novi Gorici je pred časom dal 
Forum za Goriško, ki je nestrankarska in nepolitična orga
nizacija. - M.
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PREMRLOV
ZBORNIK

IVANKA URSIC

Uredil Edo Škulj, 
Družina, Knjižnica 

Cerkvenega glasbenika, 
zbirka 5, deseti zvezek, 
Ljubljana 1996, 276 str.

Izid Premrlovega zbornika zaklju
čuje številne prireditve, ki so potekale 
ob 30-letnici smrti msgr. Stanka Pre
mrla, velikega slovenskega glasbeni
ka, po rodu iz Sembida.

Teološka fakulteta je v sodelovanju 
z Akademijo za glasbo Univerze v 
Ljubljani pripravila Premrlov simpozij 
ob 30. obletnici skladateljeve smrti. 
Tudi v Podnanosu so se spomnili svo
jega rojaka z vrsto predavanj, ki so 
jih v glavnem prispevali domačini, še 
dodatno osvetlili skladateljev lik. V 
predstavljenem zborniku so objavili 
referat obeh srečanj. V uvodni besedi 
Primož Kuret piše, da se predavanja 
obeh simpozijev dopolnjujejo in tako 
približajo skladatelja, ki je bil vsaj v 
predvojnem času ena izmed osred
njih osebnosti slovenskega glasbene
ga življenja ne samo kot komponist, 
ampak tudi kot virtuozen orgelski im 
provizator, pisec in glasbeni pedagog. 
Premrlovo življenjsko pot je opisala 
Vida Trošt. Darja Frelih je predstavila 
Premrla kot urednika Cerkvenega 
glasbenika v letih od 1909 do 1945. 
S svojo osebnostjo in delom je Premrl 
dal neizbrisen pečat tudi Orglarski 
šoli. O  tem piše Branka Rotar-Pance. 
Orglarsko šolo v Ljubljani je vodil v 
letih 1909-1941. Med drugim si je 
prizadeval za izboljšanje materialne
ga stanja šole ter skrbel za obnovo 
iztrošenega instrum entarija. Jože 
Trošt je predstavil Premrlove cerkve
ne skladbe, med katerimi so poleg 
maš in obsežnejših liturgičnih del še 
postne, božične, evharistične, Mariji
ne in druge pesmi. Njihova posebna 
značilnost je, daje v vseh predpisana 
spremljava, najpogosteje orgelska. 
Aleš Negode se je posvetil Premrlo- 
vim latinskim mašam, ki jih po bese
dah avtorja ne moremo opazovati kot

avtonomne umetnine, temveč le v 
njihovem zgodovinsko-funkcionalno 
določenem kontekstu. Posebno me
sto je pripisal Maši sv. Jožefa in Maši 
sv. Stanislava. Kantatni opus Stanka 
Premrla je obdelal Tomaž Faganel. 
Premrl je na tem področju ustvarjal 
dvakrat: na začetku delovanja v Ljub
ljani in po upokojitvi, ko je napisal 
tudi dve mladinski kantati in nekaj 
kantatnozasnovanih zborovskih del. 
Edo Škulj ugotavlja v svojem pisanju 
z naslovom Premrlove orgelske sklad
be, da imajo le-te pomembno mesto 
v Premrlovem skladateljskem ustvar
janju. Prispevek vsebuje tudi doda
tek: seznam izdaj Premrlovih orgel
skih skladb, ki obsega 12 zvezkov 
splošnih in 7 zvezkov posebnih orgel
skih skladb. Premrlov prispevek na 
področju posvetnih skladb je obdela
la Manica Špendel. Ta zajema ob zbo
rovskih skladbah na posvetna bese
dila še orkestralne, klavirske in neka
tere orgelske kompozicije ter samo
speve. Premrl je ustvaril čez 800 zbo- 

| rovskih del. Med zbori si je pridobila 
največjo popularnost Prešernova 

iZdravljica, komponirana najprej za 
mešani zbor in se je med mnogimi 
vokaln im i skladbami ohranila do 
danes. Komponiral je tudi samospe
ve. Tudi med posvetnimi stvaritvami 
je nekaj takšnih, ki bodo trajno boga
tile slovensko glasilo. Štefan A. Feren
čak je predstavil Premrlove spise. 
Svoje članke in razprave je Premrl ob
javljal v številnih, predvsem domačih 
glasbenih oz. strokovnih revijah. 
]Stanko Premrl in orgle je naslovljena 
razprava Tomaža Močnika. Premrl je 
po sodbi Hugolina Sattnerja "mojster 

j  na orglah, virtuozen igralec, izboren 
Iregistrator in duhovit interpret". Za 
slovensko orglarstvo je pomemben 

| kot avtor obsežne razprave Nekoliko 
statistike o orglah v ljubljanski škofiji. 
Premrlove povezave z rojstnim kra
jem in njegov vpliv na glasbeno živ
ljenje v njem ter prisotnost v spomin 
domačinov, ki so ga poznali, je opisal 
Ivo Jelerčič v prispevku z naslovom 
Stanko Premrl glasbenik m ed do 
mom  in svetom. Avtor ugotavlja ve
liko čustveno navezanost Premrla na

dom in še posebej na mater. Iz doma
čega kraja je odšel komaj desetleten 
in nikoli več se ni za stalno vrnil. Po
menljiv naslov nosi prispevek Jurija 
Rosa Stanko Premrl - "Trpki zvoki" živ
ljenja in javnega spomina, v katerem 
govori o nekaterih grenkih doživetjih, 
ki so bila deloma posledice njegove

ga  načina skladanja, svoje vzroke pa 
so imela v odnosu političnih oblasti 

; do njegovega poklicnega in ustvarjal
nega opusa, ki je v veliki meri na
m enjen cerkveni g lasbi. Bojana 
Pižent-Kompara je predstavila Premr
lovo pesniško zapuščino. Svojim raz
mišljanjem je dal naslov Pesmi in 
utrinki. Dane Selan je obdelal Premr- 
love klavirske skladbe, ki so po številu 
sicer skromne, pričajo pa o estetskih 
umetniških nazorih ter znanju avtor
ja. Leon Krnel je prispeval referat z 
naslovom Premrlove skladbe na p ri
morskih korih. Med primorskimi or
ganisti in zborovodji, ki delujejo v 
cerkvi, je pripravil anketo, da bi izve
del, koliko še pojo Premrla. Avtor je 
ugotovil, da je na Primorskem prisot
nih prek 50 Premrlovih vokalnih in 
vokal no-instru  m entalni h skladb. 
Zbornik zaključuje Premrlova glasbe
na bibliografija, ki jo  je pripravil Edo 
Škulj. V zborniku, žal, ni objavljen 
prispevek Irene Marušič, v katerem 
je analizirala pesniška besedila v Pre
mrlovih posvetnih skladbah in ugoto
vila, da se je mojster naslonil na pe
sniške izpovedi kar stotih različnih 
slovenskih poetov od Prešerna, Jen
ka, Stritarja, Župančiča, Sardenka, 
Golarja, Bora, Široka, Lili Novy - do

I nekaterih manj znanih avtorjev.

Premrlov zbornik omogoča širši 
dostop do dragocenega raziskovalne- 
ga dela posameznih strokovnjakov. 
Ne le zbornik, pač pa celotni sklop 
prireditev ob 30. obletnici Premrlove 
smrti nam je ponudil priložnost, da 
velikana slovenske glasbe 20. stoletja 
bolje spoznamo in sporočimo slo
venski javnosti vse njegove zasluge 
za narod in njegovo kulturo, kot je 
med drugim zapisal Jurij Rosa v Vi
pavskem glasu decembra 1995.

Premrl bi si poleg zbornika, ki je 
vsekakor lep dosežek, zaslužil tudi 
drugo obliko prisotnosti - bivanja v 
svoji rojstni vasi, npr. spominsko 
sobo. V njej bi lahko še bolj zaživeli 
prizadevni "Šembidci".

MLADI RAZISK O V A LK O

0 '

KI VIJ V ZA USTVARJALNO MLADINO

Skupina mladih, ki so maturirali 
letos, je meseca ju lija izdala prvo 
številko "revije. a ustvarjalno mladi
no" z naslovom Mladi raziskovalec. 
Začetna številka je bila ponatisnjena 
na začetku septembra in so jo razši
rili po šolah v Sloveniji. Glavni ured
nik je M iha Zorc.

Že prva številka, četudi je bila za
četniška, je kazala drugačno usme
ritev od podobnih, ki so bile bolj ali 
manj ponavljanje prav tako bolj ali 
manj spontane, če že ne izza kulisja 
vodene usmeritve v modele m išlje
nja, kot se pojavljajo v anglosaškem 
svetu. Čeprav samo razmnožena, je 
bila revija usmerjena zavestno slo
vensko. V odkrivan je  domačega 
sveta, ki slovenski mladini ostaja ne
znan. Druga številka je to usmeritev 
potrdila in obogatila.

Na prvi strani ima upodobljenega 
Zlatoroga kot opozorilo, ki ga ob 
razložitvi njegove zgodbe prebere
mo na drugi strani: "Pripovedka ni 
samo svarilo modernemu človeku, 
naj varuje in spoštuje svoje naravno 
in življenjsko okolje, temveč tudi 
opozorilo  današnjemu Slovencu, 
kakšen bo postal njegov triglavski 
raj, če bo dopustil, da zavladajo sile,

ki ne spoštujejo njegovih moralnih 
in kulturnih vrednot." V reviji je za 
tem podana Zlatorogova zgodba v 
slovenskem, angleškem in nem 
škem jeziku, zato da bi bila dostop
na tudi slovenskim rojakom oz. nji
hovim potomcem, ki slovenski jezik 
slabo ali pa ga sploh ne poznajo.

Uvodnik govori o smislu trditve, 
da smo Slovenci narod brez zgodo
vine. Na dveh straneh je prikazana 
teorija o Venetih, naših davnih pred
nikih. M očno je zastopana heraldi
ka, ki je bila doslej v slovenskem ti
sku cela desetletja izločena. Pred
stavljena sta pesnika France Balantič 
in Karel Destovnik Kajuh, kar je ne
dvomno v poduk netilcem prepirov 
zaradi medvojnih zločinov, in sicer, 
da je treba danes gledati na prete
klost globalno in upoštevati vse, ki 
so imeli pred očmi prvenstveno boj 
za svobodo, na katerikoli strani so 
se potem že znašli. V sestavku o po
vojni varnostno-obveščevalni službi 
so prikazani pomori domobrancev. 
Stvari, ki so bile dolgo prikrivane. 
Sestavek o karantanskem svetniku 
Domicijanu, slovenskem knezu (u. 
ok. 802) in o karantanskem papežu 
Gregorju V., s pravim imenom Bru
no Koroški, sta nam v glavnem po
znana. Sledi nadaljevanje z od lom 
kom srednjeveške poezije na naših 
tleh, ki je bila v nemščini, in sicer z 
odlomki iz Parzivala. Revijo konču
jejo tri izredno uspele pesmi, ki so 
jih zložili Andrej Kocbek, Ivan Kobal 
in Martin Pečar.

Revija je primerno branje za od
rasle, ne samo za mladostnike z viš- 

! jo srednjo šolo. Odkriva nam slo
venska obzorja, ki jim , četudi so 
nam bila deloma poznana, nismo 
pripisovali potrebne teže v oblikova
nju kulturnih in življenjskih vrednot. 
Revija Mladi ra iskovalec je vnesena 
tudi na internet. Druga številka, ki 
je izšla okrog 20.10., ima po vsej 
Sloveniji do 40 dostopov oz. bralcev 
vsak dan, kar pomeni glede na bra
nost drugih kar osemkratni višek. 
------------------JŠ

O B  2 8 0 -L E T N IC I K O N C A  
VELIKEG A T O LM IN S K E G A  PUNTA

KRVAVEČI 
PREČRTANI PAPIR m

JANEZ DOLENC

Z današnjo številko začenjamo v podlistku z 
objavo zanimive študije prof. Janeza Dolenca o 

tolminskih puntarjih. Avtor je namreč zbral nekaj 
novih podatkov v zvezi z listino o razsodbi proti vo
diteljem punta samega. V glavnem so to podatki, ki 
jih je avtor našel v dunajskem dvornem arhivu in 

imajo posebno vrednost in pomen. (Ured.)

Na štirih krajih in v štiri vetrove: 
Brd, Krasa, Gor, Vipave, za strahove 

vise obešene na črn drog 
krvave glave, kosi rok in nog.

Alojz Gradnik

Letošnjega 12. septembra je poteklo ravno 280 let, ko je  
goriški deželni glavar grof JosefW ildenstein sklical nagoriški 
grad 60 voditeljev tolminskega punta iz 1713. leta, ki so bili 
skoraj tri leta zaprti v strašnih srednjeveških ječah na goriškem 
gradu in večinoma izpuščeni konec marca 1716, zadnjih devet 
pa šele 24. julija tega leta, ko je iz dvorne komore v Gradcu 
prišla tudi zadnja razsodba. In tega dne je zbranim puntarjem 
deželni glavar razglasil ravno to  sodbo "in lingua schiava":

devetim so zaplenili 3/4 premoženja - skoraj vse, trinajstim  
2/3, petindvajsetim 1/2, trem  pa 1/3 premoženja. Deset jih 
je bilo oproščenih zaplembe, seveda so pa odsedeli svoja tri 
leta ječe. Na koncu je kmetom obljubil, da bo predlagal dvorni 
komori, da vse te zaplembe spremeni v denarne kazni; najbrž 
zato, ker že dotlej zaplenjenih zemljišč na Tolminskem ni 
hotel nihče kupiti. Tako se je končal 17 let trajajoči veliki 
tolm inski punt.

Seveda pa je v preteklosti veliko večjo pozornost kot ta 
sodba vzbujala sodba kriminalnega procesa 17. aprila 1714 

j  in nato eksekucija "principali delinquenti", t.j. 11 glavnih 
'vodite ljev in krivcev tega punta v dneh 20., 21. in 23. aprila
1 714 na Travniku pred cerkvijo sv. Ignacija v Gorici. Takrat na 
Slovenskem ni izhajal še noben časnik, ki bi o tem poročal in 
potek te eksekucije ohranil prihodnjim  rodovom. Krvava rihta 
je živela v spom inih očividcev, dokler v novih generacijah ni 
zbledela in se v glavnem pozabila.

Sele 140 let pozneje je začel iskati podatke o velikem 
tolm inskem puntu goriški zgodovinar Carlo M orelli za svojo 
knjigo "Istoria della Contea di Gorizia", ki je izšla leta 1856. 
Odstavek o puntu mu je dopolnil zgodovinar Della Bona na 
podlagi zapisov goriške plemiške družine Dragonja, ki je 
izumrla. Med drugim  piše, da so 20. aprila 1714 na Travniku 
usm rtili 26-letnega Ivana Gradnika, Gregorja Kobala, Lovra 
Kragulja in Martina Muniha. Bili so obglavljeni in razčetverjeni, 
njihova imovina pa zaplenjena. 21. aprila so prav tako usmrtili 
štiri Tolmince, a njihova imena se niso ohranila. 23. aprila so 
usmrtili še Matija Podgornika, Andreja Laharnarja in Valentina 
Lapanja. Slednji trije so bili puntarji s Planote in danes lahko 
rečemo, da imena prvega in tretjega dne ustrezajo resnici. 
Vse do nedavnega pa niso bila znana imena usmrčenih 
drugega dne.

Kmalu potem je objavil goriški koledar "Lunari di Gurizza" 
za leto 1858 članek II tum ult dei Tolminoz nel 1713 (Upor 
Tolmincev leta 1713). Ta članek je prevedel in priredil za 
objavo v prvem slovenskem goriškem tedniku "Domovina" 
sem eniščnik Josip Kragelj iz Volč pri Tolm inu, kasnejši 
tolm inski dekan. Članek je izšel v več nadaljevanjih leta 1867;
o eksekuciji puntarjev piše: "Meseca aprila je bila obravnava 
sklenjena. 11 Tolmincev je bilo na Travniku ob glavo dejanih, 
po tem ko so dvema po eno roko odsekali, enemu pa z 
razbeljenimi klešči prsi žgali. Na to so jih 9 razčetverili (na 
štiri dele razkosili) in pri Solkanu, v Panovcu pa na Grojni 
obesili. To seje godilo 20., 21. in 22. aprila. Tolminski župani 
so morali pri tej sodbi pod kaznijo pričujoči biti." Grozljivost 
navedenih kazni v glavnem ustreza resnici, le imena manjkajo.

Na tej podlagi je zgodovinar Simon Rutar opisal veliki 
tolm inski punt v svoji "Zgodovini Tolminskega" leta 1882, str. 
113-8. Ta Žgodovina je bila potem glavna podlaga za literarne 
obdelave tega punta. Prvi se je poizkusil v tej snovi goriški 
dijak Alojzij Remec in napisal zelo dobro ljudsko povest "Veliki 
punt". Poleg Rutarja je  uporabil še neobjavljene izpise 
goriškega profesorja dr. Karla Capudra, vendar v njih najbrž 
ni b ilo podatka, iz katerih krajev so voditelji. Kragulja postavi 
v Volče (v resnici je iz Modreje), Gradnika v Poljubinj (njegovo 
pravo ime je Ivan M iklavčič in je sin gostilničarja iz Ročinja, 
po poklicu korporal černidov), M uniha na Sv. Lucijo (v resnici 
iz Podseli). Gospodje, ki so odločali, ali sme delo v natis, so 

j  po mahničevsko sodili, da je povest uporniška, prevratna, 
' novostrujarska in hujska zoper človeške in božje postave. 
Pisatelj jo je že hotel sežgati, pa je dobil založnika v kmetu 
Filipiču, očetu svojega sošolca. Izšla je leta 1909, ponatis 
1910, drugi ponatis pa 1953 pri M ohorjevi družbi v Celju. 
-------------------  DALJE
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RAZPIS TEKMOVANJA V 
ZNANJU SLOVENSKEGA 

JEZIKA ZA CANKARJEVO 
PRIZNANJE 1996/97

NA M IK LO Š IČ E V I V LJUBLJANI
■ m
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« C R n

Slavistično društvo Trst- 
Gorica-Videm vabi dijake slo
venskih višjih in nižjih sred
njih šol v Italiji, da se tudi v 
šolskem letu 1996/97 v čim 
večjem številu udeležijo tek
movanja v znanju slovenske
ga jezika.

Tekmovanje bo kot prej
šnja leta potekalo v dveh kro
gih, najprej na deželni, potem 
na vseslovenski ravni.

Deželno tekmovanje ("tek
movanje za srebrno Cankar
jevo priznanje") za dijake slo
venskih šol v Italiji bo ob kon
cu februarja ali v začetku mar
ca 1997 na liceju F. Prešerna 
v Trstu in na Liceju R Trubarja 
v Gorici. To tekmovanje orga
nizira Slavistično društvo Trst- 
Gorica-Videm.

Finalno slovensko tekm o
vanje ("tekmovanje za zlato 
Cankarjevo priznanje"), ki se 
ga bodo udeležili zmagovalci 
deželnega tekm ovanja, bo 
dva tedna po deželnem tek
movanju na Pedagoški fakul
teti v Ljubljani. To tekmovanje

organizirata Slavistično druš
tvo Slovenije in Zavod Repu
blike Slovenije za šolstvo.

Datum tekmovanj bo ob
javljen v novembru.

Na obeh tekmovanjih bo
do dijaki opravljali dva preiz
kusa znanja:

- test iz jezika in književnosti 
(v Trstu 60 minut, v Ljubljani 
45 minut),

- pisno nalogo (v Trstu 120 
m inut, v Ljubljani 90 minut).

Preizkusa bosta povezana 
z razpisno temo in predpisa
no literaturo.

Tema letošnjega tekmova
nja je slovenski zgodovinski 
roman. V pripravah na tekmo
vanje naj dijaki preberejo in 
raziščejo naslednje romane:

1. starostna stopnja (2. in 3. 
razred nižje in 1. razred višje 
srednje šole): Rado Murnik, 
Lepi janičar;

2. starostna stopnja (2. in 3.
razred višje srednje šole): Vla
d im ir Kavčič, Pustota-,

3. starostna stopnja (4. in 5.
razred višje srednje šole): Jani 
Virk, 1895, potres: kronika  
nenadejane ljubezni.

Seznam literature, ki naj jo 
predelajo dijaki in mentorji, 
je na vseh slovenskih nižjih 
in višjih šolah v Italiji ter v 
Narodni in študijski knjižnici 
v Trstu.

Zaključna slovesnost s po
delitvijo srebrnih priznanj naj
boljšim udeležencem dežel
nega tekm ovanja  bo pred 
koncem šolskega leta 1996/ 
97 v Trstu (Dvorana Zadruž
ne kraške banke na Opčinah). 
Podelitev zlatih priznanj zma
govalcem finalnega vseslo
venskega tekmovanja bo na 
Vrhniki.

24. ok tobe r 1896 je že 
zabeležen v slovenski zgo
dovini. Tedaj je pred Sloven
ci nemiren žarek prvič osve
tlil film sko platno. Pred dve
ma tednom a - 24. oktobra 
1996 - natančno sto let po 
tistem mariborskem debutu 
kinematografa pa je sloven
ska država posprem ila k jav
nemu "krstu" m lado ustano
vo Slovenske kinoteke. N je
no odprtje  je b ilo  že jeseni 
1994, vse do letošnjega av
gusta pa je čakala na zakon
sko priznan je  in ureditev. 
D otle j je  kinotečni pro jekt 
uspešno izvajal Slovenski 
gledališki in film sk i muzej, 
republiška ustanova z usta
ljeno tradic ijo . Prejšnji m e
sec pa je k inoteko splavila 
še državna cerem onija.

O ktobrska dneva na za
četku in koncu stotih let, ki 
skoro  sovpadata z začet
kom in koncem burnega 20. 
stoletja, ki ga je film  na d o l
go in široko ter na tisočero 
načinov slikal in odslikoval, 
sta sedaj zapisana v ž iv lje 
njepisu slovenske kulture. 
O ba sta danes enako po 
membna. Če je  pred stotim i 
leti prva film ska projekcija 
(še niti eno leto po pariški 
predstavi b ra tov Lumiere) 
tudi Slovencem odkrila  film  
in začela našo zgodovino fil
ma, je  danes Slovenska ki
noteka tista ustanova, ki bo 
za bogato dom ačo in tu jo  
film sko  Ira d ic ijo  na jbo lje  
skrbela. Film ni jedro ali naj
bolj pom em ben izraz vsake 
narodne ku ltu re  - ko bi to  
veljalo, bi se nam govor o 
sodobn i s lovenski ku ltu ri 
moral pošteno zatikati - je 
pa po prepričanju m nogih 
najbolj značilna um etniška 
govorica naše dobe. Gotovo

KONČNO 
SLOVENSKA 
KINOTEKA

IGOR DEVETAK

Srečno,
K inoteka!

je, da je najbolj popularna. 
Zato si le zasluži tudi na Slo
venskem javno ustanovo - 
"b ib lio teko živih slik" - in iz
vedence, ki naj jim  je  prva 
skrb ohranjanje, k ritično  in 
filo loško preučevanje in ra
zvijanje filmskega spomina: 
zato kinoteka zbira, hrani, 
obnavlja, vzdržu je  in obde
luje film sko gradivo z um et
niško vrednostjo, omogoča 
njegovo javno prikazovanje 
in s trokovne oglede, razi
sku je  f ilm s k o  zgodov ino , 
zbira ustrezno literaturo, iz
daja strokovne publikacije, 
prireja razstave in strokovna 
srečanja. Brez tega nikakor 
ne bi m ogli razumevati so
d o b n e  k u ltu re . Pa pade 
vprašanje: Kaj pa doslej? Ali 
niso Slovenci že poznali Ki
noteke? Je niso. Ali bolje: b i
la je v Slovenija ustanova, 
poim enovana Kinoteka, ki 
pa ni bila to, kar po vsem 
svetu kinoteka je in m ora 
biti.

Ljubljanska dvorana k i
noteke - v nepravem smislu 
- ima dolgo zgodovino: s lo
vela je včasih tudi po najvišji 
evropski ob iskanosti. O d- 
Sprlo jo  je p rib ližno  pred tre 

m i desetle tji D ruštvo  s lo 
venskih film sk ih  delavcev s 
pom očjo  beograjske Jugo
slovanske kinoteke. Samo 
deset let pozneje bi lahko 
Slovenci že im eli sam ostoj
no narodno kinoteko z last
no film sko zalogo, ker so jo  
p re d v id e le  ustavne sp re 
m em be SFRJ. Priložnost sta 
tedaj izkoris tili samo Hrvat- 
ska in Makedonija. Zaradi 
tedanje slovenske naivnosti 
je danes večina svetovnih 
film ov zadnjih štirideset let 
s slovenskimi podnapisi pod 
tra jn im  "sekvestrom" v skla
diščih jugoslovanske k ino 
teke, od koder je v preteklo
sti vsak film  izhajal in kamor 
se po ogledih pokorno vra
čal. Še danes je to  ena naj
bolj za ložen ih  k ino tek na 
svetu.

To, kar se nam danes zdi 
krivica, je  posledica še ne
rešenega dedovanja po u- 
m rli državi. Znano je, kako 
razm išlja o odcepitvi in de
litv i prem oženja in dolgov 
srbsko-črnogorska Jugosla
vija: dolgove bi radodarno 
oddala, vsebino arhivov npr. 
pa "kot edini legitim ni dedič"

obdržala. Zato kinoteki da
nes ne manjka težav zlasti 
pri ob likovan ju  arh iva te 
m eljn ih  del zgodovine sve
tovnega filma. Vanj so že ve
likodušno prispevali Franco
zi in Italijani. Do sedaj jim  
je uspelo zbrati več kot tisoč 
naslovov, pretežno iz obdo- 

jbja zadnjih dveh desetletij, 
čaka pa jih  dolgotrajen p ro 
jekt p ridob itve  film ske kla
sike. Njen zakonsko urejeni 
položaj ji je namreč prinesel 
m ednarodno  p riznan je  in 
vstop v M ednarodno fede
ra c ijo  f i lm s k ih  a rh iv o v  - 
FIAF. To ji bo om ogočilo , da 
se bo kvalite tno dvignila  in 
dosegla svetovna m erila ter 
sodelovala s sorodn im i tu 
jim i organizacijam i in zd ru 
ženji. Njeni prvi podvigi - na 
p rim er odkritje  in ovredno
tenje nekaterih še do včeraj 
popolnom a izginulih film ov 
(glej Lubitschevega Ko sem 
bil m rtev ali pa Hoferjeve Pr
ve sledove starosti in še Lu- 
cejeve dokum entarne slike 
za taborjenje "balila" na s lo
venskem  Krasu) - so im e 
Slovenske kinoteke že raz
glasili svetu. Slovencem pa 
bo dano, da bodo črpali iz 
svetovne film ske zakladnice 
s po ln im i rokam i, ne glede 
na ponudbo najnovejših fil
m ov v norm alnem  obtoku, 

i ki filmskega "fanatika" težko 
zadovoljuje.

Naj zaključim  z m is lijo : 
stoletnica svetovnega film a 
in devetdesetletnica sloven
skega film a sta b ili najbolj 
p r im e rn a  in obenem  p o 
slednja priložnost, da je tudi 
Slovenija postavila tem elje 
k in o te k i svetovnega tipa . 
Potrebovala jo je tudi zato, 
da bo ku ltu rn o -su ve re n o  
stopila v korak s strum no če
tico  razvitih evropskih držav.

POLITIČNO IN  
KULTURNO ŽIVLJENJE 
GORIŠKIH SLOVENCEV 

MED OBEMA VOJNAMA (4)

BRANKO MARUŠIČ

Vzporedno s tak im i prizadevanji pa je potekala tudi 
drugačna dejavnost, dejavnost aktivnega protifašizma, zlasti 
v organizaciji slovenske narodnjaške mladine, ki se ji je zdela 
borba predstavnikov slovenske manjšine v Italiji z legalnimi 
sredstvi neučinkovita. Zato se je odločila za bolj radikalne 
posege. Revolucionarna organizacija TIGR je delovala po 
načelu, da je potrebno na nasilje odgovoriti z nasiljem; če je 
država opustila osnovno načelo zaščite svojega ljudstva, ima 
to ljudstvo pravico in dolžnost, da se upre zakonom, ki so 
uperjeni zoper njegov obstoj. TIGR je bil razširjen kot ilegalna 
dejavnost po domala vsem Primorskem in seveda Goriškem. 
Spočetka je to gibanje delovalo za avtonom ijo slovenske in 
hrvaške manjšine v Italiji, kasneje se je to izhodišče menjalo 
tudi zaradi spremenjenega kurza, ki je vladal v organizaciji 
slovanskih emigrantov iz Julijske krajine v Jugoslaviji, ko je 
prevladalo prepričanje, da Slovenci tudi v nefašistični Italiji 
ne bodo dosegli prave in pravične obravnave. Pred predstav
nike Slovencev in tvorce politične dejavnosti se je postavljalo 
vprašanje, ali naj Slovenc i delujejo zato, da se ohrani obstoječe 
državnopravno stanje, v okviru katerega naj si pridobe ustrez
no avtonomijo, ali pa naj delujejo za to, da se slovenski predeli 
Italije priključijo Jugoslaviji.

O b pričetku ilegalnega političnega delovanja Slovencev 
na Goriškem je mogoče razmere povzeti v naslednje ugoto
vitve. Konfinacije, emigracija in strogi nadzor so na Goriškem 
v večji meri kot katoličane zavrnile dejavnost pripadnikov 
slovenskega liberalnega tabora. Krščanski socialci so imeli 
zlasti na podeželju veliko oporo v duhovščini, ki ji je v tem 
času pripadala nadvse pomembna naloga za ohranjevanje 
(slovenske zavednosti in ki je navsezadnje nadomeščala uki
njeno slovensko šolo. Toda tudi duhovščina je bila postav
ljena pod najstrožji nadzor. Okoli leta 1932 sta se pri kr
ščanskih socialcih že izoblikovali dve struji: Besednjakova, 
ki jo je na Primorskem zastopal Virgil Šček, in skupina dr. 
Janka Kralja, ki je imela za sabo lep del slovenske duhovščine. 
Prvi so delovali zato, da se Slovenci v Italiji p rik ljuč ijo  Jugo
slaviji, drugi pa za po litiko  drobnih korakov. Ilegalno so de
lovali tudi komunisti, do njih je bil fašizem še posebno nepo
pustljiv. Komunisti niso pristajali na teroristične metode 
TIGR-a, ker so načrtovali drugačen obračun s svetovnimi 
| nacionalizmi, predvsem pa se je KPI v odnosu do slovenske 
m anjšine posvečala teo re tičn im  rešitvam  nacionalnega 
vprašanja, vendar sta s tem v zvezi pomem bna dva akta, in 
sicer izjava treh partij (Avstrije, Italije in Jugoslavije) o rešitvi 
slovenskega narodnega vprašanja in sporazum med KPI in 
TIGR-om konec leta 1935. Aktivnost TIGR-a se je po prvem 
tržaškem procesu (1930) nekoliko zaustavila, a se je nada
ljevala in proti koncu desetletja dobila mednarodne razse
žnosti ne le, ker se je zaradi sporazuma Ciano-Stojadinovič 
Jugoslavija obvezala, da bo odstranila aktivnosti, ki so 
uperjene zoper Italijo, marveč zato, ker so se prav zaradi 
tega sporazuma TIGR-ovci p riče li obračati na svetovne

antifašistične sile. Te povezave so kasneje med drugo sve- 
[tovno vojno in po njej krojile le malo toleranten odnos vod
stva partizanskega boja in povojne oblasti v Jugoslaviji do 
akterjev prvega evropskega aktivnega antifašizma. K temu 
moram o dodati še obstoj drugih antifašističnih skupin, zlasti 
pri mladih predvsem iz vrst narodnoliberalnih, in da so svoje 
mladinske grupe postavljali tudi komunisti, katerih orga
nizator Pinko Tomažič je problem Slovencev v Italiji zasnoval 
na združitvi vseh delov slovenskega naroda v neodvisni 
sovjetski republiki.

Na predvečer druge svetovne vojne lahko ugotovim o v 
zvezi s slovensko politično dejavnostjo na Goriškem nasled
nje. Svetovne razmere, ki so napovedovale spremembe in z 

| njim i priložnost, da se tudi Slovenci v Italiji in seveda na 
Goriškem rešijo predvsem fašističnega raznorodovanja, so 
narekovale strnjenje sil. Narodnoliberalni in Ščekovo krilo 
krščanskosocialnih so se združili v Narodni svet. Kraljeva

I skupina je ostala izven tega predvsem zaradi Besednjakov- 
cev, ki so vodili t.i. sredinsko politiko. To razlikovanje je 
ostajalo ves čas druge svetovne vojne in očitno še tudi po 
njej. Svet je kmalu nehal delovati, ko je prišlo do množičnih 
aretacij prim orskih antifašistov med pom ladjo in jesenjo leta 
1940. OVRA je tedaj posegla v tigrovsko in komunistično 
g ibanje , zaprla  pa je  tu d i predstavn ike  libera lnega in 
krščanskosocialnega tabora. Zaprte je procesirala in proces 
v Trstu se je decembra 1941 končal s petimi smrtnim i obsod
bami. Ta čas pa se je v Sloveniji in tudi na Primorskem 
pričenjal odpor pod vodstvom Osvobodilne fronte. 
------------------- DALJE
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PR IZA D EV A N JA  SSk P O K R A JIN A

VOLILI B O D O  
TU D I V MILJAH

17. novembra bodo poleg pokrajinskih 
potekale tudi predčasne občinske 

volitve v M iljah.

CEZ DESET DNI

Do krize miljske občinske 
uprave je prišlo predvsem za
radi razkola med Dem okrati
čno stranko levice in Stranko 
komunistične prenove ter za
radi notranjih sporov znotraj 
teh dveh strank. Začetna raz
hajanja političnega značaja 
so se s časom izrodila tudi v 
osebne spore in obračuna
vanja, tako da takratni župan 
Sergio M ilo  ni mogel dalje vo
diti občine. Prišlo je do uved
be komisarske uprave, sedaj 
pa so na vrsti predčasne vo
litve.

Na n jih  se bosta pom eri
la zlasti dva najpom em bnej
ša b loka, levosred insk i in 
desnosred insk i: županski 
kandidat prvega, ki nastopa 
pod sim bolom  O ljke, je b iv
ši evropski poslanec KPI in 
DSLG iorgio Rossetti; kandi
dat drugega pa je Roberto

D ipiazza. Na listi O ljke  je  
prisoten tud i kandidat Slo
venske skupnosti Danilo Ša-
vron.

SSk posveča vo litvam  v 
M ilja h  p re ce jšn jo  p o z o r
nost. Ravno SSk si je v času 
krize prizadevala za zg lad i
tev spora na levici, saj se za
veda pom em bnosti in per
spektiv, ki jih ima miljska ob 
čina na področju  tu rizm a in 
gospodarstva. SSk je pred 
časom tudi javno pohvalila 
bivšega občinskega sveto
valca M arka Šavrona, ki je 
v lož il ve liko  truda v poskus 
posredovanja med sprtim i 
stranm i. Nasploh pa je s lo 
venska stranka na zadnjih 
občinskih volitvah leta 1993 
žela ve lik  uspeh, saj ji je p r
vič v zgodovin i uspelo izvo
liti svojega občinskega sve
tovalca v M iljah .

T E Č A J  Z A  R A V N A T E L JE  
V  P O R T O R O Ž U

V dneh od 21. do 23. oktobra je bila v D ijaškem dom u v 
Portorožu prva faza posebnega tečaja, ki je bil namenjen 
ravnateljem  šol vseh vrst in stopenj na tem o SBI - v šolo 
usm erjeno stalno s trokovno spopoln jevanje pedagoških 
delavcev. Tečaj, ki ga je p rired il in v ce loti financira l Zavod 
Republike S lovenije za šolstvo, je  predstavljal novost na 
tem  področju, saj je italijanska šolska oblast prvič dovolila  
udeležbo na tečaju osebju, ki je nameščeno na šolah s s lo
venskim  učn im  jez ikom  v Ita liji. Pri tem  se je sklicevala na 
Program ku lturnega sodelovanja med S lovenijo in Ita lijo, 
ki je bil podpisan v Rimu 20. oktobra  1994, in na Zapisnik 
prve seje slovensko-ita lijanske delovne skupine ekspertov 
z dne 24. in 25. maja 1995.

Seminarja se je  ude lež ilo  20 ravnateljev, med katerim i 
jih  je b ilo  6 iz Italije (trije  iz Gorice in trije  iz Trsta). Predavali 
so tr ije  priznani strokovnjaki iz tu jine : dr. K ingsley Evans 
iz Velike Britanije, dr. Peter Nentvvig iz N em čije  in dr. Jaap 
van Lakerveld iz N izozem ske, člani Evropskega združenja 
za izobraževanje učnega osebja.

Druga faza sem inarja bo meseca marca, do takrat pa 
bodo m ora li udeleženci p rip rav iti krajše gradivo, usm er
jeno v preizkušanje teo re tičn ih  spoznanj v praksi.

Z B IR K A  IG E R  T R U B A D U R  Z  V R T N IC O
Prav pred kra tk im  je izšla knjiga Trubadur z vrtn ico , ki 

vsebuje tri igre prof. Ivana Artača, šolnika, publicista in p ro 
svetnega delavca. Prof. Artač je te igre napisal ob natečajih, 
ki jih  je razpisalo opensko ku lturno društvo Tabor za izvirno 
slovensko dram sko delo.

Najstarejša je veseloigra v dveh de janjih  Pepce se ženi, 
ki jo  je  avtor napisal ob proslavi stoletnice čita ln ice na O p 
činah leta 1968. Veseloigra Rdeča črta čez ograde je nastala 
leta 1973, igra Trubadur z vrtnico, po kateri nosi knjiga ime, 
pa leta 1986. Igri Pepče se ženi i n Rdeča črta čez ograde sta 
b ili že up rizo rjen i, Trubadur z vrtn ico  pa še ne. V teh treh 
de lih  prikazu je  prof. Artač vaško ž iv ljen je  na O pčinah v 
pre tek li in po lp re tek li zgodovin i. Snov za igre črpa tud i iz 
točno  do ločenih  trenutkov naše zgodovine, kot npr. iz o b 
dobja gradnje južne železnice na začetku našega stoletja 
ali pa iz časa ideološke razcepljenosti po drugi svetovni 
vojni.

Izdajo knjige sta podprli Slovenska prosveta in Zadružna 
kraška banka. G rafično jo  je op rem il arh. Pavel Magnani, 
rokopis pa je pregledala prof. Nada Pertot, ki je  napisala 
tud i uvodno besedo. Knjiga je izšla v dvesto izvodih, njena 
cena pa je  25 .000 lir.

U M R L  JE M A R JA N  D O L G A N
Po kratki bolezni je v Trstu umrl časnikar Marjan Dolgan. 

Star je bil 73 let. Po maturi na slovenski realni gimnaziji se je 
zaposlil pri Primorskem dnevniku, kjer je delal do upokojitve. 
Vdovi gospe Nevi izrekamo globoko občuteno sožalje.

SKEDENJ /  PROSLAVA

SPOMIN NA 25-LETNICO  
SMRTI MSGR. 

JAKOBA UKMARJA

V Domu Jakoba 
U km arja  v Skednju 
so se v nedeljo, 3. no
vembra, spomnili na 
25 . o b le tn ico  smrti 
velikega sina tržaške 
C erkve  in ve likega  
Slovenca msgr. Jako
ba Ukm arja.

V imenu prired ite ljev je 
p riso tne  najprej pozdravil 
A lojz Debeliš, ki je v svojem 
nagovoru med drugim  po
udaril U km arjevo poveza
nost s Skednjem in Škedenjci.

Osrednji govornik na pro
slavi je bil prof. Tomaž Simčič, 
ki Ukmarjev lik zelo dobro 
pozna, saj je o njem napisal 
diplomsko nalogo. To je nato 
objavil v knjižni obliki. Prof. 
Simčič je orisal glavne etape 
življenjajakoba Ukmarja: za
čel je z opisom slovenskega

uveljavljanja v Trstu v zadnjih 
letih 19. stoletja, nadaljeval z 
Ukmarjevim študijem bogo
slovja v Gorici, z njegovo ak
tivnostjo v socialnem gibanju 
pred prvo svetovno vojno, na- 
rodno-obram bn im  zadrža
njem pod fašizmom (znana 
je Ukmarjeva pridiga o sožit
ju med narodi leta 1931), člo
v e k o lju b n im  zad ržan jem  
med drugo svetovno vojno, 
nasilnim napadom v Lanišču 
v Istri kmalu po vojni ter po
vo jn im  p lodn im  sodelova
njem v življenju tržaške Cer
kve. Prof. Simčič je omenil 
Ukmarjevo sodelovanje pri 
škofijski sinodi in 2. vatikan
skem koncilu, njegovo zna
m enito spovedniško dejav
nost in teološke razprave. Ja
kob Ukmar, je na koncu dejal 
govornik, je bil dejansko du
hovni vodja in simbol tržaš
kih slovenskih katoličanov.

Proslavo je z zelo ubranim 
in doživetim  nastopom po
pestril ženski kvartet Musiča 
noster amor, ki ga sestavljajo 
Tamara Stanese, Nataša Gre- 
gori, Silvia Mosco in Martina 
Feri. Kvartet je zapel nekaj pe
smi iz slovenske in medna
rodne nabožne ter posvetne 
glasbene zakladnice.

PREJELI SM O

OB ROBU 
SREČANJA 

NA O PČINAH  
O  TKB

Uspešno srečanje, ki ga 
je  SSk prired ila  pre jšn ji te
den na Opčinah, da se raz
jasnijo  dosedanje delovanje  
TKB in nastale finančne lu 
knje, k i gredo  v stotine m ili
ja rd , je  p riva b ilo  presene
tljivo  ve liko  število  p o s lu 
šalcev, m ed  katerim i so b ili 
tu d i uslužbenci naše ban

ke. Tako stališče SSk, k i ga 
je  obrazlož il deželni ta jn ik  
Brecelj, k o t tu d i pogovo ri 
m ed  poslušalci, so izražali 
resno skrb za ohranjanje že 
p r id o b lje n ih  s ta lišč  naše 
m anjšine  v tržaškem eko
nom skem  svetu. Edini raz
glašeni glas je  priše l prav s 
strani človeka, k i v SSk za
seda pom e m b no  mesto, ko 
je  neprim erno  in  ne d ip lo 
m atsko napadel glasnika u- 
službencev TKB-ja, češ da 
n i posestn ik  bančn ih  de l
nic. Verjetno se om en jen i 
g o spod  ne zaveda, da so 
prav uslužbenci na jbo lj o- 
škodovani, saj sta vprašljiva 
n jihovo  de lovno m esto in 
to re j nadaljn ji živ ljenjski za
služek.

M islim , da edina sloven
ska zamejska stranka res ne 
p o tre b u je  n o v ih  p ro b le 
m ov ne novih neprijateljev, 
saj sem prepričan, da je  e- 
d in i c ilj SSk, ko t vseh nas, 
na jti tako rešitev za naš de
narni zavod, k i b i nam  p r i
zadela č im  m anjšo škodo. 
-------------  NK

17. novembra bodo na Tržaškem volitve 
v pokrajinski svet in v miljski občinski svet.

sedniška kandidatka je sin
dikalistka Adele Pino.

SSk je priredila že nekaj 
srečanj s kandidatko Adele 
Pino. Tako je bilo v sredo, 30. 
oktobra, srečanje v ku ltu r
nem dom u France Prešeren 
v Boljuncu, v torek, 5. no
vembra, pa v župnijski dvo
rani v Nabrežini. Pinova je v 
glavnih obris ih  predstavila

program liste TS 2000, v ka
teri je govor tudi o proble
m atiki slovenske manjšine. 
Le-to je treba zaščititi v  spo
štovanju stališč, ki jih vsebu
je jo  resolucije  Evropskega 
parlamenta in listina o zaščiti 
manjšin konference za var
nost in sodelovanje v Evropi. 
Treba je torej om ogočiti take 
pogoje, da se slovenska kul-

BODO VOLITVE

Volilna kampanja se torej 
bliža koncu. V Trst prihajajo 
p ro ta g o n is ti ita lijanskega  
vsedržavnega p o litičnega  
življenja. Tako je bil prejšnji 
teden predviden obisk Silvia 
Berlusconija na povabilo Po
la svoboščin. Berlusconi je 
moral obisk odpovedati za
radi gripe, a vo liln i shod je 
vseeno bil, združen z bogato 
večerjo, za katero je moral 
vsak povabljenec prispevati 
okoli 200.000 lir. V torek, 5. 
novembra, se je v Trstu m u
d il vo d ite lj Z d ružen ih  k r
ščanskih dem okratov Rocco 
Buttiglione, predvideni pa so 
obiski vsedržavnega tajnika 
L judske s tranke  G erarda 
Bianca, Stranke kom un is ti
čne prenove Fausta Bertinot- 
tija in drugih. To je dokaz, ka
ko so pri teh vo litvah po
m em bne vsedržavne tem a
tike, ki skorajda zasenčijo 
krajevno problem atiko.

Kljub tem "zvenečim" ime
nom  pa ljud i, zlasti pripad
nike slovenske narodnostne 
skupnosti, zanima, kakšno 
vlogo bo imela pokrajina v 
prihodnosti. Ta ustanova ima 
namreč pristo jnosti, ki v t r 
žaškem prim eru niso bile ni
koli izkoriščene. To tudi zato, 
ker je  bila na Tržaškem po
razde litev  v o liln ih  o k ro ž ij 
protizakonita. Tako je trža
ška občina imela veliko ve
čino okrožij in je seveda po
gojevala delo pokrajine. V r
nitev v okvir zakona je om o
gočil priz iv stranke Sloven
ske skupnosti, ki na teh vo
litvah nastopa v povezavi z 
listo TS 2000, katere pred-

tura, jezik in običaji ohranijo. 
V prihodnje  bo treba posve
čati več pozornosti teritoriju  
tržaške pokrajine in km etij
stvu, ki naj temelji na tipičnih 
krajevnih pro izvodih . Tako 
naj se om ogoči povezava 
med km e tijs tvo m  in tu r i
zm om . Na tem  in na upošte
vanju krajevnega preb iva l
stva mora tem e ljiti tud i za
ščita Krasa. Program liste TS 
2000 predvideva med d ru 
gim  tudi intenzivno čezm ej
no sode lovan je  na trg o v 
skem, tu ris tičnem , ku ltu r
nem in industrijskem podro
čju.

KANDIDATI SSk, k i nastopajo na listi TS 2000: z leve v smeri urinega kazalca Nevo Radovič 
(Nabrežina I), D im itrij Žbogar (Nabrežina IV), V ladim ir Vremec (Zgonik-Repentabor), Marko 

Štoka (Trst I), Sergij Mahnič (Dolina II) in Danijel Novak (Dolina I) (Foto Kroma)
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ŠO LA /  VO LITV E

10. IN 11. NOVEMBRA 
BODO VOLITVE 

V ŠOLSKE SVETE
10. in 11. novembra bodo potekale volitve 

v okrajne in pokrajinske šolske svete ter v 
vsedržavni šolski svet. Kot znano, se bodo 

slovenski šolniki tokrat udeležili volitev 
v pokrajinski in vsedržavni šolski svet, 
medtem ko se nadaljuje bojkot volitev 

v okrajne šolske svete.

Tako je sklenil enotni šol
ski odbor, ki meni, da imajo 
okrajni šolski sveti skrajno 
om e je n e  p r is to jn o s ti te r 
umetne in neživljenjske te
ritorialne razsežnosti. Veliko
krat pa se okrajni šolski sveti 
soočajo z nesklepčnostjo in 
nezanimanjem. Drugače je 
po mnenju šolskega odbora 
s pokrajinskim  šolskim sve
tom . V tem je slovenska pri
sotnost v sedanjih razmerah 
neobhodno potrebna zlasti 
zaradi perečega vprašanja 
ra c io n a liza c ije  s lovenske  
šolske mreže. Pokrajinski 
šolski svet je  osrednji zborni 
organ na pokrajinski ravni in 
ima zato največji vpliv na od
ločitve šolskega skrbništva. 
Samo s slovensko p riso t
nostjo v pokrajinskih šolskih

svetih lahko ob obveznem 
m nen ju  deže lne kom is ije  
tudi neposredno zagovarja
mo koristi slovenske šole v 
Italiji.

Volišča bodo odprta v ne
deljo, 10. novembra, od 8. do
12. ure, v ponedeljek, 11. no
vembra, od 8. ure do 13.30, 
in to  na sedežih didaktičnih 
ravnateljstev, na nižjih in viš
jih  srednjih šolah. Na listi za 
učno osebje državnih otroš
kih vrtcev z geslom Ziv-žav 
kandidira Katerina Čuk, na 
listi za učno osebje državnih 
osnovnih šol z geslom Cici
ban i kandidirajo M irjam  M i- 
ko lj, Tatjana C ib ic , M ajda 
M ihačič, Maura Čepar, Eda 
Pregare, Friderik Žerjal, Olga 
Tavčar, Katja Verginella in 
Bruna Visintin. Na listi za uč
no osebje srednjih šol z ge

slom Prijatelji kand id ira jo  
Lučka Peterlin, Fiorella Ben
čič Serio in Lia Legiša, na listi 
za učno osebje višjih šol z 
geslom Tudi m i kandidirajo 
Samo Pahor, Davor Pečenko 
in Loredana Guštin. Na listi 
staršev z geslom Starši kan
didirajo Vesna Čotar, Zdenko 
Floridan, Ingrid Kalan, Ennio 
Kuret, Maja Lapornik, Marko 
Paulin, Sonja Pernarčič in Gi- 
gliola Vescovi. Na kandidatni 
listi za vsedržavni šolski svet 
za javno šolstvo kandidirata 
letos Silvana Hvalič in Enzo 
Pavletič.

Slovenske kandidate na 
listah šolnikov in staršev so 
predstavili na dveh srečanjih 
v torek, 29. oktobra, in v to 
rek, 5. novembra, in sicer v 
prostorih  osnovne šole pri 
Sv. Ivanu in v Prosvetnem 
dom u na Opčinah.

Kandidati učnega osebja 
in staršev so izdelali skupen 
program, izoblikovan na de
lovni seji, ki jo  je 24. oktobra 
sklica l S ind ikat slovenske 
šole na nižji srednji šoli Sv. 
Cirila in Metoda pri Sv. Ivanu.
V tem  program u kandidati

ugotavljajo, da sta za uspeš
no reševanje problemov slo
venskih šol v Italiji potrebna 
stalno strokovno sprem lja
nje dogajanja na šolskem 
področju ter aktivno posega
nje v šolsko stvarnost. Poseb
na pozornost je dana šestim 
točkam: a) pravici do šolanja 
v maternem jeziku; b) racio
nalizaciji slovenskega šo l
skega omrežja; c) izobraže
vanju učnih kadrov v sloven
skem jeziku; č) vzdrževanju 
in uporabi poslopij sloven
skih šol in vrtcev; d) tiskanju 
prim ern ih  učbenikov in o- 
prem ljanju šol z ustreznim i 
učili; e) poučevanju sloven
skega jezika na italijanskih 
šolah.

RAZSTAVA V L A D I-  
M IR A  L A K O V IČ A

V prostorih Zadružne  
kraške banke na Opčinah je 
bila v torek, 5. novembra, ot
voritev razstave portretov 
doberdobskega slikarja Vla- 
dimira Lakoviča. Razsta-vo 
so omogočili Svet sloven
skih organizacij, Goriški mu
zej in Zadružna kraška ban
ka, na ogled pa je bila že 
pred časom v Doberdobu. O  
dogodku bomo obširneje 
poročali v prihodnji številki.

LU IG I T A V A N O  V DSI

V DSI O GORIŠKEM 
ZGODOVINSKEM  

POSVETU

V ponedeljek, 4. novembra, je bil večer 
Društva slovenskih izobražencev posvečen 

nedavnemu zgodovinskemu posvetu o Cerkvi 
in družbi na Goriškem in njunemu odnosu 

do osvobodilnih gibanj.

Gost DSI je bil znani go- 
riški zgodovinar prof. Luigi 
Tavano, ki je dejal, da je po
svet hotel osvetlili zgodovin
sko obdobje med drugo sve
tovno vojno na Goriškem. To 
področje ima namreč svojo 
specifičnost, ki je po mnenju 
prof. Tavana nista upoštevala 
ne italijansko ne slovensko 
zgodovinopisje.

Razloge za zgodovinski 
posvet je prof. Tavano videl 
v potrebi po osvetlitvi ž iv 
ljenja Goriške, njenega prebi
valstva in te ritorija  v želji po 
tem , da Ita lijan i spoznajo 
slovensko stvarnost; želja je 
bila, da bi postavili v središče 
pozornosti stvarnost goriške 
nadškofije v zavesti, da go- 
riški zgodovinski kontekst 
lahko predstavlja izvirno toč
ko za obravnavanje evrop
ske zgodovine tistega obdob
ja. Iz posveta, ki je  predstav
ljal prvi prim er organskega 
sodelovanja med italijanski

mi in slovenskimi zgodovi
narji, izhaja po mnenju pre
davatelja naslednje: specifi
čnost in p ro b le m a tičn o s t 
Goriškeglede na Ljubljano in 
Trst, revolucionarni značaj 
slovenskega osvobodilnega 
gibanja, vprašanje, zakaj se 
v Sloveniji ni razvilo dem o
k ra t ič n o  in  p lu ra lis t ič n o  
osvobod ilno  gibanje kot v 
drugih demokratičnih evrop
skih državah, to, da se te 
meljna raziskava tako pri Ita
lijanih kot pri Slovencih šele 
začenja, in potreba po zgo
dovinski reviziji v pozitivnem 
smislu, ki naj izloči fašizem 
in protifašizem iz m ita in ju 
postavi v zgodovino.

V razpravi je bila omenje- 
na tud i razlika med Trstom in 
Gorico. V Trstu bi tak zgodo
vinski posvet morda ne bil 
tako uspešen, vendar bi bilo 
potrebno začeti s takim i raz
iskavami. To pomaga kato
ličanom, da živijo svoje ka
tolištvo napravilen način. 
 IZ

Prof. Luigi Tavano med predavanjem v DSI (Foto Kroma)

GLASBENA SREČANJA 
MLADIH V ROJANU

Slovenska župnijska glas
bena šola in slovenska rojan- 
ska župnijska skupnost vabi
ta na glasbena srečanja, ki se 
bodo zvrstila v prenovljeni 
dvorani rojanskega M a riji
nega doma od 17. novembra 
do 15. decembra 1996.

Na teh glasbenih prired it
vah bodo nastopili mladi po
ustvarjalci iz naše dežele in 
Slovenije.

Naša koncertna dvorana 
je po mnenju strokovnjakov 
zelo prim erna za podobne 
pobude , saj im a o d lič n o  
akustiko in zaradi svoje grad
bene strukture omogoča te
sno povezavo med izvajalci 
in poslušalci.

S to  pobudo želim o med 
drugim  nuditi m ladim , obe

tajočim  glasbenikom iz za
mejstva in Slovenije p rilož
nost javnega nastopanja z 
namenom, da izboljšajo in 
obogatijo svojo strokovno in 
um etniško pripravo.

Pobuda je nam en jena  
vsem ljub ite ljem  glasbene 
um e tnos ti in se uvršča v 
splošno prizadevanje zamej
cev za kulturno rast, za utrje
vanje narodne zavesti in ne 
nazadnje tudi za vsesplošno 
obogatitev celotne skupno
sti.

Koncerti bodo v nedeljah 
ob 17. uri. Vstop bo prost. O 
posameznih nastopih bom o 
pravočasno obvestili po ra
diu in v časopisih.
-------------  HM

vela z igro Žarka Petana Pet 
pepelk. Režija Sara Balde, 
izvirna glasba A ljoša Starc. 
Toplo vabljeni mali in ve lik i!

DAROVI

ZA MARIJIN dom  pri Sv. 
Ivanu : Š te fan ija  M a g lica  
100.000 .

ZA CERKVENO streho v Na
brežini: Ludvik 50.000; d ru 
žina Kukanja v spom in na 
pok. M . D o ria  in I. V itez 
100.000; Vera in Zdravko v 
spom in na dragega E. Flori- 
dana  5 0 .0 0 0 ; S lavec 
100.000; žena Vera v spo
m in na dragega moža Carla 
Verrija 100.000; v spom in 
na M arijo  Košir 500.000; dr. 
M . U dovič 1.000.000; Gui- 
do in Daria Z idarič v spomin 
na E. Floridana 100.000; go- 
riška škofija 15.000.000; Za- 
d ru ž n a  k ra ška  banka  
5.000.000.

ZA CERKEV v Logu: Norma 
H rvatič, Pulje, ob pogrebu 
pokojne mame M arije  Trošt 
2 0 0 .0 0 0 ; M .B ., T rs t,
100.000; družini Žuljan-Ro- 
mano, Ricmanje, v spom in 
na pok. starše 50.000; Ida 
Klarič, Trst, 50.000; Ana H r
vatič, Log, ob obletnici smrti 
pok. moža Justa 35.000.

ZA SLOVENSKE misijonarje: 
Bogom ila  Švab 1 0 0 .000 ; 
Emilia in M arija  Šajn v spo
m in na svoje starše 200.000.

H V A L E Ž N IC A  1 9 9 6
S škofom  v duh u  p o v e za n i

Lepo vabljeni vsi verniki tržaške škofije na grob škofa 
Lovrenca Bellom ija in k m olitv i za novega škofa pri za
hvalni maši, ki jo  bo daroval msgr. Franc Vončina.

V stolnici sv. Justa v nedeljo, 10. novembra, ob 
16. uri.

Slovensko pastoralno središče v Trstu

UTRINKI

SULTAN, DAJ ČAST 
BOGU.. .

Z R. sva v avtom obilu  "nosila" sveto obhajilo  bo ln ikom . 
Številnim bo ln ikom ! / \  pri družin i P. se je  zataknilo. Ko se 
bližam  ograji, pridivja ogromen, velikanski pes. Kar mraz me  
je  stresel. "Pojdimo proč," je  svetoval R. "Nikakor!" Spomnil 
sem se na misijonarja v Indiji, ki je  nosil popo tn ico  skozi 
pragozd. Pridrvel je  tiger... M isijonar se ustavi, seveda prepla
šen; a se kmalu zave dolžnosti in reče: "Tudi ti, tiger, daj čast 
Bogu, k i ga nosim !" In tiger je  ko t krotko jagnje spremljal 
misijonarja in pregnal vse druge zverine. Ta dogodek m i je  dal 
pogum , da sem počasi odprl železna vrata, ostal miren... Pes 
se m i je  približal, povohal roko in po lož il glavo v "naročje" ter 
me sprem ljal p o  dvorišču do hiše. Drugi pes "tovariš" se je  
m oral um akniti. V takem "močnem" spremstvu sem nesel 
sveto obhajilo. R. n i mogel verjeti svojim očem. Tako se je 
god ilo  vsak prv i petek. Takega "strežnika" še nisem im el! 
--------------------  (B+B)

Pet let je že preč, ko Te ni več med 
nami, draga mami

NADJA DOLENC ŽERJAL

Z  otožnostjo  se Te spom in jam o mož 
Aleksander, hčerka Mara, sinova Peter 
in Ivan z družinam a, brat M arijan te r 
osta lo sorodstvo.

Opčine, 9. 7 7. 7997 -9 . 7 7. 7996

OBVESTILA

TRST. Slovensko d o b ro 
delno društvo v Trstu razpi
suje letos svojo deseto štu 
dijsko štipendijo iz sklada 
M ihael Flajban. Podrobnej
ša razjasnila dob ite  na se
dežu Slovenskega d o b ro 
de lnega  d ru š tva  v Trstu , 
ulica M azzin i 46, prvo nad
stropje, te lefonska številka 
631203, ob če trtk ih  od 16. 
do 18. ure. Rok zapade 30. 
novembra.

TRST. SSG. A rthu r M ille r- 
Razbito steklo, režija Dušan 
Mlakar: v četrtek, 7. novem
bra, ob 16. uri abonm a red 
H, ob 19 .30  izven ab o n 
maja.

TRST. V ponedeljek, 11. 
novem bra, bosta v Društvu 
s lo ve n sk ih  izo b ra že n ce v  
France D o lina r in Janez Gril 
predstavila knjigo o procesu 
proti škofu Rožmanu. Zače
tek ob 20.30.

NABREŽINA. Na zahvalno 
nedeljo vab im o k slovesni 
maši ob  9. uri za pridelke 
zem lje  in za lepo obnovo 
cerkvenih streh. Pred cer
kvijo pa bo Zveza neposred
nih obdelovalcev ponudila  
izredne dobro te  z d ružab
nostjo.

TRST. V nedeljo, 1 7. no
vem bra , ob 1 7. u ri, bo v 
M a rijin e m  dom u pri Sv. 
Ivanu, ul. Brandesia 27, na
stop ila  m ladinska igralska 
skupina s Proseka in Konto-
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NA GORIŠKEM 
POKOPALIŠČU

Kot vsako leto je bilo tudi 
na letošnji praznik Vseh sve
tih na goriškem pokopališču 
več spominskih slovesnosti. 
Poleg obiskov na grobovih 
svojih dragih pokojnih so se 
razni spom nili tud i na po 
m em bne osebnosti našega 
narodnega in kulturnega živ
ljenja in položili na njihove 
grobove vence ali cvetje ter 
se z m olitv ijo  spomnili nanje. 
Tako je Zveza slovenske ka
toliške prosvete tudi letos po
častila pomembne grobove. 
S spominskim cvetjem in m o
litvijo, ki jo  je opravil msgr. 
dr. Kazimir Humar, je obiska

la grobove Emila Komela, 
Lojzeta Bratuža in Ljubke Šor
li, M irka Fileja, Viktorja Praš
nika in M ilana Bekarja. Nekaj 
pesmi je nato občuteno zape
la moška vokalna skupina 
Akord pod vodstvom M irka 
Špacapana. Zaslužnih pokoj
nih in padlih za svobodo se 
je z venci spomnil tudi Svet 
slovenskih organizacij. Pri 
spominski grobnici padlim v 
odporniškem gibanju so bile 
tudi razne uradne manifesta
cije. M ed drugim i je  bila tu 
delegacija Republike Slove
nije, ki jo  je vodil predsednik 
državnega sveta dr. Ivan Kri
stan, ki je nato spregovoril 
padlim v spomin.
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R O M A N JE  V  R IM
Kot je sklenila Slovenska škofovska konferenca, bo od 

petka, 13., do nedelje, 15. decembra, slovensko romanje 
v Rim v zahvalo sv. očetu za njegov obisk v Sloveniji. Ob  
priložnosti bodo na trgu sv. Petra postavili božično dre
vesce iz slovenskih gozdov. Nekateri so izrazili željo, da 
bi se romanja udeležili tudi Goričani. To se lahko zgodi, 
če se prijavi vsaj 40 romarjev za en avtobus. Prijave spreje
ma dr. Franc Močnik, prijaviti pa se je treba do 20. t.m. ali 
po telefonu (Zavod sv. Družine, 530341) ali pismeno. Cena 
približno 250.000 lir.

ZAHVALNA NEDELJA 1996
Nedelja o sv. Martinu je vsako leto zahvalna nedelja. Letos 

je ta 10. novembra. Zahvalili se bomo Bogu za blagoslov polj
skih pridelkov, ki so bili letos še posebno obilni zaradi dežev
nega poletja in brez hudih neurij razen v nekaterih krajih Vipav
ske in Štajerske. Slovenci na Goriškem pa moramo biti letos 
Bogu še posebej hvaležni zaradi odprtja in blagoslovitve Kultur
nega centra Lojze Bratuž. Ob tem dogodku so pa nastale razne 
govorice in kriva tolmačenja o nastanku Katoliškega doma.

D E JA V N O S T  V  K N J IŽ N IC I D . F E IG E L
Pred nekaj tedni sta bili v prostorih Ljudske knjižnice Damir 

Feigel dve srečanji. Sestala se je  skupina novinarjev in 
publicistov, ki so preverili, koliko in kod se v goriškem prostoru 
oglašajo v slovenskih sredstvih obveščanja ali v italijanskih z 
novicami in komentarji o slovenski prisotnosti in dejavnostih 
ter kaj vse je bilo objavljeno v Gorici v knjižni oblik i v zadnjih 
treh letih, to  je od zadnjega podobnega srečanja. Dognali so, 
da bera ni ravno revna in da kot skupnost šepamo le v 
posredovanju naših novic v večinski prostor.

Naslednjega dne je potekal sestanek z manjšim krogom 
oseb, ki se zanimajo ali pa tudi udejanjajo uporabo slovenščine 
v odnosu z javnim i ustanovami. Izmenjali so si izkušnje in 
pregledali primere, v katerih je slovenščina upoštevana. Raz
mislili so tudi o dveh pobudah, da bi se njihova izkušnja raz
širila na večji krog ljudi zato, da ne bi ostalo s strani naše 
narodne skupnosti le pri zahtevah, ko je pa že mogoče 
uporabiti lastni jezik tudi v odnosu z raznimi oblikam i in 
stopnjami oblasti. -A.R.

G O R IC A  K IN E M A : M EJA (L A  F R O N T IE R A )
V četrtek, 15. novembra, bo v Kulturnem domu ob 20.45 

predpremierno predstavljen zadnji film  Franca Giraldija Meja 
(La frontiera). Gre za zgodbo, ki ponazarja, kako imajo človeške 
usode na meji podobne izide v različnih zgodovinskih ob
dobjih. “To je zgodba ljudi, ki živijo na mejah, koder so p ri
padnosti v negotovem ravnovesju, korenine pa globoke kot 
nikjer..." (F. Giraldi, La Repubblica, 13.8.1996). Vabljeni!

U M R L A  K A T A R IN A  P A V L E T IČ
V goriški bolnišnici sv. Janeza od Boga je 16. oktobra umrla 

Katarina Pavletič iz Gorice. Otroško življenje v domači Gorici 
ji je že v sedmem letu prizadela prva svetovna vojna. V prvem 
letu vojne sta ji zapovrstjo v enem tednu umrla oče Jožef, 
delavec, in mlajša sestra. V drugem vojnem letu se je z materjo 
Karolino r. Štekar in s starejšo sestro zatekla pred topovskim 
obstreljevanjem skupaj z drugim i v železniški predor pod 
Kostanjevico. O d tam je morala kot mnogo drugih oditi 
naravnost v begunstvo v Avstrijo in nato v Strnišče pri Ptuju. 
Po vojni so se vrnile v Gorico in sestri sta zaslužili za skromno 
preživljanje. Katarina je dolgo bila trgovska pomočnica v 
Raštelu v trgovini z vrvmi. Obe s sestro sta sodelovali pri mestni 
Marijin i družbi. Ko je Katarina dobila pokojnino, je romala na 
Sveto goro, kadar je le mogla. Zadnjih pet mesecev je oslabela 
in so ji sosedje in znanke pomagali. Želela je biti pokopana na 
Sveti gori in to se ji je izpolnilo. Pogreb je bil 24. oktobra. Z 
veseljem se je spominjamo in zaupajmo, da ji je Jezus izpolnil 
obljubo miru, ki ga svet ne more dati. - R PAVEL KRAJNIK

V nedeljo, 10., in ponede
ljek, 11. novembra, bodo tudi 
na Goriškem volitve predstav
nikov staršev v Pokrajinski šol
ski svet. Gre za važne volitve 
tudi za slovenske starše, saj se 
je Sindikat slovenske šole pr- 
vičodločil, da se volilni upra
vičenci udeležijo volitev v Po
krajinski šolski svet.

Slovenski starši bodo volili 
listo številka I, ki nosi geslo 
Enotnost. Na njej kandidirata 
g. Edvin Bernetič in ga. Nataša 
Paulin. Vsak volivec bo lahko 
oddal samo en preferenčni 
glas, in sicer na voliščih, ki bo
do odprta na vseh šolah. V ne
deljo bodo lahko starši sloven
skih šolarjev volili od 8. do 12. 
ure, v ponedeljek pa od 8. do 
13.30. Še posebno obvestilo 
za starše, ki imajo več otrok 
na šolah: le-ti naj volijo na šoli, 
ki jo obiskuje najmlajši otrok, 
medtem ko naj starši otrok, ki 
hodijo v vrtec, volijo na os
novnih šolah.

Sindikat slovenskih šolni
kov toplo vabi vse slovenske 
starše, da se volitev zagotovo 
udeležijo, kajti Pokrajinski šol
ski svet je pristojen za delo
vanje in odločanje o delu in 
razvoju vseh šol na pokrajin-

VOLITVE  
V POKRAJINSKI 

ŠOLSKI SVET
JURIJ PALJK

skem področju, torej tudi šol 
s slovenskim učnim jezikom.

Kot je vsem znano, se zad
nje čase v Italiji na veliko "ra
cionalizira" šolstvo, kar v pre
prostih besedah pomeni, da se 
nekatere šole enostavno za
prejo, druge se združijo s tret
jimi, vse v slogu, da je potreb
no krčiti šole in seveda tudi 
profesorska ter učiteljska me
sta. Iz tega ni izvzeta niti slo
venska šola v Italiji, pa čeprav 
bi morala biti, saj gre za manj
šinsko šolo, ki ima svoje speci
fične potrebe in dolžnosti. Tega 
se vsi Slovenci zavedamo; 
drugače je z vsemi italijanski
mi vladami, ki ob vsakem no
vem finančnem klestenju dr
žavnih stroškov posegajo tudi 
v šolstvo in krčijo, kjer se le da, 
tudi na slovenskih šolah.

Na Goriškem je predsedni 
ca SSŠ prof. Sonja Klanjšček, 
ki nam je povedala, da je po
membno predvsem to, da se 
tokrat slovenski starši zares v 
čim večjem številu udeležijo 
volitev, na katerih naj oddajo

preferenčni glas g. Edvinu 
Bernetiču. Obenem poziva 
starše, naj ne oddajo svojega 
glasu nobeni od list na volit
vah v Okrajne šolske svete, na 
katerih SSS ni predstavil svoje 
liste.

SSS je imel zborovanje 
profesorjev, ki poučujejo na 
slovenskih šolah v četrtek, 31. 
oktobra. Na njem so sprego
vorili o vseh večjih in manjših 
težavah, ki tarejo slovensko 
šolo. Prof. Sonja Klanjšček je 
poročala o delovanju odbora 
v zadnjih mesecih in seveda 
ni mogla mimo nedavnih te
žav goriških šolnikov, ki so se 
znašli pred krčenjem sloven
skih profesorskih stolic. SSŠ je 
s pomočjo senatorja Bratine 
dosegel, da so krčenje sloven
skih stolic ločili od vsedržav
nega, še ta mesec pa naj bi de
legacija SSŠ skupaj s senator
jem Bratino obiskala ministra 
zu šolstvo v Rimu Berlinguerja 
in se z njim pogovorila o teža
vah slovenskih šol na Gori
škem. Prof. Klanjšček je tudi 
napovedala bližnje srečanje

na goriški Pokrajini, kjer bodo 
skupno s prefektom preverili, 
ali je Pokrajina zares vnesla v 
proračun za naslednje leto tu
di postavko o nujni in težko 
pričakovani selitvi slovenske 
sekcije zavoda ITI v slovenski 
šolski center. Na srečanju so 
seveda govorili tudi o zadovo
ljivi rešitvi za šolo Trinko, ki 
je v pričakovanju dokončne 
namestitve sedaj v ul. Leopar
di. Na zboru profesorjev je go
voril tudi prof. Livio Semolič, 
ki se je zaustavil ob prelom
nem času za slovensko šolo na 
Goriškem. Vsako leto bolj smo 
priče osipu naših otrok ob vpi
su v višje srednje šole in tudi 
tega se SSŠ zaveda; zato bodo 
priredili za morebitne prihod
nje dijake ogled slovenskega 
šolskega centra. Sicer pa se 
bodo srečali na občnem zboru 
SSŠ v petek, 6. decembra. Na 
tem občnem zboru bodo sku
šali v odbor pritegniti čim več 
svežih ljudi, saj se zavedajo 
izredne pomembnosti delo
vanja sindikata. Vsakomur od 
nas mora biti namreč jasno, 
da brez dobrega delovanja 
slovenske šole postavljamo 
pod vprašaj lasten obstoj, 
obstoj slovenskega naroda v 
Italiji!

ISKRA /  KNJIGA

ISKRICE Z LEVE

Levičarsko opredeljeni razumniki, ki 
jih združuje prenoviteljski list Iskra, so 
prejšnji teden praznovali izid nove kn ji
ge, ki nosi im e Iskre in iskrice. Gre za 
multižanrsko novost, ki združuje sto lp
ce zavzetega družbenega in političnega 
delavca Alda Rupla, verze neurejenega 
in nekonvencionalnega "pesnika" V ilje 
ma Gergoleta te r ilustracije vinjetista 
M atije  Zonte. Pisca sta Goričana in sta 
sodelovala pri Iskri.

Na goriški predstavitvi v sredo, 30. 
oktobra, je bilo veliko ljudi, predvsem 
mladih. Za urednikom Iskre Sergijem Li
povcem je avtor spremne besede Miran 
Košuta uvodoma na široko razglabljal o 
Ruplovem delu, ki naj bi im elo "pleme
nito in etično razsežnost"; žal pa ni bilo 
v njegovih besedah niti sledu kake so
rodne razsežnosti... Še bolj pa so njegove 
osorne besede in podtikanja zanikala, 
kar piše Stojan Spetič v predgovoru, in 
sicer, naj bo knjiga 'prispevek k premo- 
ščanju manjšinskega kanibalizma". Be
sede "etnično-mišljenjska kategorija spo
štovanja drugega, medsebojna enako
pravnost, strpnost..., odpiranje, pozna
vanje in sodelovanje" ostajajo, žal, le 
prazne besede...

Družbeno-politična razglabljanja Alda 
Rupla, ki jih bogatijo včasih prav neo
kusne "začimbice" Viljem a Gergoleta, 
prigodniški epigrami in hudomušne ka
rikature v verzih, vabijo k spreminjanju 
kritike v življenje, spodbujajo k razmišlja
nju; so pač izraz ustvarjalnosti t.i. zamej
ske levice. Posamezni komentarji posta
jajo v knjižni obliki zaokrožena organska 
pripoved o italijanski politiki in zakom- 
pleksanih zamejcih, njihovih zdrahah in 
splošnih družbenih vprašanjih, o Ruplu 
dragoceni in p riljub ljen i G orici. Pod 
drobnogled pa je na začetku postavljeno 
predvsem vprašanje levičarske ideologije 
nekdaj in danes. Avtor se sprašuje, katera 
je vloga komunistov, ki želijo pristati na 
reformizem. Kako verjeti v vrednote, ki 
tonejo v zgodovino? Treba je najti novo 
ravnovesje med zvestobo tradiciji in pre
navljanjem, kar je potrebno za kakovost
no bivanje posameznika in skupnosti.

- DANIJEL DEVETAK

ZDRUZENI 
VSI ROJAKI PO 
ŠIRNEM SVETU

KAZIMIR HUMAR

O b 10-letnici in 20-letnici Katoliškega 
doma je odbor izdal posebno brošuro. 
V prvi so navedene pobude in rast tega 
našega kulturnega središča. Iz nje je raz
vidno, kako se je odbor obrnil na vse 
rojake po zahodnem svetu od Južne 
Amerike preko ZDA, Kanade do Zahod
ne Evrope, posebej pa na zavedne verne 
Slovence na Goriškem in Tržaškem. V 
brošuri je zapisano in dokumentirano, 
kako so se vsepovsod oglasili rojaki in s 
prostovoljnim i darovi pomagali odboru 
v Gorici, da je kupil zemljišče na D re
voredu 20. septembra in tam zgradil 
dvorano za Slovence v Gorici (1962). V 
brošuri je tudi zapisano, da je odboru v 
najbolj kočljivem trenutku, ko je bilo tre
ba lastniku zemljišča plačati domenjeno 
kupno vsoto do določenega dne (sicer

R A ZM IŠLJA N JA  B R EZ MEJE
M eje so vse manj pomembne. V i

demska univerza bo v tem akademskem 
letu pripravila v Gorici štiri srečanja, ki 
želijo dokazati, da se da živeti brez meje. 
Nizu "razmišljanja brez meje", ki si ga je 
zamislila profesorica Marisa Sestito, so 
dali ime Pragovi, saj prek pragov stopamo 
eni k drugim, se obiskujemo in spozna
vamo. Srečanja bodo sledila letnim ča
som. Prvo, jesensko, bo v soboto, 9. t.m., 
od devetih dalje v prostorih goriške un i
verze v nekdanjem malem semenišču. 
Predavatelji (univerzitetni profesorji in 
neakademski strokovnjaki) bodo doka
zovali univerzalnost sveta ob primerih 
iz narave. Zanim ivo bo npr. predavanje 
o vodi, ki svobodno prehaja državne me
je enkrat kot oblak, drugič kot potok. Na
to bo vrsta prikazov prekomejnih po
dobnosti iz rastlinskega sveta. Zanimiva 
bo prim erjava š tirih  najstarejših fu r
lanskih in slovenskih lip. Predmet z im 
skega predavanja bo ljudsko pripoved
ništvo, pomladnega pa univerzalnost 
poetskega jezika. - TD

bi izgubili plačano aro), priskočil na 
pom oč škof Gregorij Rožman v Cleve
landu; poslal je posojilo devet tisoč do
larjev, in to  leta 1958. Posojilo je odbor 
kasneje vrnil tako, da so nekateri cleve
landski veljaki svoje posojilo darovali. 
Ostalo je odbor odplačal tako, da je škof 
Rožman poslal mašne intencije v dolar
jih in so duhovniki od intencije v dolar
jih, ki je bila precej višja kot intencije 
pri nas, odstopili del odboru za Katoliški 
dom. Vse to je dokumentirano v brošuri 
Deset let Katoliškega doma v Gorici; ori
ginali se hranijo v arhivu KTD, ki je po
stalo lastnik Doma.

V brošuri Dvajset le t Katoliškega 
doma  (1982) je pa poimenski seznam 
vseh darovalcev. V uvodu brošure piše 
med drugim: "V spomenicah, ki jih je 
goriški odbor naslovil na rojake po sve
tu za zbiranje prispevkov in darov, je 
omenjeno, da bomo izdali "zlato knjigo" 
z imeni darovalcev. Letos, ob 20-letnici, 
smo izpolnili to  obljubo. Zato smo v 
pričujoči brošuri zbrali imena daroval
cev od začetka do danes, v kolikor so 
nam znana. M nogi so namreč ostali 
povsem neznani kot N.N.

V 30 letih se je okrog Katoliškega 
doma zbralo neverjetno veliko število 
znanih in neznanih dobro tn ikov po 
vsem zahodnem svetu. Težko bomo 
našli ustanovo, ki bi se okrog nje zbralo 
tolikšno število slovenskih ljudi." Tako 
v omenjeni brošuri. Sledi seznam da
rovalcev po abecednem redu in po de
želah. Te so: Goriška, Tržaška, ostala 
Italija, Zahodna Evropa, Argentina, ZDA 
in Kanada. Izven Goriške so najbolj 
številni dobrotniki iz ZDA, posebno iz 
Clevelanda, kjer sta bila glavna po 
budnika škof Rožman in prof. Karel 
Bonutti.

To je resnica o Katoliškem domu, ki 
prvih dvajset let ni bil deležen podpore 
nobene javne ustanove, seveda tudi 
Vatikana ne in še manj kake tajne orga
nizacije. Toliko v vednost vsem tistim , 
ki sumničijo, da je v  odbor prihajal de
nar ne vem od kakšnih tajnih virov. 
“Facta dara et boni am id," odkrita be
seda in ostanimo prijatelji.
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Zlata jesen seje spet vrnila 
in obarvala naravo v krasne 
pisane odtenke. Iz še nekoli
ko toplega naročja nam po
nuja raznovrs tne  sadeže, 
mednje pa je nasula tudi ne
kaj najslajših za naše malčke: 
to  so igrice Goriškega vrtilja
ka, ki se je veselo zavrtel v 
soboto, 19. oktobra. V veliki 
dvorani so se spet zbrali ž i
vahni, radovedni mali polžki 
in z velikim  zanimanjem sle
dili pravljici Capekin Klara, ki 
so jo  pripovedovali igralci 
Lutkovnega gledališča Ljublja-

ZA  NAJMLAJŠE IN  NE S A M O

GORIŠKI VRTILJAK 
SE JE RAZŽIVEL

IVA KORSIC

na. Prelepi Capek in pametna 
kavka Klara kar udobno živita 
v  štiričlanski družini. Toda vse 
se v naglici spremeni, ko Ca
pek zbeži s tekm ovanja za 
najlepšega kužka. Boji se 
namreč, da bi ga ne prodali. 
Ko tava po mestnem vrtu, 
spozna, kako trdo je življenje 
klateških živalic. Nepopisen 
strah ga prevzam e, ko ga 
zgrabi klošar in stlači v vrečo.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO  V ZG O JO  
EMIL KOM EL - G O R IC A

KONCERTNA SEZONA 
1996-1997

KULTURNI CENTER LO|ZE BRATUŽ
DREVORED 20. SEPTEMBRA 85, GORICA

VD - KONCERTI V VELIKI DOVRANI
KD - GLASBENA SREČAN|A V KOMORNI DVORANI

■ Sobota, 16. novembra, ob 20.30, VD 
AKADEMSKI PEVSKI ZBOR TONE TOMŠIČ
Zlati jub ile j
STOIAN KURET, dirigent

■ Sreda, 27. novembra, ob 20.30, VD 
MIRAN DEVETAK, klavir
Haydn, Rachmaninov, Bartok, Prokofjev

■ Sobota, 14. decembra, ob 19.30, KD 
"VDIH - IZDIH"
Flavta, Oboa, Klarinet
Reinecke, Loeillot, Poulenc, Florjane

■ Sreda, 15. januarja, ob 20.30, VD 
TRIO LORENZ
Škerjanc, Brahms, Šostakovič

■ Sobota, 25. januarja, ob 19.30, KD 
NAGRADA ROVERE D'ORO 1996
ADRIAN PINZARU, v io lina

■ Sobota, 16. februarja, ob 20.30, VD
■ Nedelja, 1 7. februarja, ob 17. uri, VD 

A. Foerster GORENJSKI SLAVČEK
OPERA IN BALET SNG v L jubljani

■ Sobota, 22. februarja, ob 19.30, KD 
ZAKLJUČILO SE |E OBDOBJE...
Zadnja Lisztova klavirska dela na CD-ju 
Luca Ferrinija

■ Sobota, 1. marca, ob 19.30, KD 
KADAR CIPRESE ŠUMIJO
Samospevi Štefana M aurija  na verze Ljubke 
Šorli v Glasbenem ateljeju Emil Komel

■ Sobota, 22. marca, ob 20.30, VD 
SLOVENSKI KOMORNI ZBOR IN ORKESTER
D. Scarlatti: Stabat Mater, F. Schubert:
Missa in C
MIRKO CUDERMAN, dirigent

■ Sreda, 5. aprila, ob 20.30, VD 
GODALNI KVARTET GLASBENE MATICE
ROBERT STANIČ, klarinet 
SIJAVUŠ GADŽIJEV, klavir 
Prokofjev, Šostakovič, Schumann

■ Sreda, 16. aprila, ob 19.30, KD 
DAMJANA BRATUŽ in svet Bele Bartoka

■ Nedelja, 20. aprila, ob 1 7.30, VD 
BRUCE VOGT, klavir
Schumann, Brahms, Liszt, Fisher

■ Sobota, 1 7. maja, ob 19.30, KD 
DOBAR VEČER, tu Srednja muzička škola Pavel 
Markovec Zagreb

REDNI ABONMA: 100.000 LIR; ZNIZANI: 50.000 LIR. 
VSTOPNICE: 15.000 LIR; 8.000 LIR. VSTOPNICE 

ZA OPERO 30.000 LIR.

K sreči ga reši modra prijate
ljica Klara, a tudi on ji pomaga 
zleteti iz klošarjevih rok. Oba 
odideta srečna domov. Cap- 
kove dogodivščine so pre
vzele male gledalce, saj so 
krepko zaploskali lutkam in 
seveda lutkarjem, ki znajo iz
redno spretno voditi svoje ju
nake, tako da se še odrasli za
topim o vanje in začutimo, ka
ko se v nas prebuja skriti otrok.

Tudi veliki polžki so že ob
iskali gledališče, in sicer v so
boto, 26. oktobra. Zanje so 
mladi amaterji iz Gledališke 
šole Centra kulturnih dejav
nosti pri ZKPO Kranj spro
ščeno in občuteno prikazali 
z besedo, petjem in plesom 
L.F. Baumovo poetično prav
ljico Čarovnik iz Oza. Prota
gonistka Doroteja ne ve, kako 
bi se vrnila domov, vihar jo 
je namreč odnesel v deželo

Mezincev. Tu se spoprijatelji 
s Strašilom, ki si neznansko 
želi imeti možgane, s Ploče- 
vnikom, ki bi rad veliko srce, 
in Levom, ki se trese za vsako 
stvar, ker je prepričan, da ni
ma poguma. Vsi štirje se od
pravijo k čarovniku iz Oza; 
ta jim  pomaga, da v sebi od
krijejo to, po čemer hrepe
nijo. Uprizoritev, prežeta z 
melanholičnimi songi, navaja 
otroke (a tudi odrasle!), da 
prisluhnejo vsemu najlepše
mu, kar se skriva v njihovih 
srcih, in tako odkrije jo srečo, 
po kateri hrepenijo.

Škoda, da zamejski otroci 
niso v večjem številu pristo
pili h krogu Goriškega v rti
ljaka. Starši se ne zavedajo, 
da so njihovi malčki prikraj
šani za veliko lepega, pristne
ga, koristnega, kar napolni 
dušo z radostjo. Pri tem pa 
otroci izgubijo dragoceno pri
ložnost za poslušanje izbra
nega slovenskega jezika, ki je 
v zamejstvu zmeraj bolj og
rožan celo v šolskih klopeh.

DELOVANJE SLOVENCEV 
V RONKAH

Pred kratkim je klekljarska 
skupina, ki se ukvarja z izde
lovanjem idrijskih čipk in dela 
v sklopu društva Jadro, poda
rila  ronškem u županstvu  
umetnostni grb občine, ki so 
ga izdelale klekljarice. Slav
nostnega srečanja, ki je pote
kalo v občinski sejni dvorani, 
so se udeležili predstavniki 
društva, klekljarice in pred
stavniki občinskega sveta iz 
Ronk z županom Novellijem. 
Treba je povedati, da odsek 
deluje nepretrgano že osem 
let, vodi ga Fanci Končut iz

Šempetra pri Novi Gorici; pri
redil je že razne razstave roč
nih del. Zadnja je bila prav v 
tem prostoru ob letošnjem 
praznovanju dneva žena.

V ponedeljek, 4. novem
bra, pa je bila otvoritev razsta
ve Tržačanke Magde Starec 
Tavčar v dvorani občinske 
knjižnicev Ronkah. Prikazane 
so bile njene ilustracije  za 
otroške knjige. Razstavo, ki 
bo odprta do 15. t. m., je orga
nizirala Občinska komisija za 
slovensko manjšino pod po
kroviteljstvom občine Ronke. 
-------------- KM

D AROVI

ZA KULTIiRNIcenter L. Bra
tuž: namesto cvetja na grob 
svaku N inku Č erniču Ada 
1 0 0 .0 0 0 ; V erčon  Franjo, 
Koper 100.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: name
sto cvetja na grob Ivana Cija- 
na druž. Juren Ciril 100.000, 
druž. Kovic in Novak 50.000; 
ob krstu sinčka Gabriele Gio- 
vann i d ru ž . G ra n z o tto  
90.000.

ZA CERKEV v Gabrjah: O.D.
5.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu: sestre 
in b ra tje  Č ern ič  nam esto 
cvetja na grob Ninka Černiča
335.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. z 
Opčin 30.000; Uči in Marica 
Dolenc ob 5. obl. smrti Ane, 
Pepke in Nadje 50.000; Nada 
v spomin na Branka 50.000 
lir.

ZA DVA bogoslovca v misi
jonih: N.N. 1.000.000 lir.

ZA SLOV. misijonarje: N.N. 
s Peči 100.000 lir.

ZA NOVO cerkev v Dolu: 
Jožef Vižintin 500.000 lir.

DOBRODOŠLA SARA! Sreč
nim staršem Emanueli in Ka- 
zimiru Černiču čestitamo, no- 
vorojenki želimo veliko sreče. 
Dramska skupina Oder 90

OBVESTILA

PD ŠTANDREŽ p rire ja  v 
soboto, 9. novembra, marti
novanje v spodnjih prostorih 
župnijskega doma ob 20. uri.

V NEDELJO, 10. nov., bo ob 
16. uri v cerkvi sv. Nikolaja v 
Tržiču obredna svečanost za 
vse pokojne Slovence iz Laš
kega. Sodeluje cerkveni zbor 
iz Zgonika.

KI U l  IRM CENTER L. Bratuž: 
v nedeljo, 17. novembra, bo 
ob 16. uri dan za misijone. O 
svojih izkušnjah na Madaga
skarju bo spregovorila dr. So
nja Masle, ki je tam kot zdrav
nica preživela več let. Na og
led bodo slike iz Indije misijo
narja Ludvika Zabreta.

V KULTURNEM cen tru  L. 
Bratuž na Drevoredu 20. sep
tembra 85 je do 30. t.m . od
prta razstava slovenskih za
mejskih likovnih umetnikov. 
Ogledate si jo lahko vsak dan 
od 17. do 19. ure in v večer
nih urah med kulturnim i pri
reditvami. Za skupine je mo
žen dogovor - tel. 532163 ali 
533177.

KULTURNI DOM: v galeriji je 
do 20. t.m . na ogled fotograf
ska razstava Čarobni svet v i
pavske jame. Avtor fotografije 
je Zdravko Rijavec, član ja
marskega D ruštva D an ilo  
Remškar iz Ajdovščine.

M
C, AL ERI JA

V g a le r i j i  A rs  bo 
ra z s ta v lja l svo ja d e la  s lik a r

A R R IG O  T O N U T T I
U m etnika bo predstavil joško  Vetrih. 

V ljudno Vas vabim o na odprtje  razstave 
v petek, 8. novembra 1996, ob 18. uri.

Katoliška knjigarna, Travnik 25

SLOVENSKA KOMISIJA )AVNEGA VEČNAMENSKEGA 
KULTURNEGA SREDIŠČA, SLOVANSKA KONZULTA 

OBČINE RONKE IN DRUŠTVO |ADRO

v a b ijo  na s re č a n je

T U  in  ZD AJ
Gost večera bo prof. Aldo Rupel.

Ronke, občinska sejna dvorana, sreda, 13. novembra 
1996, ob 20.30

K a to liš k a  k n j ig a r n a  v a b i 
n a p r e d s ta v ite v  k n jig e :

DR. DRAGO ŠTOKA 
ANDREJ Z IN K  

DEKAN IN  Ž U P N IK  NA OPČINAM  
D elo bo predstavil Tomaž Simčič

Katoliška knjigarna - Travnik 25 - v petek, 15. 
novembra 1996, ob 18. uri

KONCERTNA 
SEZONA SCGV 

EMIL KOMEL
Tudi letošnja koncertna sezona ima 

zanim iv program. Kot je razvidno iz 
oglasa, gre letošnja glasbena ponudba 
v dve smeri: sedem koncertov bo v veli ki 
dvorani obnovljenega Kulturnega centra 
Lojze Bratuž in šest glasbenih srečanj v 
komorni dvorani. Predstave v veliki dvo
rani bodo potekale v smislu klasičnih 
koncertov. Glede vsebine teh smo skuša
li predstaviti različne zvrsti od solističnih 
recitalov do komornih, orkestralnih in

pevskih skupin. Posebna novost letošnje 
sezone je gostovanje ljubljanske opere 
s slovenskim opernim delom. Glede izbi
re izvajalcev in programa pa smo skušali 
vključiti tudi čim  več slovenskih imen.

Glasbena srečanja v Komorni dvorani 
pa smo namenili predvsem naši študira
joči mladini in vsem, ki jih svet glasbe 
privlačuje in bi se radi obogatili z novimi 
informacijami. Na teh srečanjih bomo 
lahko od bliže spoznali različne instru
mente, šole, notne in CD-izdaje ter se 
neposredno pogovarjali z izvajalci.

"Koncertna sezona je tudi kulturna 
ponudba za vse, ki jim  je duhovna hrana 
življenjska nuja. V poplavi cenenih, pleh
kih in kičastih televizijskih oddaj, na kate
re se je marsikdo že privadil, se nam zdi

nujno, da s kulturnim i prireditvami o- 
pozarjamo naš prostor in posredujemo 
našim ljudem boljšo stran človekovega 
ustvarjanja."

Cena abonmaja (za sedem koncer
tov - všteti so tudi opera in šest glasbe
nih srečanj) je  100.00 lir (redni) in
50.000 lir (znižani); družinski abonma 
stane 100.000 za prvega in 50.000 lir 
za ostale člane družine. Abonma naroči
te in dvignete na tajništvu SCGV Komel, 
Drevored 20. septembra 85 vsak delav
nik od 8.30 do 12.30 in od 15. do 19. 
ure (tel. 0481/532163). Vstopnice za 
posamezne koncerte znašajo 15.000 
oz. - znižane - 8.000, za opero pa
30.000 lir.
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BENEŠKA SLOVENIJA

V PRIREDBI PLANINSKE D R U Ž IN E  BENEČIJE

BENEŠKI BURNJAK, 
PRAZNIK SLOVEN

SKEGA VESELJA
ERIKA JAZBAR

V nedeljo, 27. oktobra, je Črni 
vrh (Čenavarh) v občin i Podbone- 
sec ponovno zaživel. Veliko število 
ljudi se je zbralo v tej lepi gorski 
vasi, saj so se številni prijatelji od
zvali vabilu Planinske družine Be
nečije, ki je že tre tje  leto priredila 
burnjak, kar pom eni praznik ko
stanja. V teh tednih je b ilo  v naši 
deželi tovrstn ih  pobud sicer kar 
precej, vendar je srečanje, ki so ga 
p laninci že drug ič  o rganiz ira li v 
Črnem vrhu, zelo lepo uspelo.

Planinska družina Benečije je 
privabila veliko m ladih in starejših 
planincev in prijateljev, ljub ite ljev  
gora in dom ače pesmi, ki so prišli 
iz raznoraznih krajev našega za
mejstva oz. dežele, med n jim i tudi 
številn i iz Tolm ina, Kobarida, Ka
nala, Brd in drugih prim orskih  o b 
m ejnih vasi.

Tudi lepo vrem e je sicer vabilo 
lju d i k p razn iku  in n u d ilo  svoj 
delež k uspehu pobude, vendar 
gre največja zasluga planincem  in 
č lanom  Planinske družine Bene
čije, ki so ponovno dokazali, da 
se s prizadevnim , skupnim  in vz
tra jn im  delom  lahko marsikaj po 
m em bnega p r ire d i; b u rn ja k  in 
podobne  pobude  seveda p re d 
stavlja jo za tam kajšn jo  te r širšo 
narodnostno skupnost pom em 
bna srečanja: dom ač p razn ik  s 
svojim  p rije tn im  vzdušjem  lahko

naredi za našo skupnost več od 
v isokodonečih besed in nastopov 
za e lito.

Letošnji burn jak je  imel na svo
jem  sporedu več točk: najprej se 
je večina udeležencev morala o d 
do lž iti planinski "obveznosti", kajti 
v ju tran jih  urah se je  lepa skupina 
podala na Joanac po stezah, ki so 
jih  člani v prejšnjih dneh očistili. 
V naslednjih urah pa je imel glav
no besedo praznik, ki ga je o b o 
gatila skupina Katica iz Ljubljane 
z ljudsko pesm ijo; ne pozabim o 
pa na vedno pris tno  dom ačo har
m oniko.

V stari "oštariji" je bila na ogled 
razstava km ečkih pridelkov, ki so 
značiln i za te kraje, z raznim i v r
stam i sadja in seveda kostanja, 
predstavljen im i v obeh jez ik ih ; v 
poznih popoldanskih urah pa so 
si udeleženci lahko ogledali diapo
zitive Fotokrožka iz Trsta. Protago
nisti so bile značilne maske iz vasi 
oz. blumarji, ki so jih posneli na le
tošnjem pustovanju na Črnem vrhu.

Na burnjaku se je zbralo res ve
liko  število ljud i; b ili so prisotn i 
ljub ite lji narave, gora, planinci, p ri
ja te lji Benečije, ljudje, ki se vese
lijo  ob slovenski pesmi ter na be
neških "senjamih", ljudje, ki so po 
nosni na svojo specifičnost in to 
dokazuje jo na najbolj prvinski na
čin.

KANALSKA DOLINA  
ZDOMSTVO

Življenjepisi koroških Slovencev, 
zbrani v 2. knjigi Tako smo živeli, ki 
sta jo izdala Krščansko kulturna zveza 
in Slovensko narodopisno društvo Ur
ban Jarnik v Celovcu ter založila Mo
horjeva družba Celovec, Ljubljana, 
Dunaj, je žela toliko priznanja, da so 
se odločili pripraviti še tretjo knjigo 
spominov naših rojakov onkraj Kara
vank. Med sedemnajstimi spominjanji 
naštejemo šest moških in enajst žen
skih usod; svoja življenja so zapisali 
tudi sami, nekaterim pa so priskočili 
na pomoč sodelavci: urednica dr. Ma
rija Makarovič, Micka Miškulnik in, 
kar je izredno razveseljivo, tudi dva 
mlada raziskovalca Maja Logar in Ale
ksander Tolmaier. Nekaj povsem svoj
skega, koroškega dajejo besedilom 
tudi narečni in širšemu slovenskemu 
svetu manj znani izrazi, ki jih je lektor 
dr. France Verbinc pustil v originalu 
in dajejo knjigi tisti posebni, koroško 
oniamljivi čar.

Pred bralčevimi očmi se vrstijo uso
de posameznikov, malih ljudi, ki jim je 
bilo usojeno živeti v najlepšem delu 
nekdaj povsem slovenske dežele; iz 
fragmentov je nastala celota, kolek
tivni spomin čudovitih ljudi, ki jim ne
naklonjena zgodovina ni odvzela lju
bezni in pripadnosti do lastnega na
roda. Prepletenost usode posame
znika, ki ga je iz nekdaj trdnega kmeč
kega, prijaznega, tradiciji pogojenega 
življenja odtrgalo nasilje potujčevalca, 
zasledimo pri vsakem pričevalcu. Dra
matična politična in vojaška dogajanja 
v tem delu Evrope, posebno v prvi po
lovici tega stoletja, njihove vzroke pa 
lahko iščemo že v prejšnjih obdobjih 
nasilne germanizacije, kateri je naj
večji poznavalec ne le zgodovine, am
pak tudi duše koroških Slovencev, dr. 
Bogo Grafenauer pripisal vsakoletno 
vidno zmanjševanje zgodovinskega 
slovenskega ozemlja. Tako je v doku
mentarni pripovedi dveh najstarejših 
90-letnikov Marije Kriegl in Hanzija 
Hafnerja ter najmlajše 60-letne Ma
rice Hafner in ostalih koroških Slo-

R U B R I K E

ŽIVLJENJEPISI K O R O Š K IH  SLO VENCEV

TAKO SMO ŽIVELI
vencev in Slovenk čutiti silno, nenado
mestljivo privrženost družini, pa naj 
je bila pavrova ali kajžarska: v njenem 
objemu so črpali moč za tiste, največ
krat nepredvidljive dni, ki so po ple
biscitu in Anschlusu pogojevali njiho
vo usodo. Dela je bilo na koroški kot 
na vsaki slovenski kmetiji vedno do
volj, tudi za otroke. "Ko sem bil maj
hen puvb, so me hati kar vpregli. Si 
videl, pa si moral delati." Tako je za
pisal Ferdinand VVoschitz iz Šmarjete 
v Rožu, ki pa je imel srečo, da ga je 
spremljala glasba skozi vse življenje. 
Če je bilo treba, je hkrati igral na tri 
glasbila. Kako bi sicer koroški človek 
brez glasbe in pesmi! In veliko so se 
med seboj družili, pri delu, ko je bilo 
npr. ob košnji tudi po 20 ljudi pri enem 
pavru. Romali so koroški Slovenci naj
raje h Gospe Sveti, na Višarje in tudi 
na Brezje, največkrat peš, toda najraje 
v skupinah, da je bilo lepše. Marija 
Thaler iz Radiš se spominja otroštva 
brez matere, ko je morala trdo delati 
za "vprižano mamo" in sedem otrok, 
pa tudi osnovne šole, ko je bil le v pr
vem razredu ob nemškem tudi sloven
ski pouk, v drugem pa samo nemški! 
Toda verouk je bil v slovenščini in v 
okrilju cerkve so ljudje že brali le v ma
ternem jeziku. In v cerkvi so iskali 
zavetje za vse življenjske preizkušnje! 
Babičina modrost je )anka Mertela iz 
Zmotič spremljala vse življenje. V 
otroških stiskah pa ga je potolažila s 
preprostim izrekom: "Bog je dal, Bog 
je vzel in Bog bo spet dal." Bilo je to 
življenje največkrat vedrih ljudi, ki so 
v medsebojnem razumevanju v druži
ni in v soseski našli smisel, lepoto 
življenja.

Otroštvo! Tudi za Franca Rehs- 
manna, rojenega I. 1928 pri Tratniku 
na Ledenincah, je bilo prelepo, da bi 
večno trajalo. Pisalo se je leto 1938. 
Na mah je bilo vsega konec. Nemci 
so zasedli Avstrijo. Kljukasti križ in

DORICA MAKUC

njegovi privrženci so sejali grozo in 
obup. Tratnikovo družino so izselili 
aprila 1942; v pol ure je morala deset
članska družina - sedem otrok med 
njimi - obložena s culami in zastraže
na kot zločinci zapustiti dom. Do kon
ca vojne je bilo skupno pregnanih 297 
družin koroških Slovencev; med pre
gnanci je bilo 118 otrok pod 4. letom 
in 80 oseb, starih več kot 60 let... Za
pustiti so morale pregnane družine 
5.542 ha zemlje, 197 konj, 1.490 go
vedi, 884 ovac...Toda Tratnikovi so se 
vrnili; po treh letih, treh mesecih in 
treh dneh so spet zaživeli pod domačo 
streho. Toda mnogi se iz vojne vihre 
niso vrnili. Mladi duhovnik Anton 
Kutej, ki je v Šmihelu pridigal o miru, 
je moral umreti v Dachauu. A nacisti
čni duh je po vojni še živel in prežemal 
ljudi na avstrijskem Koroškem v veliki 
meri, čeravno so vedeli za krivico in 
trpljenje, ki ga je prestal slovenski člo
vek. Koroški Slovenci so upali, da jim 
bodo oblasti popravile storjene krivi
ce. Ker tega niso storile, so v več deset 
tisočih napolnili celovške ulice, toda 
gospa Ljudmila Sienčnik iz Dobrle vasi 
se spominja, kako so jih brutalno 
razgnali. In zapisala je: "V našem pro
gramu je bila predvidena v stolnici 
sveta maša za vse žrtve, umrle v tabo
riščih ali na frontah. Svetišče je bilo 
polno našega brezpravnega, teptane
ga ljudstva: izseljencev, zapornikov, 
partizanov, vojakov, kar jih je preži
velo kruto vojno. Gospod župnik Pod- 
gorc naj bi maševal. Prišel je ukaz iz 
kurije, da ne sme darovati svete maše. 
Ta ukaz je bil še hujši kot polivanje in 
udarci policije. Dr. Tischler je poklek
nil sredi cerkve in na glas molil rožni 
venec. V srčni bolečini je naš narod 
vzdihoval in molil; še v cerkvenem 
svetišču naše brezpravno ljudstvo!

nudila pribežališče desettisočim slo
venskim beguncem, in to brez vsa
kršnih omejitev. To je vsekakor po
membno poudariti, kajti v Severni 
Ameriki so sprejemali le mlade in 
zdrave ljudi. V Argentino pa so prišle 
cele družine skupaj, vključno z otro
ki in ostarelimi. Nekateri stari nase
ljenci (pred 2. svetovno vojno) so 
novonaseljence sprejeli z nezaupa
njem in tudi sovražno, kar je bilo po
sledica negativne propagande, ki so 
jo pod okriljem jugoslovanske amba
sade vodili razni agenti, češ poglejte, 
prihajajo narodni izdajalci s krvavimi 
rokami!

Novi priseljenci so se zato v daljni 
deželi morali sami znajti in organizi
rati. Tako so se že v januarju 1948 or
ganizirali v Društvo Slovencev. Razvili 
so izredno živahno kulturno, pro
svetno in versko življenje, ki je nego
valo pozitivne slovenske vrednote v 
daljnem svetu.

V tem času se je v Argentino pri
selilo med šest do sedem tisoč slo
venskih beguncev. Leta 1954 je Slo
vensko dušno pastirstvo v Argentini 
odkupilo hišo v Buenos Airesu na 
ulici Ramon Falcon; ta je postala 
osrednji slovenski dom, kar je še da
nes. Leta 1966 se je Društvo Sloven
cev preimenovalo v Zedinjeno Slo
venijo, ki jo vsi slovenski domovi 
priznavajo kot matično organizacijo, 
sicer pa so v organizacijskem smislu 
samostojni. Poleg društvenega in 
kulturnega dela je zelo pomembna 
tudi vzgojna dejavnost v slovenskem 
duhu, predvsem šolstvo. Tukaj je 
vsekakor potrebno omeniti Sloven
ski srednješolski tečaj, ki nosi ime 
po ustanovitelju in dolgoletnem rav

natelju prof. Marku Bajuku. To je v 
bistvu sobotna slovenska dopolnilna 
šola, v kateri poučujejo za narodno 
zavest potrebne predmete (zgodovi
no, zemljepis, etnologijo, slovenski 
jezik).

Tudi predvojna primorska em i
gracija ima v Buenos Airesu svoje 
društvo Triglav, ki pa, žal, počasi iz
gublja svoj slovenski značaj. Mladih 
skorajda ni več zraven, starejši um i
rajo in prihodnost je negotova. Sicer 
imajo še vedno svoj pevski zbor in 
sobotni tečaj slovenskega jezika, 
vendar je to veliko premalo za ohra
nitev slovenstva v okolju španskega 
velemesta.

Stiki, ki smo jih imeli predstavniki 
ŠOU-a v daljni Argentini s slovenski
mi študenti, izobraženci, podjetniki, 
kulturniki in duhovniki, so nas pre
pričali, da slovenski čudež v Argenti
ni res obstaja. Zavedamo se, da bo 
potrebno še marsikaj postoriti, da se 
ta čudež ohrani in še naprej razvija. 
Rojakom v daljni deželi smo dolžni 
ponuditi vsaj delček tega, kar npr. 
Nemčija in Italija nudita svojim izse
ljencem že dolga desetletja. Tudi 
nekdanji komunistični režim na Slo
venskem je v precejšnji meri kriv, da 
so se izseljenci delili na naše in nji
hove, s tem da so bili "njihovi" na
merno odrinjeni na rob slovenskega 
naroda.

Rek "narod si bo pisal sodbo sam" 
zato še posebej velja kot poziv slo
venskim oblastem, naj končno pre
maknejo vprašanje slovenskega iz
seljenstva z mrtve točke.

Ga okviru Študentske organizacije 
Univerze v Ljubljani (ŠOU) že tretje 
leto poteka projekt Slovenski štu
denti po  svetu. Čilj tega projekta je 
povezati slovenski študentski poten
cial v zamejstvu in izseljenstvu s štu
dentsko populacijo v matični do
movini. V ŠOU smo se odločili, da 
letos prvič pokukamo še malo dalj v 
svet, saj smo do sedaj imeli dobro 
razvite stike samo s študentskim i 
klubi iz zamejstva. Tako je želja po
stala resničnost in v začetku sep
tembra je v daljno Argentino odpo
tovala delegacija naše Študentske or
ganizacije. Mogoče si kdo zastavlja 
vprašanje, zakaj ravno v Argentino, 
ko pa so Slovenci raztreseni širom 
sveta?!

Prvi Slovenci so prišli v Argentino 
v osemdesetih letih prejšnjega sto
letja, in sicer na povabilo argentinske 
vlade, ki je imela probleme pri utrje
vanju severne meje in ji je primanj
kovalo domačih kolonistov. Takrat 
je vsega skupaj prišlo le okrog 50 
družin iz tedanje še avstrijske Go- 
riško-Gradiščanske grofije (okolica 
Doberdoba, Goriška Brda). Drugi, 
številčno precej močnejši val je sledil 
v letih po prvi svetovni vojni, ko se 
jevArgentino izselilo veliko Primor
cev. To je bila predvsem ekonomska 
emigracija z m očnim i po litičn im i 
podtoni; ljudje so namreč največkrat 
bežali pred fašističnim  preganja
njem. Večina predvojnih emigrantov 
se je naselila v Buenos Airesu, nekaj 
pa tudi v Rosariu, Mendozi in Cor

SLOVENSKI ŠTUDENTJE PO SVETU

MED SLOVENSKIMI 
ROJAKI V ARGENTINI

RENATO PODBERSIČ ML.

Ali: zgodovina argentinskih Slovencev v očeh 
slovenskega študenta

Dom argentinskih Slovencev

dobi. Tako se je skupaj do začetka 
2. svetovne vojne v Argentino prise
lilo okrog 25.000 Slovencev, v veliki 
večini Primorcev. To so bili poveči
ni kmetje in nekvalificirani delavci, 
izobražencev skorajda ni bilo, toda 
kljub temu so organizirali uspešno 
društveno in kulturno življenje. Pri 
tem gre velika zasluga predvsem du
hovniku Jožetu Kastelicu, ki pa se 
je, žal, smrtno ponesrečil v Andih I. 
1940. Prav on je 1.1933 začel izdajati

revijo Moje versko življenje, ki še da
nes izhaja pod imenom Duhovno 
življenje. Leta 1935 je v Argentino 
prišel še duhovnik Janez Hladnik, ki 
je bil kasneje usodno povezan s pri
hodom povojne Slovenske politične 
emigracije v Argentino. To so bili be
gunci iz italijanskih in avstrijskih 
taborišč, ki so iz Slovenije zbežali 
pred kom unizm om  po koncu 2. 
svet. vojne. Hladnik je prek osebnih 
zvez v argentinski vladi pri predsed
niku Peronu dosegel, da je Argentina
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Predstavniki Mestne občine v Novi Gorici so ob prazniku 
Vseh svetih (v Sloveniji se praznik uradno imenuje Dan 
m rtvih) položili vence k spomeniku padlih in žrtev  
okupatorjevega nasilja na Trnovem pa tudi ob brezna oz. t.i. 
fojbe v Trnovskem gozdu. Gre za fojbe oz. grobišča "Za 
lesniko" pri Trnovem, "Za Cvetrežem" tudi pri Trnovem ter 
za grobišče "Zagomila" pri Grgarju. V teh grobiščih počiva 
neznano število žrtev revolucionarnega nasilja iz obdobja 
neposredno po koncu druge svetovne vojne. Gre za slovenske 
domobrance, deportirance slovenske narodnosti iz Gorice 
in tedanje goriške pokrajine, Italijane, med katerimi so bili 
tudi pripadniki raznih vojaških in paravojaških enot, pa tudi 
za posamezne nemške vojake. Ugotovljeno pa je, da med 
tistimi, ki so končali svoje življenje zaradi ideoloških zablod 
in nasilja zmagovalcev, ni bilo žensk ali otrok.

Čeprav istovetnost žrtev v fojbah v Trnovskem gozdu ni 
znana, so posamezniki iz Gorice in drugih krajev prižgali ob 
fojbah na praznik Vseh svetih veliko svečk in tam položili 
cvetje ali vence. - M.

V  V IP A V I B IO L O Š K A  Č IS T IL N A  
N APRA VA

VVipavi sos skupnimi napori in sredstvi tamkajšnje občine, 
Kmetijskega podjetja Agroind Vipava 1894 in ministrstva za 
okolje in prostor zgradili biološko čistilno napravo. Zagotavljala 
naj bi predvsem čistejšo reko Vipavo v njenem zgornjem toku. 
To bo mogoče z odpravljanjem oz. čiščenjem odplak, ki priha
jajo iz vinske kleti in mlekarne v Vipavi. S to naložbo, ki je sta
la 142 m ilijonov tolarjev, je uresničen prvi del programa o či
stejši reki Vipavi, hkrati pa gre tudi za del posebnega okolje
varstvenega projekta Eco-Adria, ki predvideva čezmejno sode
lovanje za varovanje morja v Tržaškem zalivu.

Nova biološka čistilna naprava bo postopno zagotovila tudi 
čiščenje komunalnih odplak Vipave in okolice. Za financiranje 
del pričakuje vipavska občina tudi prispevek iz programa Phare, 
ki deluje pri Evropski zvezi. Novo napravo v Vipavi je tehnolo
ško zasnovalo italijansko podjetje Thema iz Belluna, celotni 
program pa je uskladilo postojnsko podjetje Stadij. - M.

MAR|AN DROBEŽ

Od prejšnje nedelje je pre
povedano objavljanje razis
kav javnega mnenja o kandi
datih, listah kandidatov in o 
političnih strankah, ki sode
lujejo v kampanji za državno
zborske volitve v Sloveniji v 
nedeljo, 10. novembra. M ed
tem od torka potekajo glaso
vanja na t.i. predčasnih vo li
ščih za volivce, ki bodo na 
dan volitev odsotni iz kraja 
stalnega bivališča. Toda glasu
jejo lahko dejansko vsi, ki so 
vpisani v volilne sezname, le 
da morajo pred glasovanjem 
pokazati dokum ent (osebno 
izkaznico ali vozniško dovo
ljenje) o istovetnosti. Pred
stavniki kandidatnih list so 
krajevnim volilnim komisijam 
tudi izročili imena t.i. zaupni
kov list kandidatov, to je funk
cionarjev strank, ki bodo lah
ko sprem ljali oz. diskretno 
nadzorovali potek glasovanja.

V petek, 8. novembra, se 
bo opolnoči končala tudi jav
na volilna propaganda. Ljudje 
se bodo oddahnili od inten
zivne predvolilne kampanje 
in soočan| med strankami in 
kand ida ti; ta  so poteka la  
predvsem na radiu, državni 
televiziji in na vplivni zasebni 
televiziji Pop TV.

Predvolilna propaganda je 
bila namenjena zlasti vo liv
cem, ki so bili bodisi neopre
deljeni ali pa so razmišljali o 
tem, da se volitev ne bi ude
ležili. Število obojih je  tudi 
zdaj, torej neposredno pred 
volitvami, še zmeraj precej
šnje. V Sloveniji je udeležba 
na volitvah pravica, ki je za
gotovljena z ustavo, tej pra
vici pa se je mogoče tudi od
povedati s tem, da se upra
vičenec vo litev ne udeleži. 
Udeležba na vo litvah  je v 
Sloveniji torej prostovoljna.

V predvoliln ih soočanjih 
kandidatov strank za nove 
poslance v parlamentu je bilo 
izrečenih to liko kritik in ob 
tožb proti sedanji oblasti, ki 
jo navdihuje in usmerja t.i. 
divji liberalizem , da so bili 
p re d s ta vn ik i obeh strank 
sedanje vladne koalicije (LDS 
in SKD) in ministri te r po
slanski kandidati teh strank 
pri obravnavi marsikatere te
me ali problema postavljeni 
v vlogo obtožencev. N jihovi 
po litičn i nasprotniki so bili 
prepričljivi ter so navajali dej
stva, ki jih ni mogoče zanika
ti ali om iliti. Gre predvsem za 
zahtevo po vzpostavitvi res
nične pravne in socialne drža
ve. Država z resnično oblast
jo in odgovornostjo bi se m o
rala bojevati proti korupciji, 
gospodarskemu in drug im  
oblikam kriminala, tatvinam 
družbene imovine (obseg ne
zakonitih prilaščanj prem o
ženja znaša doslej že nad m i
lija rd o  nem ških  m ark) in

sploh za vzpostavitev moral
nih in etničnih norm  v javno 
in politično življenje. V pred
volilni kampanji so zelo kri
tizirali pravosodje, ki je prav
zaprav nemočno ali pasivno 
v sedanjih razmerah, saj npr. 
še ni obsodilo nobenega ve
likega tatu družbene imovine. 
Na sodiščih imajo v predalih 
kar okoli 412.000 nerešenih 
zadev. Predsednik Slovenske 
ljudske stranke Marjan Po
dobnik je v neki televizijski 
oddaji navedel primer nekega

Izdaja ga Krajevna skup
nost, radi pa ga prejemajo tu
di listi Vipavci, ki zdaj žive v 
Italiji ali drugih tujih državah. 
Zadnja številka je izšla v na
kladi 620 izvodov, prinaša pa 
mnoge aktualne prispevke, ki 
vzbujajo zanimanje krajanov 
in ostale javnosti. Na prete
klost se nanašajo članki o re
formaciji v Vipavi, o Vipavi in 
Vipavcih v ogledalu Bleivvei- 
sovih Novic, o Vipavski ohceti 
nekdaj, o preteklosti Ključav
ničarstva Pavlin v Vipavi ter 
še nekateri prispevki. Objav
ljenih je tudi nekaj člankov o 
sedanjem utripu in življenju 
v Vipavi. O m enim o naj pri
spevek z naslovom Ob trgatvi 
smo tudi plesali in sestavek o 
vplivu športa na človekovo 
življenje.

V rubriki Za dom  in druži
no  je objavljen spominski za
pis vipavskemu dekanu Brei- 
tem bergerju. Avtorica Zina 
Premrov o njem piše tudi na
slednje: "Ob prebiranju za
pisov o dekanu Ignaciju Brei- 
tem bergerju  so se v meni 
obudili mnogi spomini na te
ga plemenitega moža. Ime-

morilca medicinske sestre, ki 
ga sploh niso aretirali in se je 
dolgo časa prosto gibal po 
ljubljanskih ulicah.

Poznavalci sedanjih raz
mer v Sloveniji pa tudi odgo
vorni analitiki v posameznih 
strankah opozarja jo, da je 
skrajni čas za ukrepe proti 
najrazličnejšim deformacijam 
oz. za ozdravitev, ker se bo 
sicer naša država začela raz
krajati, kar pomeni, da ne bi 
imela zanesljive prihodnosti.

UGIBANJA, NAPOVEDI IN 
STAVA O VOLILNIH IZIDIH

Predstavnik Republiške 
volilne komisije je v pogovo
ru za naš tednik povedal ne
kaj podrobnosti o volitvah v 
nedeljo, 10. novembra. V vo- 
lilne  sezname je vpisanih 
okoli m ilijon 540 tisoč upra
vičencev, od tega pa jih  pri
b ližno 5 tisoč živi v tu jin i. 
Med njimi je kakih 1.300 Slo
vencev v Argentini, večje šte
vilo volilnih upravičencev pa 
živi tudi v Italiji (nemara jih 
je med slednjimi največ v na
ših obmejnih krajih od Trsta 
do Gorice in Vidma oz. Fur-

novala ga bom kar Človek z 
veliko začetnico. Mnogo do
godkov dokazuje, kakšen do
m oljub je bil, in to  v tistih ča
sih fašističnega nasilja, ko si 
izpostavljal svojo glavo, če si 
to pokazal. O trokom  je pri 
verouku vedno povedal, da 
moram o poleg ljubezni do 
Boga in krščanske vere gojiti 
še eno veliko ljubezen, in to 
ljubezen do svoje domovine."

Zelo zanimiv in aktualen je 
prispevek, ki ga je za rubriko 
Predstavljamo vam  napisal 
prof. dr. Franc Kralj, sicer žup
nik v vasi Slap ter arhivar ko
prske škofije. Razčlenil je po
dobo Matije Vertovca, duhov
nika in strokovnjaka v raznih 
kmetijskih in drugih vpraša
njih ter narodnega buditelja. 
Gre za sestavek, ki je skladen 
z dejstvi, kar je pomem bno, 
saj o tem duhovniku večkrat 
napačno in celo popačeno pi
šejo. Avtor navaja, da je ro j
stni kraj Matije Vertovca zase
lek Jakulini v župniji Šmarje 
na Vipavskem, kjer se je rodil 
28. januarja 1 784. Čeprav je 
njegovo osebno ime Matija 
ostalo ves čas nespremenje
no, zasledimo njegov priimek

lanije). Republiška volilna ko
misija je večini Slovencev, ki 
so državljani in žive v tujini, 
pravočasno poslala vo lilno  
gradivo, tako da bodo lahko 
volili, če se bodo seveda za 
to odločili, po pošti.

Neposredno pred volitva
mi se večajo ugibanja in na
povedi o volilnih izidih oz. o 
uspehu posameznih strank. 
Zadnje javnomnenjske razis
kave kažejo, da imata obe ko
aliciji političnih strank, torej 
t.i. pomladnih strank in levoli- 
beralnih strank skoraj enake 
možnosti za zmago. O d ločil
ni bodo lahko glasovi vo liv
cev, ki so bili do zadnjega ne
opredeljeni, ali pa denim o 
o d lo č ite v  stranke ze len ih  
Slovenije in t.i. Grosovih libe
ralcev (če bosta prišli v držav
ni zbor), da se pridružita koa
liciji pomladnih strank. Žarko 
Petan, režiser, dramatik, afo
rist in bivši generalni direktor 
RTV Slovenija, napoveduje, 
da bo na volitvah z majhno 
prednostjo prva Drnovškova 
LDS. Drugo, tretje in četrto 
mesto si bodo po njegovem 
delile Janševa SDS, Podobni
kova SLS in Peterletova SKD. 
Šesta bo Združena lista Ja
neza Kocjančiča. Časnik Pri
morske novice bo tistega bral
ca, ki bo uganil volilne izide, 
nagradil s 100 tisoč tolarji.

v več oblikah. Uveljavljena 
oblika Verlovec je zadnja raz
ličica v njegovem poim eno
vanju. V krstni knjigi je zapi
san kol Vrtoviz, od leta 1804 
in kasneje v raznih dokumen
tih pa se navaja kot Vertouz 
(tako se je tudi podpisoval!); 
okrog leta 1848 pa se po 
javljata oblika Vertovc in Vr
tovec, leta 1850 pa končno 
oblika Vertovec.

Pisec podrobno opisuje 
njegovo življenjsko pot in šo
lanje, ko je bil zmeraj odličen 
učenec in dijak oz. študent, 
pa podrobnosti o javnem in 
strokovnem delovanju. Bil je 
zelo izobražen in govoril več 
jezikov. L. 1813 je bil imeno
van za kurata oz. vikarja v 
Šentvidu, kjer je ostal celih 38 
let do smrti. Podrobnosti v 
tem poročilu spričo omejene
ga prostora ni moč navajati, 
čeprav gre v primeru Matije 
Vertovca za bogato in plodo
vito življenje, ki je pomemben 
del zg o d o v in e  Š entv ida , 
Zgornje Vipavske doline in 
Slovenije. V svoji fari je npr. 
poskrbel za cepljenje proti 
kozam; pravijo, da se je na 
drugem cepljenju dalo cepiti 
več kot tisoč oseb. Vendar je 
proti koncu življenja tudi po
tožil, "da so se v 38 letih nje
govega službovanja v Šent
vidu vedno našli hudobni, ne
hvaležni in nevoščljivi posa
m ezniki, ki so svoje jezike 
brusili nad njimi, vendar je bi
lo njihovo govorjenje praz
no." S ponosom je mogel reči, 
da je vselej delal v obči blagor 
in da bodo njegovi nauki imeli

trajno vrednost. Ni pa maral 
nikomur biti napoti, zato je 
bil pripravljen se umakniti in 
odstopiti. Umrl je v svoji hiši 
v  domači fari 2.9.1851 zaradi 
prsne vodenice v 68. letu sta
rosti. Pokopali so ga 4.9.1851 
na pokopališču v Šentvidu. 
Njegov grob so pred nekaj leti 
obnovili. Avtor članka meni, 
"da moramo Vertovca upravi
čeno u v rs tili med na jbo lj 
plodne slovenske strokovne 
pisce 19. stoletja. Najtemelji
teje je obravnaval takratno 
kmetijsko problematiko, po
sebej sta mu bila pri srcu v i
nogradništvo in vinoreja. Naj
globlje brazde na tem  podro
čju je zaoral s knjigami Vino
reja za Slovence 1.1845, Kme
tijska kemija I. 1847, Sporo
čilo slovenskim vinogradni
kom, posebno vipavskim in 
prim orskim  1.1850. Če je pr
va veljala za pravo "kmetijsko 
šolo", je b ila  druga "zlata 
vredna knjiga", ki je dosegla 
drugi ponatis leta 1856, leta 
1894 je izšla tudi v hrvaškem 
jeziku. Po mnenju takratnih 
ocenjevalcev "južni Slovani 
nimajo niti v nobeni praktični 
stroki tako izvrstnega dela."

Spominski zapis o Matiju 
Vertovcu, ki ga je pripravil 
prof. Franc Kralj, je tako bo
gato dokum entiran, da bo 
lahko glavni v ir za zgodovi
narje in druge raziskovalce 
življenja in delovanja duhov
nika in strokovnjaka, ki je dal 
obeležje vipavski in slovenski 
preteklosti.
-------------  M.

IZŠLA
KNJIGA

ROŽMANOV
PROCES

V za ložb i s lovenskega 
katoliškega tednika Družina 
je izšla knjiga z naslovom 
Rožmanov proces, ki obrav
nava enega najpom em bnej
ših procesov v obdob ju  po 
drugi svetovni vojni v Slove
niji. Potekal je proti ljub ljan
skemu škofu dr. G regoriju  
Rožmanu, ki ga je novi re 
ž im  obtoževal kolaboracije 
z ita lijanskim i in nem škim i 
okupatorji te r kot enega iz
med tvorcev in navdihoval- 
cev p ro tik o m u n is tič n e g a  
odpora v S loveniji. Knjigo 
sta napisala zgodov inarja  
Tamara G riesser-Pečar in 
France M a rtin  D o lina r. V 
nasprotju z dosedanjo ideo
loško prakso zgodovinske
ga raziskovanja sta prever
jala okoliščine, ob tožbe in 
dokazno gradivo proti škofu 
Rožmanu te r svoje izsledke 
ozirom a ugotovitve opisala, 
obrazložila  in u tem eljila  v 
om enjenem  delu. S tem  sta 
prispevala k treznejši oceni 
in razpravi o tis tih  dogodkih 
in ljudeh.

Slovenski generaln i d r
žavni tožilec Anton D robnič 
je že pred časom zahteval 
re v iz ijo  sodne obravnave 
proti škofu dr. Gregoriju Ro
žm anu, a zahteva še ni iz 
polnjena.
------------  M.

PRILJUBLJENO G LASILO  VIPAVSKE

VIPAVSKI GLAS 
O PRETEKLOSTI IN 

OSEBNOSTIH

V Vipavi že šestnajsto leto izhaja Vipavski 
glas, glasilo tega častitljivega starega mesta z 

bogato preteklostjo.
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MALE ZADRUGE: 
NOVA VRSTA 

DRUŽB?

DEC EM BRA V N ABR EŽIN I

DAMJAN HLEDE

Zakonski odlok št. 515 z 
dne 4. decembra 1995, kate
rega določbe so še vedno v 
veljavi, ker ga vlada vsakih 
šestdeset dni ponovno vloži, 
vsebuje razne predpise za 
prom ocijo zaposlitve in torej 
za ustvaritev novih delovnih 
mest. Med novostmi je vzbu- 
d ila  prece jšn je  zan im an je  
možnost ustanovitve manjših 
in z upravnega vidika prožnej
ših ter preprostejših zadrug.

Italijanski c iv iln i zakonik 
npr. predvideva, da mora za
druge sestavljati najmanj de
vet članov, da jih  mora voditi 
upravni svet po zgledu delni
ških družb, katerega pa, ob
ratno od delniških družb, lah
ko sestavljajo samo člani za
druge itd. T.i. "mala zadruga", 
ki jo uvaja omenjeni odlok, pa 
je zakonsko izrisana tako, da 
omogoča manjše gospodar
ske pobude. Dovolj je nam
reč, da jo  sestavlja pet članov, 
ki so lahko samo fizične ose
be, ne sme pa preseči števila 
osmih članov, razen če se ne 
spremeni v navadno zadrugo.

Upravlja jo  lahko tudi en 
sam upravitelj, ki mora b ili 
seveda član zadruge, ali pa 
celo sam zbor članov po zgle

du kolektivnih osebnih družb 
(S.n.c.). V tem zadnjem pri
meru pa je potrebno določiti, 
komu pripada pravno pred
stavništvo zadruge; ponavadi 
je slednje poverjeno predsed
niku. Nadzorni odbor je po
treben v istih primerih kot pri 
družbah z omejeno odgovor
nostjo (S.r.l.), kar pa se bo pri 
m alih zadrugah lahko zelo 
redkokdaj pojavilo.

Tako urejena mala zadruga 
lahko opravlja vse posle, ki jih 
sme opravljati navadna za- 

! druga, in je prav tako deležna 
istih davčnih olajšav, ki priti- 

Ičejo navadnim zadrugam.

V enem letu je bilo v Italiji 
ustanovljenih prib ližno 300 
malih zadrug, ki so ustvarile 
približno 1.700 novih delov
nih mest. Vse to je sicer že ne
kaj, ni pa veliko. Razlog je 
predvsem v tem, da je pravna 
ureditev male zadruge še ved
no predmet začasnih zakon
skih odlokov. Upati je, da bo 
razsodba ustavnega sodišča,
o kateri je tekla beseda v prej
šnji št. Novega glasa, vplivala 
tudi na to področje in da bo 
torej parlament pravno uredil 
male zadruge z zakonom.

V PRIPRAVI 
5. KAMNARSKA 

RAZSTAVA

DROBNA N A 
V O D ILA  ZA 
ŽIVLJENJE

Slovensko ku lturno d ru 
štvo Igo Gruden iz Nabreži
ne že pridno pripravlja 5. tra
d ic iona lno kamnarsko raz
stavo, ki bo v začetku de
cembra. Dosedanje razstave 
so doživljale vsako leto večje 
uspehe in vzbujale zanima
nje daleč naokrog tako med 
navadnim i obiskovalci kot 
med strokovnjaki. Pridni dru
štveni delavci so že pred 
dvema desetletjem a obča
sno priredili kako razstavo v 
zvezi s kamnarstvom; pravi 
strokovni skok pa je bil nare
jen, ko je občina poverila do
mačemu društvu organiza
cijo  kamnarske razstave ob 
proslavi 2000-letnice nabre- 
žinskih kamnolomov. D ru 
štvo je nato samostojno or
gan iz ira lo  podobne, sicer 
skrom nejše razstave, ki so

prerasle zgolj krajevni od 
mev. Domači obrtniki-um et- 
niki razstavljajo svoje izdel
ke, ki gredo od uporabnega 
materiala do pravih umetnin. 
Razstavo si ogledujejo tudi 
šole devinsko-nabrežinske 
občine kot tudi Tržačani in 
strokovnjaki. Lanska izvedba 
je dosegla velik odm ev po 
Italiji, saj je o njej obširno po
ročala specializirana revija o 
marmorju AZ M arm i, ki jo  
tiskajo v Veroni in je razširje
na med kamnarji povsod po 
državi. Om enjena revija po
udarja pom en kam narske 
tradicije, ki se skozi stoletja 
razvija v Nabrežini, omenja 
najvažnejša dela po svetu, ki 
so jih zgradili z nabrežinskim 
marmorjem, in posebej kam
narske šole, ki so trajale še 
do pred leti. Domačini, Slo
venci, zavzemajo važno me

sto in posebej se člankar po
hvalno izraža o dom ačem  
društvu, ki s svojimi razstava
mi skrbi za uveljavljanje m la
dih obrtn ikov in umetnikov. 
Naj om enim o, da je v reviji 
povzetek članka tudi v an
gleškem jeziku, iz česar lah
ko sklepamo, da revijo bere
jo tudi v tu jin i.

Letos, kot že v preteklosti, 
se postavlja vprašanje raz
stavnih prostorov, saj d ru 
štvo že dolgo ne razpolaga 
z lastnim  sedežem. Po lan
skoletni zasilni rešitvi v p ro 
storih župnijske dvorane, si
cer lepe, a premajhne, se je 
odbor društva obrnil na žu 
pana, da bi se lahko razstava 
odvijala v Grudnovi hiši, ki 
je bila zgrajena nalašč za take 
pobude. Hiša je že dolgo 
končana in upamo, da bo do 
odprtja  razstave premošče- 
no še tistih  nekaj tehnično- 
p o lit ič n o -b iro k ra ts k ih  za
prek, da bo lahko le tošn ja5. 
izvedba kamnarske razstave 
v lepem in predvsem prim er
nem sedežu.
------------ AT

V DOI..U PRI D O B E R D O B U

DRUŠTVO ZA REJO 
KRAŠKIH OVČARJEV

V nedeljo, 27. oktobra, je 
b ilo  v Dolu pri Doberdobu 
20. srečanje rejcev in gojite
ljev kraških ovčarjev, na kate
rem so bili poleg članov iz o- 
kolice navzoči tudi številni 
gostje iz Štajerske, ki so prišli 
s posebnim avtobusom.

Srečanje je bilo pri družini 
Pernarčič. Po pozdravnih be
sedah predsednika društva in 
člana, ki je poverjen za orga
nizacijo  in propagando, je 
povzel besedo Ivan Božič, 
dolgoletni predsednik in go
jite lj te edine slovenske pa
sme psov ovčarjev. Pasma, ki 
izhaja s Pivke, je bila po prvi 
in še po drugi vojni v nevar
nosti, da izumre. Po prvi vo j
ni se ji je posvetil artilerijski

častnik Teodor Drenik iz no
tranjske Cerknice, ki je bjval 
v Slovenski Bistrici na Šta
jerskem; po njegovi zaslugi 
se je pasma ohranila prav v 
tem predelu, od koder se je 
ponovno začela širiti šele v 
80. letih, potem ko je v nek
danji Jugoslaviji spet dosegla 
priznanje čiste pasme. To pri
znanje so ji odvzeli na sreča
nju jugoslovanskih kinologov 
v Novem  Sadu leta 1955. 
Ostal je le "jugoslovanski" 
ovčar, šarplaninec.

V 80. letih se je kraški ov
čar kot pravi slovenski pes 
začel spet na veliko širiti po 
Sloveniji. Pri tem se ni gledalo 
toliko na kvalitetno izbiro, je 
povedal Ivan Božič, temveč 
predvsem na čimvečje števi-

' lo. Zaradi tega so se razširili 
še razni odtenki pasme, ki jih 
bo treba postopno odpraviti.

| Bistvo kraškega ovčarja je 
j  predvsem v njegovi psihi. Po
leg tega, da ima izredno lep 
in prijazen videz, je tudi izre- 

s dno tenkočuten, varuh doma 
in domačih.

Zanimanje za kraške ovča
rje se nenehno širi. O  njih 
pripravljajo sedaj tudi kratek 
film , komentar pa bo izdelan 
v več jezikih. Iz pogovorov je 
b ilo  mogoče izvedeti, da ob 
stajajo še druge pasme živali, 
ki so značilno slovenske in 
predstavljajo neizrabljen ka
pital, tako npr. bovška in sol
čavska ovca, štajerska kokoš, 
golob, kunec in še kaj. Vpra
šanje je, ali bodo pristojni v 
tej deželi poskrbeli, da bi jih 
lahko še rešili. V primeru kra
škega ovčarja je to uspelo.

Založba Mladinska knjiga 
je letos izdala zanimivi knji
žici v obliki priročnika s 511 
nasveti za boljše in prijetnej
še življenje v prvem delu in 
597 nasveti v drugem delu.

Delo znanega ameriškega 
pisca H. Jacksona Brovvna jr. 
je nastalo kot darilo sinu 
Adamu, ko se je odpravljal na 
univerzo. Ko je le-ta skrbno 
prebral koristne napotke in 
navodila za življenje, se je 
očetu zahvalil rekoč, da je to 
najlepše darilo, kar jih je kdaj 
prejel.

V njem bomo našli obilico 
uporabnih napotkov, ki nam 
bodo pomagali v najrazli
čnejših okoliščinah v vsakda
njem življenju. Razumljivo je 
tudi, da bosta kakšen izrek ali 
misel včasih težko sprejem
ljiva. Prepričani pa smo, da 
bo priročnik koristil še zlasti 
neizkušenim podjetnikom in 
obrtnikom. Kot primer bi na
vedli le nekaj zanimivih suge
stij ali - bolje rečeno - korist
nih navodil in predlogov:
- nikoli ne podcenjuj moči 
prijazne besede ali dejanja;
- imej več želez v ognju;
- zavzemaj se za kakovost;
- v tvoji glavi je lahko naen
krat le ena misel: naj bo ta 
pozitivna in konstruktivna;
- ljudem ostani v spominu po 
dobrih delih;
- bodi dovzeten za nove misli;
- odloči se, da se boš stalno 
izpopolnjeval in postajal bolj
ši človek;
- ne ukrepaj, kadar si jezen; 
bodi izviren in urejen; pravo
časno plačuj račune;
- nauči se poslušati: prilo
žnost včasih potrka zelo tiho;
- poroči se le iz ljubezni; ni
koli ne goljufaj; bodi iznaj
dljiv;
- zapomni si, da je z veliko 
ljubeznijo in z velikimi dose
žki povezano veliko tveganje.

Zlasti v času postindustrij
ske družbe, v dobi informa
tike, ki je svet korenito spre
menila, nam bodo drobna na
vodila in nasveti izpod peresa 
Jacksona Brovvna jr. koristni
- z njimi bomo morda marsi
koga osrečili.

- GABRIJEL DEVETAK

TEM ELJNI KAM EN ZA N O V I 
H ID R O E LE K TR A R N I PLAVE 
IN  DOBLAR

Slovenski prem ier dr. Janez Drnovšek je v 
ponedeljek položil temeljni kamen za novi hi
droelektrarni Plave in Doblar, ki ju bodo kmalu 
začeli graditi, tvorili bosta tehnološko in pro
izvodno celoto s sedanjima hidrocentralama 
Plave in Doblar, ki sta bili zgrajeni v obdobju 
italijanske oblasti na Primorskem, leta 1939 
oz. 1940. Naložba bo omogočila racionalno 
izrabo pretoka reke Soče v njenem spodnjem 
toku. Proizvodnja električnega toka v obstoje
čih dveh elektrarnah Plave in Doblar znaša 
ok. 230 m ilijonov kilovatnih ur, v novih objek
tih pa bodo proizvajali nadaljnjih 110 milijonov 
kilovatnih ur elektrike. Dodati pa je še treba 
proizvodnjo hidroelektrarne Solkan, ki znaša 
okoli 110 m ilijonov kilovatnih ur električnega 
toka na leto.

Naložbo bo financiralo podjetje Soške elek
trarne v Novi Gorici. Znašala bo približno 183 
m ilijonov nemških mark, če pa bo podjetje 
moralo najeti bančna posojila, se bo investicija 
podražila in bo dosegla okrog 206 m ilijonov 
mark. Vpliv obratovanja obeh novih elektrarn 
na okolje bo majhen oz. neznaten, saj bodo

objekte v glavnem zgradili pod zemljo, tako 
da ne bodo zasedali novih površin. - M.

PREDSTAVITEV IN  BLAGO
SLOV NOVEGA V IN A
V M E D A N I

Vinogradniki oz. vinarji v Medani v Brdih 
bodo že peto leto zapored predstavili novo 
mlado vino, ki ima skupen naziv Medana no- 

| vo. Gre za skupino triindvajsetih zasebnih pri
delovalcev grozdja oz. vinarjev, ki so za svoj 
pridelek na domačih in mednarodnih sejmih 
in razstavah prejeli veliko medalj in drugih pri
znanj. Letošnje vino bodo najprej predstavili 
strokovnjakom in časnikarjem že danes, v četr
tek, 7. novembra, in sicer na "medanskem pla-
i cu" oz. v tamkajšnjem gostišču Bužinel. Sveča
ni krst mladega vina pa bo v nedeljo, 10. no
vembra. Program se bo začel ob 11.30 in bo 
trajal do polnoči. Domači župnik bo novo vino 

j blagoslovil, nato pa ga bodo prodajali na javni 
‘ dražbi. Izkupiček bodo vinarji darovali za zgra
ditev nove Pediatrične klinike v Ljubljani.

Novo vino bodo iz Medane že v noči od 
10. na 11. november prepeljali na tržišča v 
Ljubljani in v vsej Sloveniji. - M.

POT DO  SREČE
JELENA STEFANČIČ

M nogi ljudje  se razburjajo 
že ob najmanjših žalitvah ali 
pravijo, da je  tak pač n jihov  
značaj in si ne morejo pom a
gati. Značaj pa ni n ič drugega 
kot veriga načinov mišljenja 
in delovanja, ki preidejo  v na
vado. O d  nas samih je  odvi
sno, da to navado spremeni
mo, če hočemo zares postati 
srečni. Če se prepuščate naj
hujšemu suženjstvu - t.j. sla
b im  navadam in zm otnem u  
m išljenju - vedite, da obstaja 
za to rešitev. Potrebno je  sa

m o to, da prisluhnete nasve
tom  svojega notranjega vo
dnika, ki je  odsev m odrosti 
narave. To n ikakor n i sme
šno, kajti iz tega izvirajo vse 
težave, k i vam gren ijo  živ
ljenje.

Seveda boste im eli v zače
tku težave, če boste hote li 
obdržati svoje misli na vajetih 
dobrohotnosti in upanja. V 
začetku ne bo šlo samo od  
sebe: nič n i tako trdovratno  
kot navada, a kakor si vode 
poz im i izberejo po t, k i so si 
jo  že pre j utrle, si prav tako

tud i navade utira jo p o t v va
ših možganih. Potrebno je  le 
začeti, kajti m ajhni prem iki, 
p o n o v lje n i ob  vsakokratni 
priložnosti, bodo počasi zgra
d ili neprehodno oviro in vaše 
misli bodo opustile temačno 
strugo ter se podale na po t 
svetlobe. Sčasoma vam bo to 
prišlo  v navado, zato vsako
krat, ko se odslej zalotite  v 
dvom ih o sebi, ko se bojite  
prihodnosti, ko se po  nepo
trebnem  vznemirjate, ko vas 
navdajajo sovražna čustva, ki 
delujejo na vas kot majhna 
vsakodnevna doza strupa, si 
dopovejte, da bo lj popuščate 
slabi navadi ko t svojemu ra
zumu. Odženite take m isli in 
sprejm i-te m iselne navade, 
značilne za srečo.

DALJE
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KOŠARKA

SLOG A

ZMAGOSLAVJE 
SLOVENSKE VRSTE

ERIK DOLHAR

LJUBLJANA - V sredo, 30. oktobra, je bila v nabito polni 
Hali Tivoli ob prisotnosti najvišjih državnih oblasti (morda 

so bili prisotni tudi zaradi volilne kampanje Kučan, Peterle, 
Thaler, Bavčar, pa tudi italijanski veleposlanik Spinetti) 

meddržavna kvalifikacijska tekma za nastop 
na evropskem prvenstvu 1997.

Da je za srečanje vladalo 
ve liko  pričakovanje , priča 
tudi dejstvo, da so vstopnice 
pošle že teden dni pred tek
mo. Zanim a
nje pa je vla
da lo  p re d 
vsem za na
stop do lg ina 
Gregorja Fu- 
čke (na sliki 
Foto Kroma), 
ki se je rodil v 
Kranju zamej
skem u S lo
vencu, košar
karsko zrasel 
v Sloveniji, se 
pri 18. le tih  
odločil za ita
lijansko  d r 
žavljanstvo, začel profesio
nalno pot pri Stefanelu v prvi 
italijanski ligi (najprej v Trstu, 
sedaj pa v M ilanu ) in kaj 
kmalu postal eden glavnih 
Azzurrov. Gregor je bil zaradi 
tega deležen najbolj bučnih 
žvižgov in stalnega zmerjanja 
slovenskih navijačev (najbolj 
vroči so bili ljubljanski Green 
dragonsi in Idrijčani), z odli
čno igro pa je dokazal, da je 
zrel košarkar, ki ne naseda 
psihološkim provokacijam. V 
prvem delu srečanja smo pri
sostvovali izenačenemu, a 
ogorčenemu boju pod koše
ma, med katerima sta obča
sno dobesedno vzletela mla
da slovenska upa M ilič in Go
renc. V nadaljevanju pa je pri
šlo na dan slovensko hrepe
nenje po zmagi, tako da so se 
Zdovc, Alibegovič, Milič, Go
renc, Tušek in celo mladi Du- 
ščak s trdo obrambo, hitrimi 
protinapadi in meti za 3 to 
čke, povsem oddolžili za po
raz z Italijo v prvi fazi kvali
fikacij na EP 97 in z atraktivno 
igro slavili za celih 17 točk. Po 
navdušujoči tekmi sva z Iva

nom Bajcem pobrala nekaj 
iz jav p ro tagon is tov . Jure 
Zdovc, morda najbolj izku
šen in znan slovenski repre

zentant, ki i- 
gra trenutno 
pri grškem  
Iraklisu, je ta
ko analizira l 
dvoboj: "To je 
bila izredno 
težka tekma. 
V 2. polčasu 
smo strli od
por Italijanov 
predvsem  s 
hitrejšo igro, 
ujeli smo ri
tem , d o b ili 
veliko razpo
loženje igral

cev in še stisnili obrambo. Po
tem ko smo si priborili pred
nost desetih točk, smo strli 
odpor Italijanov, ki niso bili 
tako motivirani kot mi, saj so 
že z eno nogo na evropskem 
prvenstvu, kar smo izko ri
stili."

K ako p a  je  bilo spet 
ig ra li p re d  domačo 

publiko?
Nedvomno ni lahko igrati 

pred tivolsko publiko, ker je 
izredno zahtevna. Vsaka tek
ma v Tivoliju je zame novo 
dokazovanje, tako da sem 
mogoče tekm o začel z ne
koliko treme, kasneje pa sem 
tremo premagal in upam, da 
sem publiko na neki način za
dovoljil.

Trener slovenske repre
zentance Andrej Urlep: "Zma
ge smo vsi izredno veseli, 
vendar se zavedamo, da ni
smo še zaključili kvalifikacij. 
Za nas je prihodnja tekma na 
Češkem glede na izid še po
membnejša, ker smo z njimi 
že izgubili. Dokler ne bomo s 
pravo koncentracijo zmagali

ROKOMET

te tekme, se ne bomo uvrstili 
na evropsko prvenstvo. Za to 
pa si bomo seveda prizade
vali na vse kriplje."

Vsekakor obstajajo  
realne možnosti, da b i se 

Slovenija uvrstila... 
Mislim, da so možnosti re

alne. Po treh porazih smo fan
tje in cel trenerski štab verjeli, 
da še ni vse izgubljeno, da 
imamo še možnosti. Mislim, 
da smo to z zadnjimi zmaga
mi potrd ili. Vendar smo še 
daleč od tega, da bi bili že 
uvrščeni.

K ako p a  bi bilo, če bi 
Fučka ig ra l z  vami? 
"Tako kvalitetnega igralca, 

kot je Fučka, bi se veselila vsa
ka reprezentanca. Odločil se 
je za italijansko reprezentan
co, igra za Italijo. M i pa lahko 
igramo z njim ali brez njega!"

Nazadnje je še nesrečni 
protagonist srečanja, Gregor 
Fučka, tekmo takole ocenil: 
"Mislim, da smo tekmo izgu
bili v drugem polčasu, ko smo 
popustili v obrambi. Prvi pol
čas smo držali nizek rezultat 
in smo tudi vodili. V drugem 
delu pa smo popustili in zato 
tudi izgubili."

Čeprav si bil najboljši 
na igrišču, so te navijači 

stalno zm erjali... 
M islim, da nisem bil naj

boljši na igrišču, enostavno 
zato, ker je najboljši, kdor 
zmaga. Važno je samo, da 
smo tekmo izgubili. Samo eki
pa lahko zmaga, če pa kdo 
igra nekoliko bolje, to nima 
nobenega pomena. Nedvom
no so bili občutki lepi, ko sem 
po dolgem času spet igral 
pred polno Halo Tivoli, čeprav 
sem mnenja, da moraš med 
igro pustiti občutke ob strani.

Ste si p ričako va li 
tako visoko zmago 

Slovenije?
Ne, sploh nismo pričako

vali take slovenske zmage. 
Sem smo prišli, da zmagamo 
tekmo, a smo, žal, izgubili. 

Ste vedeli, da  je  
Slovenija tako močna? 
Smo vedeli, posebno jaz, 

čeprav so bili tudi ostali mak
simalno pripravljeni. Sloveni
ja je poklicala tri starejše igral
ce, da o mladih, ki so že prej 
pokazali svoje, sploh ne go
vorim !

SLOVENCI PORAŽENI LE V TRSTU

Dvojni slovensko-italijan- 
ski rokometni obračun konec 
preteklega tedna, v petek v 
tržaški, v soboto pa še v hr- 
peljski športni dvorani, je po
kazal, da je razlika v kakovo
sti med slovenskim in italijan
skim rokometom precejšnja. 
K ljub tem u da so Ita lijan i 
zadnje čase močno napredo
vali in da so, čeprav ob odlo
čilni pomoči sodnikov, celo 
dobili petkovo tržaško sreča
nje, je tekma v Hrpeljah po
stavila stvari na pravo mesto. 
Tržaški poraz slovenske re
prezentance je bil sicer res 
tudi plod izredno slabe igre 
Slovencev, vendar predvsem 
svojevrstne predstave, ki sta 
jo v Trstu pokazala turška 
sodnika, kar na rokometnih 
igriščih k sreči ni prav pogo
sto. Vodstvo slovenske repre
zentance se je tudi uradno 
pritožilo nad sojenjem med
narodni rokometni zvezi. V

pa tudi, da sodi, ko zaigra 
hitreje in tako, kot zna, med 
širšo svetovno elito. V 6. kva
lifikacijski skupini imajo spri
čo presenetljivih izidov vsa 4 
moštva 2 kroga pred koncem 
po 4 točke, tako da je odloči
tev o uvrstitvi na svetovno pr
venstvo še povsem odprta.

soboto Slovenija v 1. polčasu 
vsaj v napadu ni igrala veliko 
bolje kot v petek, za nameček 
pa je zastreljala kar 5 7-me- 
trovk. Vendar je bilo ob odli
čni obrambi nekaj minut do
bre igre v napadu v 2. delu 
dovolj, da je že precej pred 
koncem strla odpor Italija
nov. Ponovno se je pokazalo, 
da ima slovenska reprezen
tanca ob počasni igri brez 
protinapadov hude težave 
tudi s slabšim nasprotnikom,

K R A S O V K E  NA  
Š TA R TU  B L IG E

V nedeljo bodo rokometa
šice Krasa v Musileju začele 
z napori v B ligi, ki se je sicer 
začela že prejšnjo soboto, v 
1. kolu pa so Krasovke poči
vale. Ekipo letos prvič vodi 
italijanski trener, Videmčan 
Roberto Bortuzzo. Finančno 
breme za prvenstvo B lige, v 
kateri nastopa Kras drugič, je 
tudi letos v glavnem na ra
menih igralk, čeprav so ekipi 
delno priskočile na pomoč 
nekatere tvrdke. —

V SLOGI JE M O C!

!■'<)'!'() K I«  )M A

V četrtek, 31. oktobra, so v Prosvetnem domu na Opčinah ob prisotnosti številnih 
uglednih gostov, ki so do zadnjega kotička napolnili dvorano, slavnostno proslavili 

25 - letnico delovanja Športnega združenja Sloga (na sliki).

zabili na korenine. Sovražni 
vetrovi grozijo, da bodo dre
vo podrli in povzročili veliko 
škodo vsem nam. Zato je pri
merno in prav, da gledamo 
naprej in navzgor. Ne smemo 
pa pozabiti, da je naš temelj 
tu, na vzhodnem  Krasu, v 
naših vaseh in naša prava 
bodočnost je v vsakoletnem 
naboru mladih, nadebudnih 
in veselih otrok... V slogi je 
moč. Naj živi Sloga."

Po pozdravih gostov se je 
proslava nadaljevala z nagra
jevanjem najzaslužnejših po
sameznikov in ustanov, ki so 
prispevali pri rasti in uspehih 
Sloge. Takega priznanja so bili 
deležni: eden od ustanovite
ljev in dolgoletni predsednik 
Sloge V ik to r Stopar, Vojko 
Kocman, ki s svojim podjet
jem Koimpex že 10 let spon- 
sorizira delovanje združenja, 
pokrajinski predsednik od
bojkarske zveze FIPAV Gior- 
gio Tirel, Robert Vidoni, ki s 
podjetjem Eurosava finančno 
pomaga pri študiju društve
nih trenerjev, Franko Drasič 
kot dekan trenerjev pri druš
tvu, dolgoletni trener in od
bornik Bruno Milič, Zadružna 
kraška banka, pob ra teno  
društvo Patronka iz Bratisla
ve, upravitelja gostilne in piz- 
zerije Veto Nada Debenjak in 
Rino Fabrizi ter Ksenija Slavec 
iz tržaškega urada Združenja 
slovenskih športnih društev v 
Italiji. Slavnostni večer se je 
končal s pesmijo Tržaškega 
okteta.
-------------- ED

Slavljence je s pesmijo naj
prej pozdravil Tržaški oktet, 
nakar je prevzel besedo or
ganizacijski ta jn ik  društva 
prof. Ivan Peterlin, ki je po
vezoval slovesnost. Slavnost
ni govornik je bil predsednik 
Sloge Vojko M ijot, ki je svoj 
poseg začel z zgodbo o na
stanku Združenja; leta 1971 
so se predstavniki štirih vz- 
hodnokraških društev Gaje, 
Poleta, P rim orca in Zarje  
zbrali v bazovski gostilni Pri 
Drejčkovih, da bi se dogovo
rili o združitvi moči na podro
čju ženske odbojke. O združi
tvi so se hitro zmenili. "ŠZ Slo
ga se je rodilo iz stvarne po
trebe po urejanju razmer in 
za boljšo prihodnost športne 
vzgoje,"je dejal M ijot in nada
ljeval: "Če se ne bi v tem času 
našlo nekaj posameznikov, ki 
so v sebi premogli zvrhano 
mero požrtvovalnosti, nav
dušenja in žilavosti, bi danes 
ne sedeli na tej proslavi... 
Znanilci novih časov so bili 
mladi profesorji telesne vzgo
je, ki so zrasli iz obnovljenih 
športnih društev (v društvu je 
11 trenerjev, od katerih jih je 
7 dokončalo študij na fakulteti 
za šport, 7 je trenerjev z li
cenco 2. stopnje, op. ur.)... V 
tem času je bila ustanovljena 
tudi moška ekipa (leta 1981, 
op.ur.)... Na tem mestu mo
ram izreči posebno priznanje 
in zahvalo prof. Jožiju Peterli
nu, ki je ves ta čas dajal in še 
razdaja Slogi svoj izredn i 
organizacijski talent, poleg 
pedagoškega dela seveda... 
Sodelovanje in prijateljevanje 
z društvoma Fužinar iz Raven 
na Koroškem in Patronka iz 
Bratislave sta prerasla v po
bratenje (Sloga sodeluje pred
vsem z odbojkarskimi druš
tvi, kot so OD Bor, ŠD Breg, 
ŠD Sokol, ŠD Kontovel, Pal- 
lavolo Altura, Nuova Pallavo- 
loTrieste, medtem ko planin
ski odsek deluje skupno s SK 
Devin. Društvo organizira tu
di dva večja vsakoletna med
narodna odbojkarska tu rn ir
ja, Pokal Bazoviških žrtev in 
mladinski m em oria l Sonja 
Kokoravec, op.ur.)... Naše 
Združenje je tesno povezano 
z okoljem, iz katerega izhaja, 
in ne more pričakovati, da bi 
prav vsi igrali samo odbojko 
od zrelih let; zato se je pod 
okriljem Sloge ustanovil tudi 
planinski odsek, ki skrbi za 
prim erno rekreacijo svojih 
č lanov in prija te ljev... pod 
budnim  nadzorom V iktorja 
Stoparja... Če se vrnemo na 
temo tekmovalnega športa in 
če mi dovolite malo samo
hvale, moram ugotoviti, da 
poznamo malo društev, ki bi 
za dolgo dobo 25 let kazala 
tako skoraj konstantno rast, 
kot jo kaže Sloga. Po navadi 
se pri nas dogaja, da se druš

tva kvalitetno vzpenjajo in do
segajo višek po približno 10 
letih. M ogoče velja za nas 
pregovor "Kdor počasi hodi, 
daleč pride". In prišli smo tako 
daleč, da smo danes prvi v Tr
stu z žensko in moško odboj
karsko ekipo. Naši prvi ekipi 
sta v istem letu dosegli izje
men uspeh z uvrstitvijo v dr
žavno B2 ligo... Seveda si ne 
delamo prevelikih utvar. Se
veda se bomo borili, da osta
nemo na vrhu, vendar se za
vedamo, da je naš primat tudi 
posledica ogromnega naza
dovanja odbojkarskega giba
nja na Tržaškem... Mogoče 
smo pot iz slepe ulice naka
zali ŠZ Bor in mi s spojitvijo 
prvih ženskih šesterk in s so
delovanjem na področju mo
ške m lad inske  od b o jke ... 
Kljub vsemu so uspehi vidni... 
Vendar si pameten športnik 
aostavi ambiciozne, a doseg- 
'jive cilje... Če imamo ekipe 
na vsakem nivoju, veliko po
ročajo o nas vsi mediji. To je 
seveda predpogoj za sodelo
vanje s sponzorji in ti so kisik 
za društveno ekonom ijo in 
odločilni za nemoteno delo 
celotnega društva, od miniod- 
bojkarjev do prvih ekip. L. 
1973 se je pri društvu začel 
razvijati mladinski sektor, ki 
je še danes v vzponu. Društvo 
nastopa v vseh m ladinskih 
kategorijah tudi z več ekipa
mi. Hrbtenica društva so prav 
mladi, ki jih je prek 100, vseh 
tekm ova lcev pa p rib ližn o  
140. Seveda je tud i druga 
stran medalje," je nadaljeval 
M ijo t, "ki jo  p redstav lja jo  
nevarnosti vse večjega vklju
čevanja igralcev iz drug ih  
okolij, pretirana profesionali
zacija, večje finančne obre
menitve, možna odtujitev od 
domačega okolja... Pred 25 
leti ni bilo na vsem področju 
vzhodnega Krasa n iti ene 
primarne športne dvorane. In 
danes? Situacija je ista. To je 
za vse javne uprave sramota, 
ki se vleče že četrt stoletja. V 
upanju, da bo za naše vnuke 
bolje, smo morali ta čas pre
seliti del naše aktivnosti iz 
tržaške v gostoljubnejšo re- 
pentabrsko občino, da bi krili 
potrebo po vadbenih prosto
rih (od 1.1981 je društvo tesno 
povezano s strukturami po
krajinskega Olimpijskega od
bora, saj je takrat ustanovilo 
svoj lastni mladinski center 
CAS. Od leta 1993 tesno so
deluje z vsemi osnovnimi šo
lami Vzhodnega Krasa in O b
čine Repentabor, saj nudi 
brezplačno svoje strokovnja
ke za pouk gibalne vzgoje, op. 
ur.)... Del krivde za nastali 
položaj lahko pripišemo tudi 
od tu jenosti posam eznikov 
od okolja, v katerem so rastli. 
Nekateri so pozabili, kje so in 
v čigavo korist delajo. Visoko 
so pognali veje v nebo in po-

N A M IZ N I TENIS

KRASU TROFEJA 
A. PICCULIN

Gorica - Konec tedna je 
zgon išk i Kras brez večjih  
težav osvo jil T rofe jo A ldo 
Picculin, deželno tekm ova
nje za mladince, 3. in 4. ka
tegorijo. Krašovci so osvojili 
kar 6 prvih mest, 5 drugih 
in 10 tretjih . V ženski m la
dinski konkurenci je bil Kras 
Telital nenadkriljiv : Nataša 
Doglia je zmagala med de
klicami, Daša Bresciani je b i
la na jbo ljša  naraščajnica, 
Katja M ilič  v kategoriji m la
dink, Uroš Fabiani pa je sla
vil med dečki. V konkurenci 
tretje  in četrtokategornic je 
Krasovka M artina M ilič  o- 
svojila dvojno zmago, tako 
m ed posam ezn icam i ko t 
med dvo jicam i, k je r je 1. 
mesto na absolutni lestvici 
zasedla z N ino M ilič .

A VTO M O B ILIZEM

Z E N IČ  D R U G I
Grobnik - V četrtek, 31. 

oktobra, je zamejski avto
m ob ilis t in m o toc ik lis t A l
bert Zenič osvojil 2. mesto 
na zadn ji d irk i p rvenstva 
Slovenije za pokal Clio. Na 
končni skupni lestvici je Re- 
penc zasedel 6. mesto, kar 
za prvo sezono na štirih ko
lesih sploh ni slabo.

DALJE NA 16. STRANI ■*
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ŠPORT

KOŠARKA
ODBOJKA

JADRAN V 
PASTI TKB

Naša združena ekipa je v prejšnjem tednu 
najprej doma premagala vodeče Čedajce, 
nakar je v Sestu S. Giovanni podarila zmago 
neposrednim tekmecem za 6. mesto na lest
vici. Izvedelo se je tudi, da se izkušeni Lau
ro Bon ne bo pridružil modrim bojevnikom, 
ker se je domenil z drugo ekipo iz B I lige, 
ki mu lahko zagotovi tudi finančno ugodno 
pogodbo. In prav resne finančne težave, ki 
so vezane na glavnega pokrovitelja ekipe, 
TKB, so v tem trenutku pri Jadranu najbolj 
zaskrbljujoče. Tako predsednik Pavel Vidoni 
kot tehnični d irektor Marko Ban sicer

zagotavljata, da bodo prvenstvo nadaljevali, 
za kar pa se morajo v prvi vrsti zahvaliti 
igralcem, ki so pripravljeni se žrtvovati. Ja- 
dranovo vodstvo se pogaja na vseh frontah: 
z upravitelji Doma Ervalti so se na srečo 
domenili, da bodo lahko nadaljevali s tre
niranjem v Briščikih, čeprav ni jasno, kako 
bodo v prihodnosti plačevali telovadnico. 
Podporo seveda iščejo tudi v Ljubljani, ker 
se Jadranova blagajna počasi suši. Vprašanje 
je, kako se bo zadeva rešila, saj še ni znano, 
kaj lahko vodstvo Jadrana stori, če se ure
sničijo najbolj črne napovedi v zvezi s TKB. 
Jadranovci se torej ne borijo več samo na 
igrišču za obstanek v ligi, temveč tudi po 
telefonu in na sestankih, da bi zagotovili 
ekipi obstoj.
------------------ DOLFO

OBČUTEN SVETOIVANSKI DERBY
IVAN BAJC

V D ligi je bil v nedeljo na 
Stadionu 1. maj slovenski 
derby Bor Radenska - Cici- 
bona Pref. Marsich (na sliki).
Po izenačenem boju je slavila 
Krečičeva peterka, ki je Cici- 
bonaše premagala s 66:58. 
Tekma je bila, vsaj v prvem 
polčasu, zelo nezanimiva. Na 
igrišču se je namreč znašlo 10 
igralcev, ki jim  verje tno  ni 
prijala prerana nedeljska ura, 
saj po 20 minutah ni nobena 
peterka dosegla več kot 30 
točk. V nadaljevanju so se 
fantje na igrišču le prebudili 
in pokazali publiki bolj kako
vostno košarkarsko predsta
vo, končna zmaga pa je p ri
padla prvi postavi svetoivan- 
ske družine, ki je bratrance

C ic ibone premagala p red
vsem zaradi večje izkušenosti 
in boljše skupinske igre. Cici- 
bonin playmaker Dario Ko
vačič je tekmo komentiral ta
ko: 'Oboji smo igrali izredno

m otiv irano , Borovci pa so 
manj grešili in tako tudi za
služeno zmagali. Občutila se 
je predvsem razlika pod ko
šema, naša krivda pa je, da smo 
večkrat slabo zaključili napa
de." Borovec Igor Filipčič pa 
je derby občutil tako: "Zmaga 
ima izreden pomen, saj bomo 
na to lahko ponosni celo leto. 
Važna je bila predvsem za tiste 
igralce, ki so lani igrali prav pri 
Ciciboni in so letos prestopili 
k Boru. Prednost naše ekipe je 
bila predvsem v boljši fizični 
pripravi, čeprav je Cicibona 
taka postava, ki n iko li ne 
popusti, kar seje tudi poznalo 
skozi večji del tekme."

V isti ligi je Dom Agorest 
nerodno izgubil z Lego nazio- 
nale, Kontovel pa je v gosteh 
premagal Chiarbolo.

Z G O D O V IN S K A  ZM A G A  
OLYMPIE

F O T O  K R O M A

Drugo kolo raznih prven
stev je bilo še kar uspešno za 
naše šesterke. V moški B2 ligi 
sta Imsain Koimpex "povozila" 
nasprolnike in jih pustila brez 
osvojenega seta. V soboto, 9. 
t.m., bo v Gorici derby med nji
ma. Smolo so tokral imela de
kleta združene ekipe Koimpe- 
xa, ki so v prvi domači tekmi 
šele po tie-breaku klonila Mar- 
zolu Povo. V taboru goriške 
Olympie pa so se v soboto zve
čer veselili dvojne zmage: de
kleta Go Volleya Kmečke ban
ke K2 šport (na sliki) so doma 
prišla do zgodovinskega rezul
tata, saj so prvič zmagale v C1 
ligi, uspešni pa so bili tudi fan
tje Olympie CDR, ki so v C2 
ligi zmagali v Gradežu. Zado
voljen predsednik O lym pie 
Simon Komjanc nam je pove
dal: "Dekleta so teden potem, 
ko so v Trstu izgubila proti zelo 
solidni ekipi, doma pokazala, 
kaj znajo, in v določenih trenut
kih odigrala zelo dobro tekmo 
proti kar solidni ekipi iz Verone. 
Morda so v določenih setih 
preveč zgrešile v sprejemu; ko 
pa je sprejem začel delovati, se

je to takoj poznala v napadu, 
nakar so zasluženo zmagale in 
dokazale, da zmorejo več, kot 
so pokazale soboto prej v Tr
stu. Fantje so še vedno brez iz- 
ključenega Simona Terpina 
zlahka zmagali v Gradežu proti 
ekipi, ki pa je še slabša kot lani.
V prvih 2 setih so domačinom 
prepustili samo 5 točk; ko pa 
je trener M ijo zamenjal kar 4 
igralce, so nasprotniki osvojili 
13 točk, zmaga pa ni bila nikoli 
v dvomu. Zdi se mi, da so tudi 
fantje, čeprav so imeli lažjo tek
mo, pokazali, da bodo v letoš
njem prvenstvu dosegli morda 
kaj več kot lani." V ženski C1 
lipi je La Goriziana Zadružna 
kreditna banka šele po 5 nizih 
klonila BMetersu, medtem ko 
je v moškem delu iste lige Soča 
Sobema naletela na črn dan in 
zapustila domačo telovadnico 
brez osvojenega seta. V moški 
C2 ligi je gladko zmagal Bor 
Fortrade, medtem ko so Soko- 
lovke v Čedadu ravno tako 
gladko izgubile. V ženski D ligi 
je Sloga po ogorčenem boju 
odpravila Staranzano, Espegov- 
ci pa so izgubili z Roveredom.

AMATERSKI NOGOMET

Č R N A  N E D E LJA  
N A JB O L JŠ IH

V elitni in promocijski ligi 
tokrat ni zmagala niti ena naša 
enajsterica. Juventina Raden
ska je v Štandrežu ujela izena
čenje z Rivignanom samo v 
zadnji minuti. Zarja je v Bazo
vici zaustavila vodečo Caprivo, 
izenačilo pa je tudi proseško 
Pri morje Adriaker. Moštvo So
vodenj Zadružne kreditne ban
ke je s pičlim zadetkom izgu
bilo v Flumignanu. V 1. amater
ski ligi kriška Vesna nadaljuje s 
pozitivno serijo. Tokrat so bili 
Sedmak in ostali uspešni proti 
Medeuzzi. V 2. AL so poraz na 
igrišču Latte Carsa doživeli le 
Krašovci, medtem ko sta Pri
morec in Breg odpravila Pro 
Cervignano in Poggio. Brežani 
so s tem še utrdili vodstvo na 
lestvici, na kateri so bili tokratni 
nasprotniki Poggia prvi zasle
dovalci. V 3. AL je v Gradežu 
slavila le Mladost, Gaja in Breg 
B pa sta doživela poraz proti 
Roianeseju in ekipi S. Andrea.

HOKE) NA ROLER/IH

Z M A G A  P O LETA
Modena - V petek, 1. t.m., 

je openski Kvvins Polet zmagal 
na kakovostnem turnirju, ki so 
se ga udeležile najboljše ekipe 
severne Italije. Furnir so pri
redili v sklopu sejma zimsko
športne turistične ponudbe 
Skipass. Brata Kokorovec, ljub
ljanski trener - igralec Dejan 
Rušanov in ostali so bili boljši 
od ekip iz Bassana, Vareseja in 
Benetk. - VVALLACE

NAJNOVEJSE
PRI GORIŠKI MOHORJEVI DRUŽBI

MINKA, PIKI 
IN ZMAJ SMETOJED

kfyjiqA za V aše o t r o I<e

PRAvljiCA jE  SAcl USTVARjAllNE doiVliŠljijE skupiNE  

OTRok iz OTROŠkECjA v r t c a  v SovodNjAh o b  Soči.


